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در اين ترديدي وجود ندارد 
ك��ه اقتص��اد اي��ران از نظر 
ظرفيت بالقوه همكاري هاي 
همه جانب��ه و ص��ادرات و 
واردات، توانايي آن را دارد كه 
در ميان كشورهاي منطقه، به 
شريكي مهم براي كشورهاي 
مختلف تبديل ش��ود اما به 
عمل رساندن آن نياز به برخي مقدمات مهم دارد. ما 
در سال هاي گذشته تحت تاثير تحريم ها و قرار گرفتن 
در فهرست سياه اف اي تي اف، نتوانسته ايم حضور خود 
در عرصه ه��اي جهاني را تضمين كني��م و در همين 
چارچوب، كار براي توسعه همكاري حتي با چين نيز 

دشوار مي شود.
در اين ترديدي وجود ندارد كه روابط خوب سياس��ي 
ميان ايران و چين، مي تواند به افزايش همكاري هاي 
تجاري منجر شود اما ما در اين حوزه با دو معضل جدي 
مواجه هستيم. موضوع نخس��ت اين است كه امروز 
بخش مهمي از اقتصاد چين در اختيار بخش خصوصي 
قرار دارد و اين شركت ها نيز مانند بنگاه هاي اقتصادي 
ساير نقاط دنيا، ابتدا به سود و تضمين بازگشت سرمايه 
خود فكر مي كنند. با توجه به اينكه شركت هاي چيني 
با بسياري از كش��ورهاي ديگر دنيا نيز كار مي كنند، 
خطر تحريم ش��دن از سوي امريكا برايشان يك مانع 
مهم بوده است و همين موضوع باعث شده كه با وجود 
نزديكي سياسي دو كشور، عملا بسياري از شركت ها 
نس��بت به ورود به ايران ترديد داشته باشند. از اين رو 
بايد تلاش شود كه راهي براي كنار زدن اين ترس ها و 
رسيدن به يك راهكار دوجانبه پيدا شود. ما در سال هاي 
گذش��ته با مش��كلاتي در داخل اقتصاد ايران مواجه 
بوده ايم كه شايد بسياري از آنها لزوما به تحريم ها نيز 
ارتباط مستقيم نداشته اند. در چنين بستري، وقتي 
سرمايه گذاران داخلي نتوانند تصوير دقيقي از آينده 
اقتصاد ايران داشته اند و با تغيير قوانين يا دشوار شدن 
فعاليت در محيط كسب و كار مواجه شوند، عملا كار 
جديد را از دس��تور كار خارج مي كنند و روند خروج 
س��رمايه از كشور در س��ال هاي قبل نيز اين مساله را 
نش��ان مي دهد. وقتي ما نتوانيم سرمايه گذار داخلي 
را قانع كنيم، قطعا براي جذب سرمايه خارجي نيز با 
مشكل مواجه مي شويم. از اين رو اصلاح قوانين و بهبود 
محيط كسب و كار مي تواند براي جذب سرمايه داخلي 
و خارج��ي ما را آماده كند و در اين بين ش��ركت هاي 

چيني نيز قطعا گزينه هاي خوبي خواهند بود.
به اين ترتيب م��ا ضمن مثبت ارزيابي كردن س��فر 
رييس جمهور ب��ه چين، باي��د واقعيت ه��ا را نيز در 
نظر بگيريم. آمارها نش��ان مي دهند كه چين يكي از 
اصلي ترين واردكنندگان انرژي و مواد اوليه در جهان 
به ش��مار مي رود و به همين دليل يكي از اصلي ترين 
ادامه در صفحه 8 واردكنندگان نفت ايران در...  

اردبيهشت ماه بود كه اولين دور 
عرضه خودرو در ب��ورس كالا 
آغاز شد اما وزارت صمت مانع 
اين عرضه ش��د و پ��س از بالا و 
پايين هاي بسيار زياد دوباره اين 

عرضه ادامه  يافت.
عرضه خودرو در بورس كالا به 
اوج خود رس��يد و در اين مدت 
كارخانجات از عرضه خودرو در بورس س��ود مي كردند و 
همچنين خريداران واقعي نيز خودروي خود را با قيمت 
دلخواه خود خريداري مي كردند و سودي به دلالان نرسيد.

البته عرضه خودرو در بورس باعث شد كه ذي نفعان قديمي 
ديگر سودي از بازار خودرو نبرند و تنها كارخانجات و مردم 
س��ود كنند.اين عدم سود باعث ش��د كه شوراي رقابت با 
حمايت وزارت صمت پا به ميدان رقابت بگذارد و مانع عرضه 

خودرو در بورس شود.
ش��ورای رقاب��ت در دس��تورالعملي عرض��ه خ��ودرو 
در ب��ورس را از ش��يوه هاي عرض��ه خود ح��ذف كرد اما 
پس از جلس��ات ش��وراي عالي ب��ورس عرض��ه خودرو 
 ب��ه ص��ورت مش��روط ب��ه ب��ورس كالا بازگش��ت.

شرط اين عرضه اين بود كه دولت سهمي ار عرضه خودرو 
در بورس كالا بردار د. بر همين اساس دولت از عرضه خودرو 
در بورس كالا قرار است سود ۸۵ درصدي بردارد كه اغلب 

فعالين بازار نسبت به اين موضوع اعتراض كردند.
منطقي نيست كه دولت از عرضه در بورس كالا سهم بردارد؛ 
چراكه بورس يك بازار شفاف است و شفافيت همراه با سود 

خاص امكان پذير نيست.
به هرحال دولت به دنبال دست درازي در همه بازارهاست 
و بورس نيز به عنوان يك بازار پرسود و شفاف جايگاه مهم 
دولت شده اس��ت. به طور كلي قيمت گذاري دستوري به 
معضل اقتصاد كشور تبديل شده و اكنون دولت به دنبال 
قيمت گذاري دس��توري در بورس اس��ت.قيمت گذاري 
دس��توري باعث شده است اقتصاد كش��ور با زيان مواجه 
شود. براي نمونه قيمت گذاري صنعت خودرو در اين مدت 
نتيجه اي جز زيان نداشته و اكنون با عرضه خودرو در بورس 
كالا كارخانجات در حال تعديل زيان خود هستند.اگرچه 
دولت سعي كرده اس��ت به بورس نيز دست درازي كند و 
قيمت گذاري دستوري را به اين بازار نيز تحميل كند اما 
با توجه به قوانين و دستورالعمل ها و همچنين شفافيت 
بورس، اين قيمت گذاري دس��توري امكان پذير نيست. 
البته اين كاهش زيان با سهم خواهي دولت از عرضه خودرو 

در بورس كالا به پايان رسيد.
دخالت دولت در بورس باعث مي شود كه اعتماد سهامداران 
نسبت به بازار س��رمايه كاهش يابد. دوسال پيش دولت 
با دخالت و دس��ت درازي به بورس باعث ش��د كه اعتماد 
س��هامداران نس��بت به بورس كاهش ياب��د و اكنون كه 
سهامداران در حال اعتمادسازي هستند اين دست درازي 
دولت به بازار سرمايه باعث مي شود كه اعتمادهاي ايجاد 
شده از بين برود و بورس مجددا روزهاي تلخي را تجربه كند.

هر ان��دازه هم ك��ه برخي افراد 
و جريانات ت��لاش كنند، انكار 
كنند چين مهم ترين شريك 
تجاري اي��ران اس��ت و دامنه 
وسيعي از موضوعات اقتصادي 
مورد علاقه وج��ود دارد كه دو 
طرف مي توانند روي آن تمركز 
كنند، سفر ابراهيم رييسي به 
چين، زمينه اي مناس��ب براي توس��عه همكاري هاي دو 
كشور خواهد شد. موضوع محوري و بستر اين همكاري هاي 
راهب��ردي و اقتصادي هم قرارداد 2۵ س��اله ايران و چين 
اس��ت. اصل قرارداد 2۵ ساله ايران و چين بسيار گسترده 
اس��ت و گزاره هاي متعددي را دربر مي گيرد. معتقدم در 
صورتي كه اين قرارداد اجرايي شود، منافع فراواني نصيب 
كشور مي شود. در اين قرارداد جدا از حوزه هاي اقتصادي و 
زيربنايي مانند توسعه راه ها،  حمل و نقل، سرمايه گذاري هاي 
زيربنايي و... به مقوله اي چون توسعه سواحل مكران هم 
اشاره دارد. در س��ال هاي قبل، هند در اولويت پروژه هاي 
مرتبط با چابهار و توسعه سواحل مكران قرار داشت، اما اين 
روند به دليل تاخير هند در س��رمايه گذاري و مشاركت از 
ميان رفت و در اختيار چين قرار گرفت. چين علاقه فراواني 
هم براي مش��اركت در اين پروژه نشان داده است. امريكا 
معافيت هايي براي اين پروژه ها حتي در زمان اوج تحريم ها 
در نظر گرفته است. چين مي تواند از اين معافيت ها استفاده 
كرده و وارد مش��اركت در يكي از سودآورترين پروژه هاي 
ارتباطي و اقتصادي ش��ود. از س��وي ديگر ايران مي تواند 
در اين سفر جايگاه مناس��بي را در پروژه يك جاده - يك 
كمربند طلب كند. بدون اراده سياسي رهبران، دستيابي 
به اين جايگاه ها امكان پذير نيست. پروژه هاي حوزه انرژي 
يكي ديگر از حوزه هاي مورد علاقه دو كشور است. چين 
يكي از مهم ترين خريداران انرژي در جهان اس��ت و ايران 
يكي از توليدكنندگان اصلي انرژي در جهان اس��ت. بايد 
از اين ظرفيت ها براي تامين منافع دو طرف مي توان بهره 
برد. اساسا اينكه دولت با يك تيم سياسي و اقتصادي كامل 
راهي پكن شده، برآمده از چشم اندازي است كه براي توسعه 
همكاري ها وجود دارد. ايران مايل است قرارداد 2۵ ساله به 
سرعت اجرايي شود تا بتوان از منافع آن بهره ببرد. از سوي 
ديگر توسعه همكاري هاي اقتصادي و راهبردي با چين 
براي فضاي داخلي اقتصاد كشور هم اهميت دارد. دولت 
به خوبي مي داند كه انتظارات تورمي يكي از دلايل اساسي 
براي نوسانات بازارهاست. امضاي قرارداد 2۵ ساله اين پيام 
را به فضاي داخلي اقتصاد هم مخابره مي كند كه زمينه 
همكاري با يكي از قدرت هاي اقتصادي براي ايران فراهم 
شده است. اما اجرا و عملياتي ساختن ايده قرارداد 2۵ ساله 
قبل از هر چيز به فضاي مناسبي احتياج دارد. مهم ترين 
مانع بر س��ر اجراي اين قراردادها، تحريم هاي اقتصادي 
است. چيني ها به هر حال در بازي شطرنج سياست جهاني 
ملاحظات خاص خود را دارند. براي اين كشور مهم است 
ادامه در صفحه 3 شركايي را براي... 

ن��رخ دلار علي رغ��م هم��ه 
وعده هايي كه مقامات اجرايي 
و ريي��س كل بان��ك مركزي 
داده بودند، وارد دالان 4۸هزار 
توماني شد. نرخي كه نگراني ها 
را در خصوص چشم انداز تورم 
پيش روي كشور افزايش داده 
و التهابات��ي را در بازارها ايجاد 
كرده اس��ت. با توجه به اين واقعيت كه ن��رخ ارز در نظم و 
نظامات بازارهاي كشور، يك نرخ مرجع محسوب مي شود 
و افزاي��ش آن باعث افزايش مجموعه كالاها و خدمات در 
كشور مي ش��ود، نوسانات اخير باعث خواهد شد مردم در 
ايام پاياني س��ال موجي از گراني ها را تجربه كنند. به طور 
كلي، مختصات زماني كشور هم به گونه اي است كه مي توان 
تصور دلار با قيمت هاي بالاتر در افق پيش رو را داشت. تجربه 
ثابت كرده كه نزديك ش��دن ايام نوروز به خودي خود با 
نوعي نوسان همراه است. اين نوسانات، امسال بسيار زودتر 
از راه رسيده اند و مشخص نيست تا چه زماني اين نوسانات 
ادامه خواهند داشت. انتظارات تورمي ناشي از عدم احياي 
برجام، مشكلات اقتصاد جهاني، فقدان سرمايه گذاري هاي 
مولد در زيرساخت ها و... مجموعا شرايط اقتصاد ايران را با 
مجموعه اي از ابهامات همراه ساخته است. اما در اين ميان 
بسياري اين پرسش را مطرح مي كنند كه ارتباط ميان اين 
نوسانات ارزي با بازار سهام كشور چيست؟ بازار سهام به اين 
نوسانات چگونه واكنش نش��ان مي دهد؟ آيا واكنش بازار 
نسبت به تحولات ارزي كشور باعث رشد بازار سهام است يا 
اينكه بازار را دچار نزول مي كند؟ به طور كلي اين روزها در 
خصوص چرايي عدم واكنش بورس به دلار درحال حاضر 
سوالات زيادي پرسيده مي شود. در اين ميان حتي گاهي 
عنوان مي شود ارتباط دلار و بورس قطع شده است و بازار 
سهام كشور در مواجهه با نوس��انات ارزي بي تفاوت شده 
و اصطلاحا »سِر« شده است. اما نشانه هاي فرواني وجود 
دارد كه شرايط را به گونه اي متفاوت تصويرسازي مي كند. 
به نظر من بورس از منظر زماني به دنبال پر كردن آخرين 
ش��اخه  اصلاحي خود اس��ت و اين اصلاحات، ارتباطي با 

نوسانات دلار ندارد. 
بر اساس اصل همگرايي، بازارها از هم تاثير مي پذيرند و رشد 
يكي باعث رشد ديگري مي شود. به عنوان نمونه وقتي بازار 
ارز با نوسان مواجه مي شود، پس از مدتي بازار طلا و سكه، 
بازار خودرو، بازار مسكن و نهايتا بازار سهام از نوساني كه در 
بازار ارز رخ داده اس��ت، تاثير مي پذيرند. مطابق اين مدل، 
معمولا بورس با كمي تاخير نسبت به ساير بازارها به دلار 
واكنش نشان مي دهد. تاثير بازار سهام نسبت به تحولات 
بازار ارز مدت زمان بيشتري به طول مي انجامد. همانطور كه 
پيش تر عرض كردم بعد از پر شدن زمان اين شاخه  اصلاحي 
ميانه، موج صعودي قدرتمندي در بازار شكل خواهدگرفت 
و كف سهامي كه در اين شاخه  اصلاحي لمس مي شوند تا 2 
سال ديگر لمس نخواهد شد. از سوي ديگر، مجلس هم در 
ادامه در صفحه 3 خصوص خودرو مصوباتي داشته كه... 

براي بررسي ميزان ارزندگي 
بازار س��هام بايد به سودآوري 
ش��ركت هاي بورس��ي توجه 
كني��م، در ح��ال حاض��ر 
بس��ياري از محصولات توليد 
ش��ده ش��ركت هاي بورسي 
صادرات مح��ور هس��تند و 
ص��ادرات اين محص��ولات با 
نرخ دلار صرافي، بازدهي شركت هاي بورسي را تقويت 
كرده است. شركت هاي صادراتي به دليل مزيت هايي 
كه دارند، مي توانند جايگزين سرمايه گذاري در بازارهاي 

موازي همچون بازارهاي ارز، طلا و مسكن شوند.
س��رمايه گذاري در بازار س��هام به دليل افزايش ارزش 
اف��زوده تولي��د، موج��ب تقوي��ت ثروت آفريني ايمن 
مي ش��ود، در نتيجه بهترين بازار براي سرمايه گذاري 
بازار سرمايه است. با وجود اينكه شركت هاي صادراتي 
بازدهي بسيار مطلوبي دارند، اما بايد به اين نكته توجه 
داش��ت كه دس��ت اندازي دولت بر درآمد شركت هاي 
بورسي صادرات محور، موجب مي شود كه سود نهايي 
شركت هاي بورسي دستخوش تغييراتي شود. همچنين 
صندوق ها نيز مهم هس��تند صندوق هاي س��هامي به 
واسطه اينكه در اميدنامه شان يك سري سقف مشخص 
ش��ده و ريس��ك تمركز را ندارند، يعني نمي توانند در 
صنعت خاصي متمركز ش��وند، طبيعتا حركت ش��ان 
بسيار نزديك به شاخص است چون بايد در هر صنعتي 
بر اس��اس ميزاني كه در اميدنامه تعيين شده و ميزان 
سهامي كه حداكثر مي توانند، س��رمايه گذاري كنند 
بنابراين اين موارد محدودكننده كه در اميدنامه ذكر شده 
باعث مي شود حركتي نزديك به شاخص داشته باشند.

نكت��ه ديگر اينكه طبيعتا مي��زان همگرايي و عملكرد 
صندوق ه��اي س��رمايه گذاري با بازدهي ش��اخص به 
عملكرد مدير صندوق وابس��ته اس��ت. به ه��ر ميزان 
صندوق ه��اي س��هامي بزرگ ت��ر مي ش��وند، ارزش 
دارايي ه��اي تحت مديريت مدير صندوق افزايش پيدا 
مي كند، بر اين اس��اس امكان كسب بازدهي از سهامي 
كه داراي ارزش بازار پايين تري هستند، كمتر مي شود 
به واسطه اينكه اين صندوق ها ارزش دارايي هاي زيادي 
دارند و قاعدتا بر روي تك سهم ها بازدهي كل صندوق 

چندان با افزايش مواجه نمي شود.
در اين ميان نكته قابل توجه درمورد صندوق هاي سهامي 
كه بازدهي بسيار بالاتر از شاخص داشتند، اين است كه 
ارزش دارايي هاي تحت مديريت اين صندوق ها نسبت 
به ميانگين صندوق ها پايين تر بوده اس��ت چون وقتي 
سرمايه گذاري يك صندوق با ارزش دارايي هاي كوچكي 
داش��ته باش��د طبيعتا هنگامي كه وارد بعضي از سهام 
كوچك يا پربازده مي شود، مي تواند عملكرد قابل توجهي 
كسب كند، اين مهم براي صندوق هاي بزرگ به راحتي 
فراهم نيست؛ اين صندوق ها به دليل ارزش دارايي هاي 
ادامه در صفحه 8 تحت مديريت بالايي كه... 

در ي��ك جامع��ه بح��ران زده 
كه وضعيت معيش��ت هر روز 
بدت��ر از روز پيش مي ش��ود و 
مردم ب��راي گ��ذران زندگي با 
مشكلات زيادي دست و پنجه 
نرم مي كنن��د، قطعا وقتي پاي 
موفقيت و پيش��رفت در ميان 
باشد، پول حرف اول را مي زند. 
اين روزها وقت��ي با جوانان و نوجوان��ان درباره برنامه هاي 
آينده شان صحبت مي كنيد، يك راست به سراغ مسائل 
مالي مي روند، اينكه اگر در مدرسه غيرانتفاعي با اين ميزان 
شهريه درس بخوانند مي توانند در كنكور رتبه خوبي كسب 
كنند، در غي��ر اين صورت با مدارس دولتي نمي ش��ود به 
جايي رس��يد. يعني اصل 37 قانون اساسي عملا از درجه 
اعتبار ساقط شده است. وقتي مي خواهيم در مورد انگيزه و 
اعتماد به نفس حرف بزنيم، به نوعي پاي مسائل اقتصادي 
به ميان مي آيد. در واقع اف��راد جامعه به دليل كمبودها و 
محروميت هايي كه متحمل شده اند، به جايي رسيده اند 
كه فكر مي كنند تنها عامل موفقيت و خوشبختي آنها پول 
است. نمي توانيم منكر اين نوع نگاه باشيم و نمي توانيم نگاه 
تا اين حد مادي به زندگ��ي را مورد پذيرش قرار دهيم، اما 
چه چيزي باعث بروز اين نگاه مي شود. افراد عموما به دنبال 
چيزي مي گردند كه از آنها دريغ شده است. وقتي در جامعه ما 
رفاه نسبي وجود ندارد وقتي مسائل مالي و معيشتي به يكي 
از بزرگ ترين دغدغه هاي افراد تبديل شده و باعث مي شود 
كه ميزان استرس و اضطراب افراد افزايش پيدا كند، وقتي 
هر روز با فهرستي از قيمت هاي تازه مايحتاج روزانه خود 
مواجه مي شوند، اينها همه و همه عواملي هستند كه باعث 
مي شود نگاه مادي به زندگي هر روز رنگ و بوي بيشتري 
بگيرد. چرا كه فرد به اين مساله فكر مي كند كه با نداشتن 
پول حتي نمي تواند شكم خودش را سير كند چه برسد به 
اينكه بخواهد به فكر پيشرفت و ترقي خود و جامعه اش باشد. 
در واقع فقر مي تواند ارزش هاي اخلاقي را به راحتي جابه جا 
كند. فقر هر جا كه ريشه دوانده تمامي معيارهاي انساني را 
از بين برده و معيارهاي مادي را جايگزين آن كرده اس��ت. 
در واقع وقتي تمام هم و غم يك فرد تامين معاش باش��د، 
ديگر به ارزش هاي انساني اهميتي نمي دهد، ضرب المثل 
قديمي هست كه مي گويد »گشنگي نكشيدي تا عاشقي از 
يادت بره« شرح حال اين روزهاي ماست. وقتي مي گوييم 
ملاك هاي انس��اني در جامعه ما كمرنگ ش��ده اند، وقتي 
مي گوييم مردم خودشان هم به خودشان رحم نمي كنند، 
از چه چيزي حرف مي زنيم. از اينكه چرا مردم ديگر به فكر 
كمك به همنوع خود نيستند، از اينكه ما حتي در رانندگي 
هم نمي توانيم كمي از خود گذشتگي داشته باشيم. چون 
همه چيز را با معيارهاي مادي مي سنجيم. البته اين شرايط 
حاكم برجامعه است كه باعث مي شود افراد معيارهايشان 
متفاوت و گاه غير قابل باور شود. در واقع فقر با توجه به اينكه 
شدت آن چقدر باشد، افراد را از بسياري خصلت هاي انساني 
ادامه در صفحه 8 دور مي كند.  

رقيه نداييرسول رحيم نيامحسن عباسيحسن مراديعباس آرگون زهرا ثابت

 صادركنندگان از وضع عوارض 
بر ۲۲۹  قلم كالاي صادراتي انتقاد كردند

 تركيه صادركنندگان ايراني را
از بازار استراتژيك عراق حذف كرد!

 مجلس
عليه صادرات

»تعادل«گزارش مي دهد

مصوبات جديد يارانه اي و حقوقي در بهارستان

 وزارتاقتصاد
بازوينظارتيمجلس؟

 بورسدرگير
افزايشقيمتدلار

شاخص كل بورس تهران چند روزي مي شود كه مجدد روند منفي به خود گرفته و به نوعي بازدهي 
منفي براي سهامداران پديد مي آورد و اين هفته شاخص كل بورس بازدهي منفي 1.3 درصدي 
داشت و در اين مدت قيمت پاياني اغلب تك  سهم هاي بازار نيز منفي شد. اين هفته قيمت دلار 
بازار آزاد در هفته اخير روند افزايشي داشته و اكنون قيمت دلار فردايي به بيش از 47 هزارتومان 
رسيده است. قيمت دلار و بورس تهران هميشه يك همگرايي دارند و با افزايش قيمت دلار شاهد 
رشد بورس هستيم؛ اما افزايش قيمت دلار نيمايي تنها مي تواند به صورت واقعي روي بازار سرمايه 
تاثير بگذارد و دلار بازار آزاد تنها به صورت هيجاني روي بازار تاثير دارد و سهامداران به صورت 
هيجاني و نوساني از افزايش قيمت دلار تاثير مي گيرند. يكي از علت هاي افزايش قيمت دلار 
عملكرد برعكس رييس بانك مركزي است؛ تقريبا 40 روز است كه رييس جديد بانك مركزي 
يعني محمدرضا فرزين روي صندلي رياست بانك مركزي تكيه زده و جايگزين علي صالح آبادي 
شده است. در مدت رياست رييس جديد بانك مركزي با قيمت گذاري دستوري دلار شاهد زيان 
صفحه 4 را بخوانيد 100 هزار ميليارد توماني هستيم و ...  

»جلسه كميسيون تلفيق مجلس با حضور قاليباف، براي هماهنگي تشكيل شد. اينكه با توجه به 
كمبود وقت چطور پيش برويم. تبصره هاي مهمي همچون 12، 14، 1۶ و 1۸ لايحه بودجه مطرح 
شد. اينكه نوع نگاه مجلس با دولت متفاوت است و بايد هماهنگي بيشتري صورت گيرد. موضوع 
تبصره 12 درباره حقوق و دستمزد براي مردم و دولت مهم است كه مدل هاي مختلفي مطرح است. 
نگاه سازمان امور استخدامي و دولت و مجلس مختلف بوده كه بايد بتوانيم آنها را به هم نزديك كنيم. 
نگاه ما اين است كه با توجه به منابع موجود آنچه به نفع مردم است تصويب شود و در نهايت هم باعث 
افزايش پايه پولي و تورم نشود.« اين جديدترين خبري است كه در جريان جلسات روز گذشته 
مجلس شوراي اسلامي منتشر شد، جلسه اي كه نشان مي دهد هنوز يك شرايط و موقعيت دوگانه 
صفحه 2 را بخوانيد در مجلس وجود دارد، دو گانه اي كه...  

گزارش »تعادل« از شرايط بد مردم اروپا 
با وجود يارانه 800  ميليارد يورويي

 نهاده هاي ساختماني 
در پاييز سال جاري 34 درصد گران شد 

 مشكلاتصنايعاروپا
بهنفعچينوامريكا

 بازتابانتظاراتتورمي
دربازارمصالحساختماني
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صفحه 5   

تعادل| فرشته فريادرس |
باتصميم مجلس و براساس لايحه بودجه سال 1402 
)به منظور تحقق  جهش  توليد دانش بنيان(، صنايع 
صادرات��ي بايد ۵درصد ع��وارض پرداخت كنند. اين 
اقدام به شدت مورد انتقاد صادركنندگان قرار گرفت 
و نسبت به مخاطرات وپيامدهاي اين تصميم هشدار 
دادند. آنها مي گويند: دريافت عوارض صادراتي، لطمات 
جبران ناپذيري به صادرات وارد و جذب س��رمايه را با 
اخلال مواجه مي كند. از طرفي اجراي اين مصوبه باعث 
تعطيلي واحدهاي تولي��دي وحذف صادركنندگان 
ايراني در بازارهاي اس��تراتژيك خواهد شد. به گفته 
صادركنندگان، كش��ور تركيه با تحركاتي كه انجام 
داده، صادركنندگان ايران��ي را از بازار عراق به عنوان 
استراتژيك ترين مقصد صادراتي حذف كرده، اما در 
اينجا به ما گفته مي شود كه صادركننده اگر مي خواهد 

ارز به كش��ور وارد كند بايد ماليات هم بدهد. پرسش 
اصلي آنها اين است؛ چرا بايد براي تقويت شركت هاي 
دانش بنيان كه به قول نهادهاي حاكميتي قرار است 
ارزش افزوده ايجاد كنند؛ بخش خصوصي بايد قرباني 
اين هدف ش��ود؟ يا زماني كه صادرات اين فرآورده ها 
به حدود 30 ميليارد دلار مي رس��د چرا دولت با يك 
تصميم كارشناسي نشده بايد 1.۵ ميليارد دلار از اين در 
آمد را از آن خود كند؟ فعالان اين حوزه تاكيد كردند، 
اگر قانونگذاران در مجل��س در تصميم خود تجديد 
نظر نكنند، بايد فاتحه صادرات ارزآور در شرايط فعلي 

اقتصاد به ويژه صادرات فرآورده هاي نفتي را خواند.
به پيشنهاد نمايندگان در كميسيون انرژي و تلفيق، 
در بند ن تبصره ۶ لايحه بودجه 1402 آمده است، به  
منظور اجراي  سياست هاي  كلي  ابلاغي  مقام معظم  
صفحه 7 را بخوانيد رهبري  در...  

رهبر انقلاب در ديدار مردم آذربايجان شرقي:

پرچم آزادي ايران دست تبريزي ها است

مسوولينتورمراعلاجكنند

شهادت امام موسی کاظم )ع( را تسليت می گوييم عيد مبعث رسول اکرم )ص( را تبريک می گوييم



رهبر انقلاب اسلامي در ديدار هزاران تن از مردم تبريز تاكيد 
كردند كه پيام ملت در ۲۲بهمن استقامت و حمايت كامل از 
انقلاب بود؛ به ملت اظهار تعظيم مي كنم. حضرت آيت الله 
خامنه اي در ديدار هزاران تن از مردم تبريز، مردم آذربايجان 
را پرچمدار اتحاد و آزادي ايران خواندند و با اظهار تعظيم به 
ملت پر عظمت ايران به علت خلق ۲۲ بهمنِ تاريخي امسال 
تأكيد كردند: اين حماسه حقيقي، پرشور و پرمحتوا نتيجه 
منحرف نشدن و استقامت ملت در خط انقلاب است و اين 
راه پيشرفت و اقتدار، با اتحاد ملي و با نگاه انقلابي و نه ارتجاعي 
به مشكلات، يعني تكيه بر همتي كه دستاوردها را به وجود 
آورده، ادامه خواهد يافت كه فعاليت جهادي و شبانه روزي 
همه مسوولان براي رشد اقتصادي و علاج دشواري ها به ويژه 
تورم، زمينه ساز آن خواهد بود. رهبر انقلاب در تبيين ابعادي 
از حركت بس��يار ارزش��مند ملت در ۲۲ بهمن، با اشاره به 
»تبليغات پر سر و صداي دشمنان، مشكلاتي كه مردم با 
همه وجود حس مي كنند، هواي سرد و ديگر عوامل كاهنده 
انگيزه ها« گفتند: مردم با ايمان و بصيرت، همه اينها را ناديده 
گرفتند و همه با هم از شرق تا غرب و از شمال تا جنوب ايران 
عزيز به ميدان آمدند و ص��داي بلند خود را به گوش همه 
رساندند كه فقط خداوند شكور قادر است شكر واقعي اين 
حركت عظيم ملي را به جا آورد. ايشان راهپيمايي »شنبه 
تاريخي ملت« را مصداق استمرار استقامت ملي خواندند و با 
اشاره به انحرافات تدريجي از خط اصلي حركت در انقلاب ها 
گفتند: در انقلاب اسلامي هم برخي ها به دلايل مختلف با 
صراط مستقيم انقلاب زاويه دار شدند و كارشان به ضديت با 
اصل انقلاب و آرمان ها كشيده شد. حضرت آيت الله خامنه اي 
افزودند: بر خلاف اين عناصر، ملت بدون احساس خستگي 
و نااميدي و بدون خوف از ضربات، تهديدات و عربده هاي 
دشمن، راه مستقيم را با حفظ هويت، شخصيت و عظمت 
خ��ود ادامه داد و در همين مس��ير، ۲۲ بهمن امس��ال به 
خيابان هاي سراس��ر كش��ور آمد و با انگيزه هاي مختلف، 
استقامت پر معنا و لج كردن با دشمن عنود را نشان داد. رهبر 
انقلاب تلاش هاي دشمن و برخي عناصر در داخل را براي 
سس��ت كردن عزم راسخ ملت و فراموش شدن راه انقلاب 
يادآور شدند و افزودند: از اهداف مهم اغتشاشاتِ پاييز اين 
بود كه مردم ۲۲ بهمن را از ياد ببرند كه در داخل هم برخي 
با استدلال هاي سست و س��خنان غلط همين خط را در 
روزنامه ها و فضاي مجازي دنبال مي كردند كه البته مردم 
آنها را ناكام گذاشتند. حضور همراه با تحليل مردم از جمله 
ويژگي هاي راهپيمايي پر ش��كوه ۲۲ بهمن بود كه رهبر 
انقلاب آن را مورد تحس��ين قرار دادند. ايش��ان گفتند: از 
مصاحبه هاي مردم آشكار بود كه آنها با تحليل به راهپيمايي 
آمده اند و چون درك ك��رده بودند كه امريكا از حضور آنها 
بيمناك است، پرشور و شاد، با روحيه و انگيزه، و با شعارهاي 
مضمون دار، جهت گيري اصلي خود يعني حمايت كامل از 
انقلاب اس��لامي و نظام جمهوري اسلامي را نشان دادند. 
حضرت آيت الله خامنه اي افزودند: امپراتوري رسانه اي امريكا 
و صهيونيست سعي مي كند اين صداي رسا به گوش ديگر 
ملت ها نرس��د اما آنها كه بايد بشنوند يعني دستگاه هاي 
سياست گذار در امريكا و انگليس و سرويس هاي جاسوسي 
دشمنان حتماً اين صدا را شنيده اند. رهبر انقلاب به غوغاي 
تبليغاتي در فضاي مجازي و رسانه هاي دشمن در آستانه 
۲۲ بهمن اشاره كردند و گفتند: صداي مخالف و معارض هم 
وجود داشت كه اين رسانه ها سعي كردند آن را بزرگنمايي 

كنند اما صدا و فرياد ملت بر همه صداهاي ديگر غلبه كرد. 
»تبيين دروغ بودن و سست بودن ادعاهاي دشمنان درباره 
جمهوري اسلامي« بخش ديگري از سخنان رهبر انقلاب 
بود. ايشان گفتند: گاهي با دروغ آشكار مي گويند نظام رو به 
قهقراست در حالي كه كشور با وجود مشكلات، با دو سه دهه 
قبل كاملًا متفاوت است و خيلي جلو رفته است، گاهي هم 
مي گويند جمهوري اسلامي به بن بست رسيده، اگر اين ادعا 
درس��ت است، كسي كه به بن بست رس��يده خودش از پا 
مي افتد و به زمين مي خورد پس چرا اين همه براي به زمين 
زدن او هزينه مي كنيد؟ حضرت آيت الله خامنه اي با اشاره به 
حملات و شبهات مكرر دشمن درباره ضرورتِ نداشتن توان 
نظامي ايران گفتند: اولًا كشوري كه اين همه دشمن دارد 
بايد به فكر خودش و ملتش باشد همچنانكه اوايل انقلاب 
وقتي فهميدم عده اي مي خواهن��د هواپيماهاي اف ۱۴ را 
بفروشند به سرعت مصاحبه و افشاگري كردم و آن حركت 
ناكام ماند. رهبر انقلاب تأكيد كردند: براساس عقل و شرع، 
جهات دفاعي را كاملًا مورد توجه قرار داده ايم و بر اساس حكم 
قرآن، در آينده نيز هرچ��ه مي توانيم در اين عرصه تلاش 
خواهيم كرد. ايش��ان در همين زمينه افزودند: كشور در 
زمينه هاي ديگر از جمله صنعت، امور زيربنايي همچون 
جاده سازي و سد سازي و عرصه هاي ديگر، چندين برابر امور 
دفاعي كار و سرمايه گذاري كرده اما دشمن كه از تبليغاتش 
درباره پهپادهاي ايران، ترسش آشكار است، پيشرفت هاي 
ديگر را انكار و مسائل دفاعي را برجسته مي كند. رهبر انقلاب 
در جمع بندي اين قسمت از سخنانشان گفتند: به فضل الهي 
ملت به وسوسه هاي بدخواهان اعتنا نكرده و نخواهد كرد و 
مي داند كه هر پيشرفتي و حركتي براي قوي شدن ايران، 
دشمنان را خشمگين مي كند كه براساس آيه شريفه بايد به 
آنها گفت از اين خش��م و غيظ بميري��د. حضرت آيت الله 
خامنه اي پيشرفت هاي كشور را يك واقعيت نشاط آفرين و 
تحس��ين برانگيز خواندند و خاطرنشان كردند: البته ما در 
تبليغات و كار رسانه اي ضعيف هستيم و به مهارت لازم براي 
نش��ان دادن اي��ن پيش��رفت ها دس��ت نيافته اي��م ام��ا 
بازديدكنندگان از نمايشگاه ها يا دس��تاوردهاي ايران، از 
دستيابي به اين سطوح پيشرفت آن هم در شرايط تحريم 
اظهار شگفتي مي كنند، همچنان كه آن فرمانده موشكي 
صهيونيست نيز چند س��ال قبل گفت من با ايران دشمن 
هس��تم اما در مقابل توليد آن موشك پيشرفته به دست 
دانش��مندان ايراني، كلاه از سر بر مي دارم. ايشان تأكيد بر 
پيش��رفت ها را به معني انكار ضعف ها ندانستند و گفتند: 
ضعف ها و كمبودهاي زيادي به دلايل مختلف در كش��ور 
وجود دارد كه بعضي از آنها مانند گراني، تورم و كاهش ارزش 
پول ملي براي مردم محسوس است و در بخش هاي ديگر 
مانند بخش هاي اداري هم ضعف هاي��ي وجود دارد اما در 
مقابل اين ضعف ها، دو نوع نگاه مي توان داشت. رهبر انقلاب 
اس��لامي افزودند: نگاه و رويكرد اول اين است كه با نگاه به 
دستاوردها، بفهميم اين توان وجود دارد كه با همان همتي 
كه به اين پيشرفت ها دست يافته ايم، امكان برطرف كردن 
ضعف ها نيز وجود دارد كه اين نگاه، نگاه انقلابي است. ايشان 
در تبيين نگاه ديگر كه از آن به »نگاه ارتجاعي« تعبير كردند، 
گفتند: با نگاه ارتجاعي به ضعف ها، اينگونه نتيجه گرفته 
مي شود كه فايده اي ندارد و نمي شود كاري كرد بنابراين بايد 
دست روي دست بگذاريم يا نِق بزنيم و ضعف ها را با صداي 
بلند مطرح كني��م و حتي مثل برخي ها اص��ل انقلاب و 

جمهوري اسلامي را انكار كنيم. ايشان با طرح اين سوال كه 
»اگر ملتي ضعفي داشت آيا بايد دستاوردهايش را انكار كند؟ 
و كدام ملتي است كه ضعف ندارد؟« به وجود ضعف هاي مهم 
در كشورهاي بزرگ و پيشرفته دنيا مانند امريكا، انگليس و 
فرانسه از جمله در زمينه فقر و بيماري و تبعيض و نبود عدالت 
اجتماعي، اشاره كردند و افزودند: در اين كشورها نيز چندين 
برابر ايران ضعف وجود دارد اما راه حلِ برطرف كردن ضعف ها، 
تخريب اصل و ريشه ها نيس��ت بلكه رويكرد درست، رفع 
ضعف ها بر اساس نگاه انقلابي است. رهبر انقلاب با اشاره به 
دستيابي كشور به پيشرفت هاي غيرقابل باور، خاطرنشان 
كردند: در سال هاي اول انقلاب دستيابي به پيشرفت هايي 
مانند توليد چند ده ميليون تن فولاد حتي به ذهن كسي 
خطور نمي كرد اما اينگونه دستاوردها با همت مردم و جوانان 
و مسوولان خوبي كه داشتيم، ايجاد ش��د و امروز نيز اين 
همت ها وجود دارد. ايشان رش��د اقتصادي و مهار تورم را 
مهم ترين كارها خواندند و با تأكيد بر اينكه همه به خصوص 
مس��وولان موظف به فعالي��ت جه��ادي و كار و پيگيري 
شبانه روزي هستند، گفتند: امور اقتصادي، امروز مهم ترين 
كارهاست زيرا بدون رشد اقتصادي كار كشور پيش نمي رود 
و لازمه رشد اقتصادي هم ثبات و مهار تورم و ثبات قيمت ها 
است. مس��اله تورم نيز علاج پذير اس��ت و بايد مسوولان 
بخش هاي مختل��ف آن را علاج كنند. حض��رت آيت الله 
خامنه اي، علاوه بر مسوولان، قشرهاي مختلف مردم از جمله 
دانشجو، استاد، عالِم ديني، كارگر، كاسب و دامدار را قادر به 
نقش آفريني در عرصه هاي گوناگون دانستند و افزودند: فعال 
سياسي هم مي تواند نقش آفرين باشد البته فعاليت سياسي، 
به نشستن و يافتن نقطه ضعفي در دولت يا دستگاه هاي ديگر 
و تمسخر و بزرگ نمايي آن در فضاي مجازي نيست بلكه 
فعاليت سياسي يعني تشريح فضاي سياسي دنيا و منطقه و 
تبيين اهداف دشمنان و جهت گيري هاي دوستان. ايشان 

فعاليت ه��اي اجتماعي و خدمات��ي را از ديگر عرصه هاي 
نقش آفريني موثر مردم برشمردند و خاطرنشان كردند: ما 
بارها توانسته ايم به وسيله مردم، ضعف هاي بزرگ را برطرف 
كنيم كه نمون��ه آن قضيه كرون��ا و نقش آفريني مردم در 
كمك هاي مومنانه بود. همچنين شوق و حضور مردم در 
فعاليت هاي اجتماعي نشاط آفرين موجب پشتيباني و تأمين 
پيشرفت كشور است. رهبر انقلاب، »اتحاد ملي« را عامل 
موثر ديگري در قوت كشور خواندند و تأكيد كردند: البته 
اختلاف نظر وجود دارد اما در مس��ائل جزيي نبايد تنازع 
صورت بگيرد مناظره و مباحثات حوزوي و دانشگاهي و در 
رسانه هاي عمومي، همراه با رعايت ادب و حرمت ديگران 
خوب است اما منازعه و دشمني كردن و آلوده كردن دهان 
به حرف هاي ناشايست خوب نيست. ايشان، گرايش عمومي 
ملت ايران را گرايشِ انقلاب دانستند و افزودند: عده اي در 
كشور هستند كه نظراتشان در برخي مسائل سياسي مخالف 
نظرات عموم مردم و مسوولان است اما اينها طرفِ ملت ايران 
نيستند؛ طرف ملت ايران، استكبار است و همه مراقب باشند 
كه به استكبار كمك نكنند و ابزار آن در مقابل اسلام و ايرانِ 
عزيز نشوند. حضرت آيت الله خامنه اي، آينده را همچون 
هميشه روشن خواندند و گفتند: هر گاه افق روشني پيش 
روي كشور بوده پس از چندي، به آن دست يافته ايم چرا كه 
توانايي هاي ملت و ظرفيت هاي كش��ور بس��يار بالا است 
بنابراين اين ملت به دس��تاوردهاي بزرگ تري نيز خواهد 
رسيد. حضرت آيت الله خامنه اي در اين ديدار همچنين با 
تجليل از ايمان و غيرت و صفاي مردم تبريز و آذربايجان، 
قيام ۲۹ بهمن تبريزي ها را »مقطعي تعيين كننده و روز ورق 
خوردن تاريخ ايران« دانستند و گفتند: اگر مردم تبريز در 
چهلم قيام مردم قم، بپا نمي خاستند آن قيام مهم فراموش 
مي شد اما تبريزي ها با تبديل حادثه قم به قيام و حركتي ملي 
كه در كمتر از يك س��ال بعد به سرنگوني رژيم استبدادي 

وابسته منجر شد، پرچم آزادي ايران را در دست گرفتند و 
مقطعي تاريخي به وجود آوردند. ايش��ان اقدام حكومت 
مستبد در آوردن تانك به خيابان هاي تبريز را براي سركوب 
مردم و علما، نشانه دستپاچگي آن رژيم برشمردند و گفتند: 
مردم غيور تبريز از تانك هم نترسيدند و با ايستادگي و ايثار 
خون و جان خود، حركتي عظيم به وجود آوردند كه البته در 
تاريخ آذربايجان چندين بار ديگر سابقه دارد. رهبر انقلاب 
حركت آذربايجاني ها از جمله مردم تبريز و اردبيل در آغاز 
دوره صفويه را زمينه س��از نجات اي��ران از تفرقه و ملوك 
الطوايفي دانس��تند و افزودند: آن حركت تاريخي، ايران را 
متحد و داراي حكومت مستقل و يكپارچه كرد بنابراين پرچم 
اتحاد ايران هم در دستان آذربايجاني ها است. ايشان روايت 
درست تاريخ آذربايجان را جزو وظايف اهل فن و روايت بخش 
مهمي از تاريخ ايران خواندند و گفتند: در قضاياي تنباكو و 
مشروطه هم مردم اين منطقه قدرت ايمان و ايستادگي خود 
را نشان دادند همچنان كه در پيروزي انقلاب، دفاع مقدس، 
حوادث دهه هاي بعد و همين قضاياي اخير هم با بصيرت و 
اس��تقامت در ميدان بوده اند. حض��رت آيت الله خامنه اي 
آذربايجان را از لحاظ فرهنگي، مركز تمدن و فرهنگي غرب 
كشور خواندند و با اشاره به مشاهير فرهنگي اين خطه گفتند: 
خدمات بزرگ اين نام آوران به ادبيات و فرهنگ كشور قابل 
شمارش نيست. رهبر انقلاب قيام ۲۹ بهمن ۱۳۵۶ مردم 
تبريز را با توجه به اين سوابق، حادثه اي هويت ساز دانستند 
كه بايد از آن براي پيمودن راه روشن آينده درس گرفت. در 
ابتداي اين ديدار، حجت الاس��لام والمسلمين آل هاشم 
نماينده ولي فقيه در استان آذربايجان شرقي، ارتباط موثر و 
مس��تمر با نخبگان و جوانان، پيگيري حل مسائل فعالان 
اقتصادي، حضور بي واسطه در ميان مردم و مقابله فرهنگي 
و سياس��ي با جريان هاي دين زدا و تجزيه طلب را از جمله 

اقدامات نمايندگي ولي فقيه در استان بيان كرد.
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رييسي: ايران، چين را شريك 
قابل اعتماد تجاري مي داند

رييس جمهور در جمع نمايندگان ده ها شركت بزرگ 
اقتصادي چين، مذاكرات انجام شده در اين سفر را بسيار 
مثبت ارزيابي كرد و از شركت هاي اقتصادي دو كشور 
خواست با استفاده از ظرفيت مناسب ايجاد شده براي 
توسعه همكاري ها گام هاي بلندي بردارند. سيد ابراهيم 
رييسي در ادامه برنامه هاي دومين روز سفر خود به چين، 
بعد از ظهر امروز چهارش��نبه به وقت محلي، در جمع 
نمايندگان ده ها ش��ركت بزرگ اقتصادي اين كش��ور 
حاضر شد و پس از شنيدن نقطه نظرات نمايندگان ۱۰ 
ابرشركت چيني و تعدادي از شركت هاي فعال ايراني در 
اين كشور گفت: با توافقات خوبي كه در اين سفر به دست 
آمده است، ش��ركت هاي اقتصادي دو كشور مي توانند 
براي توسعه همكاري ها در زمينه هاي مختلف گام هاي 
بلندي بردارند. رييس جمهور برداشتن گام هاي بلند در 
تعاملات را، از جمله توافقات خود با رييس جمهور چين 
دانست و افزود: در هر دو كشور ظرفيت هاي به كار گرفته 
نشده بس��ياري وجود دارد كه هر دو رييس جمهور بر 
بهره گيري از اين ظرفيت ها براي ارتقاي بيش از پيش 
همكاري ها تاكي��د كرديم. رييس جمه��ور در ادامه از 
توافق با رييس جمهور چين درباره تشريك مساعي دو 
كشور براي مقابله با يكجانبه گرايي خبر داد و با اشاره به 
ظرفيت هاي اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي دو تمدن 
بزرگ ايران و چين اظهار داشت: ايران، چين را شريك 
قابل اعتماد تجاري براي خود مي داند و معتقد است كه 
مي توان از ظرفيت همكاري هاي دو كشور در مسير توسعه 
ايران بهره برد. رييسي با اشاره به ظرفيت هاي كم نظير 
اقتصادي و ژئواستراتژيك ايران و نقش بسيار مهمي كه 
ايران در تجارت كالا با آسياي مركزي، قفقاز و اروپا دارد، 
افزود: شركت هاي چيني مي توانند از اين ظرفيت ها براي 
تبادل كالا و همچنين س��رمايه گذاري استفاده كنند. 
رييس جمهور با استقبال از فعاليت شركت هاي چيني در 
زمينه سرمايه گذاري اقتصادي و انتقال تكنولوژي تصريح 
كرد: پيشرفت هاي چين در فناوري هاي نوين و توسعه و 
پيشرفت شركت هاي دانش بنيان در ايران زمينه مناسبي 
براي همكاري ايجاد كرده كه بايد از آن استفاده كرد. دكتر 
رييسي همچنين بر ضرورت تسهيل فعاليت شركت هاي 

دو كشور و رفع موانع موجود در اين زمينه تاكيد كرد.

 ما به صدای مردم ايران
 گوش مي كنيم

س��خنگوي وزارت امور خارجه امريكا در يك نشست 
خبري به س��والاتي درباره سفر رييس جمهور ايران به 
چين و رايزني هاي برجامي او در پكن، تاثير تحريم هاي 
امريكا بر انتقال اقلام بشردوس��تانه به ايران و اظهارات 
برخي چهره هاي ايراني خارج از كشور درباره امور داخلي 
ايران پاسخ داد. ند پرايس، سخنگوي وزارت امور خارجه 
امريكا در يك نشس��ت خبري كه مشروح آن در وبگاه 
وزارت امور خارجه اين كشور منتشر شده است، در پاسخ 
به سوالي درباره اظهارات برخي چهره هاي خارجي درباره 
امور داخلي ايران، ضمن اش��اره به اينكه دولت امريكا 
حاضر است صحبت هاي ايرانيان خارج از كشور را در اين 
باره بشوند، گفت: هيچ كسي، نه تنها دولت امريكا، بلكه 
هيچ كسي جز مردم داخل ايران نمي تواند مدعي سخن  
گفتن از طرف مردم ايران باشد. تنها خودشان مي توانند. 
اظهارات پرايس درباره فعاليت اين چهره هاي خارجي در 
پي اين مطرح مي شود كه بنا بر گزارش خبرگزاري آلماني 
دويچه وله، موسسه زنان، صلح و امنيت در دانشگاه جرج 
تاون در شهر واشنگتن امريكا روز جمعه ۲۱ بهمن ماه 
)۱۰ فوريه( ميزبان هشت »چهره اپوزيسيون جمهوري 
اسلامي« در نشستي با عنوان »آينده جنبش دموكراسي 
ايران« ب��ود. طبق اين گزارش، رضا پهلوي، ش��يرين 
عبادي، حامد اسماعيليون، مس��يح علي نژاد، نازنين 
بنيادي، علي كريمي و عبدالله مهتدي س��خنرانان در 
اين نشست بوده اند. دويچه وله در ادامه گزارش داد كه 
برگزاري اين نشست نظرات موافق و مخالف منتقدان و 
كاربران فضاي مجازي را در پي داشته است. پرايس در 
ادامه اين نشست خبري در پاسخ به سوالي مبني بر اينكه 
»آيا دولت بايدن با ايرانيان داخل و خارج موافق است كه 
جمهوري اسلامي ايران نمي تواند خود را اصلاح كند و 
تغيير حكومت لازم است؟«، گفت: اين سوال ارتباطي به 
ما ندارد و سوالي است كه بايد از مردم ايران پرسيد. ما به 
صداي مردم ايران گوش مي كنيم، به ايده هاي ايرانيان 
خارج از كش��ور گوش  مي كنيم و به دنبال پيدا كردن 
راهي براي حمايت از جنبش آنها و خواسته هايش��ان 
هستيم. اما اين سوالي است كه آنها بايد پاسخ دهند، نه 
ما. سخنگوي وزارت امور خارجه امريكا در بخش ديگري 
از اين نشست خبري در پاسخ به اين سوال كه با توجه به 
سفر رييس جمهور ايران به چين و گفت وگوهايي كه در 
آن جا درباره احياي توافق هسته اي )برجام( انجام شده 
است، آيا مذاكرات احياي توافق بايد از سر گرفته شود 
و آيا دولت بايدن حاضر است پيشنهادي در اين زمينه 
ارايه كند، با اشاره به همكارهاي پيشين امريكا و چين در 
زمينه مذاكرات هسته اي در سال هاي گذشته، گفت: ما 
بارها گفته ايم كه با جمهوري خلق چين و ديگر كشورها 
تعامل داشته ايم تا در اين زمينه چين را ترغيب كنيم كه 
با سياست هاي ثبات زداي ايران در منطقه مقابله كند 
كه تهديدي براي شركا و متحدان ما محسوب مي شود. 
برنامه هسته اي ايران، برنامه موشكي آن و ديگر فعاليت ها 
و نفوذ مخربش، عميقا در منطقه ثبات زدايي مي كند. او با 
مطرح كردن اين ادعاها عليه نقش ايران در منطقه گفت: 
اين نه تنها موجب نگراني ما است، بلكه بايد موجب نگراني 
چين هم باشد. احتمالا، چين تقريبا يك دهه پيش، به 
همين دليل در چارچوب گروه ۱+۵ با ما همكاري كرد كه 
در نهايت، نتيجه آن برنامه جامع اقدام مشترك )برجام( 
شد. او ادامه داد: چين مي تواند در انتقال واضح اين پيام 
به ايران كه فعاليت هاي ثبات زدا و سياست دشمن تراشي 
و زورگويي آن پاداش��ي به دنبال نخواهد داشت و از آن 
حمايت نخواهد شد نقش داشته باشد. اين ويزي نيست 
كه جامعه جهاني حاضر باش��د ساكت بنشيند و آن  را 
نظاره  كند. اميدواريم چين در زمينه اين چالش، نفوذش 

را در مسيري به كار ببندد كه به نفع هر دو طرف باشد.

رهبر معظم انقلاب: 

مصوبات جديد يارانه اي و حقوقي در بهارستان

به دروغ مي گويند كشور رو به قهقرا است

وزارت اقتصاد بازوي نظارتي مجلس؟
»جلسه كميسيون تلفيق مجلس با حضور قاليباف، براي 
هماهنگي تشكيل شد. اينكه با توجه به كمبود وقت چطور 
پيش برويم. تبصره هاي مهمي همچون ۱۲، ۱۴، ۱۶ و ۱۸ 
لايحه بودجه مطرح ش��د. اينكه نوع نگاه مجلس با دولت 
متفاوت است و بايد هماهنگي بيش��تري صورت گيرد. 
موضوع تبصره ۱۲ درباره حقوق و دس��تمزد براي مردم و 
دولت مهم است كه مدل هاي مختلفي مطرح است. نگاه 
سازمان امور استخدامي و دولت و مجلس مختلف بوده كه 
بايد بتوانيم آنها را به هم نزديك كنيم. نگاه ما اين است كه 
با توجه به منابع موجود آنچه به نفع مردم اس��ت تصويب 
شود و در نهايت هم باعث افزايش پايه پولي و تورم نشود.«

اين جديدترين خبري اس��ت كه در جريان جلسات روز 
گذشته مجلس شوراي اس��لامي منتشر شد، جلسه اي 
كه نش��ان مي دهد هنوز يك شرايط و موقعيت دوگانه در 
مجلس وجود دارد، دو گانه اي كه از مدت ها قبل از تحويل 
لايحه بودجه به مجلس مطرح شده بود و همچنان نيز ادامه 
پيدا كرده است. نخستين دوگانه شكل گرفته ميان دو قوه 
از جايي شروع شد كه مجلس اعلام كرد كه بر اساس قانون 
ديگر نمي تواند قانون برنامه ششم توسعه را تمديد كند و از 
اين رو دولت بايد پيش از ارسال لايحه بودجه، برنامه هفتم 
توسعه را ارايه كند. همين موضوع باعث شد چالشي جدي 
در زمان بندي دو قوه به وجود آيد و براي مدت ها مشخص 
نشود كه برنامه دقيق چيست اما سرانجام دولت توانست 
حرف خود را به كرسي بنشاند و مجلس بررسي بودجه را آغاز 
كرد. در حالي كه سازمان برنامه و بودجه وعده داده بود كه 
برنامه هفتم را نيز تا پايان بهمن ماه به مجلس ارسال خواهد 
كرد، فعلا خبري از برنامه نيست و مجلس در حال بررسي 
لايحه بودجه است و حالا در فرآيند بررسي افزايش حقوق 
در سال آينده يك تضاد جديد به وجود آمده است. مجلس 
از سويي مي خواهد خواس��ته كارمندان و حقوق بگيران 
ثابت را بشنود و به اين ترتيب حكم به افزايش بيش از ۲۰ 
درصدي حقوق بدهد و از سوي ديگر، با توجه به تورم بالا 
و اولويت دولت در مديريت تورم، نمي خواهد مصوبه اي را 
نهايي كند كه به افزايش پايه پولي منجر شود، دو گانه اي 
كه بايد ديد س��رانجام به كدام سمت حركت خواهد كرد. 
هرچند مجلس پيش از اين گفته بود كه در رابطه با حقوق 

تصميم نهايي اتخاذ خواهد كرد اما لااقل تا پايان جلسات 
ديروز خبري از مصوبه نهايي مجلس در اين زمينه نبود. 
در كنار آن اما جلسات بررسي بودجه ادامه دارد و مجلس 
راهي جديد براي جاماندگان يارانه باز كرده است. سخنگوي 
كميسيون تلفيق لايحه بودجه ۱۴۰۲ گفت: كميسيون 
تلفيق س��ازمان هدفمندي يارانه ها و وزارت كار را مكلف 
كرد كه افراد واجد شرايط براي دريافت يارانه را شناسايي 
كرده و نسبت به ثبت نام آنها اقدامات لازم را انجام داده تا اين 
افراد بتوانند در سال آينده يارانه دريافت كنند. رحيم زارع 
در نشست خبري در توضيح آخرين مصوبات كميسيون 
تلفيق لايحه بودجه ۱۴۰۲، گفت: كميسيون تصويب كرد 
كه خريد برق از نيروگاه اتمي بوشهر بر اساس هزينه تمام 
شده حسابرسي صورت مي گيرد؛ همچنين به دولت اجازه 
داده مي شود از طريق سازمان انرژي اتمي نسبت به احداث 
۱۰ هزار مگاوات نيروگاه اتمي توليد برق از طريق مشاركت 
با س��ازندگان بين المللي و صنايع داخلي اقدام كند. وي 
افزود: وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي موظف شد ضمن 
به روزرس��اني داده ها كساني كه مش��مول دريافت يارانه 
نيستند را از پرداخت يارانه حذف كنند. همچنين سازمان 
هدفمندي يارانه ها و وزارت تعاون مكلف شدند نسبت به 
ثبت نام افراد جديد متقاضي طبق قانون اقدام كنند. يعني 
كساني كه يارانه حق آنها اس��ت و اكنون به آنها پرداخت 
نمي شود. سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه ۱۴۰۲ 
درباره مصوبه ديگر اين كميسيون گفت: سازمان برنامه 
و بودجه مكلف ش��د حداكثر تا پايان تير ماه سال ۱۴۰۲ 
گزارش اجراي طرح هاي عمراني را كه هزينه آن از محل 
اعتبارات عمراني دولت تامين مي شود به كميسيون هاي 
بودجه، عمران، كشاورزي و اقتصادي ارايه كند. وي افزود: 
به منظور هوشمندس��ازي، ايجاد شفافيت و امكان رصد 
گردش وجوه دولت موظف شد با محوريت سازمان برنامه 
و بودجه كشور و همكاري دستگاه هاي ذيربط نسبت به 
ايجاد نظام يكپارچ��ه مديريت مالي در بخش عمومي به 
عنوان يكي از طرح هاي دولت هوشمند اقدام كند. وي در 
ادامه بيان كرد: كميسيون تصويب كرد كه ۲۵ درصد توليد 
و ساخت اقدام ملي مسكن در اجراي قانون جهش توليد 
توس��ط اتاق تعاون ايران از طريق تعاوني هاي مسكن در 

سراسر كشور انجام شود. همچنين دولت مجاز است نسبت 
به واگذاري ساختمان هاي مازاد سازمان ها و دستگاه هاي 
اجرايي در استان ها و شهرستان ها به سازمان و دستگاه هاي 
اجرايي فاقد ساختمان در همان استان و شهرستان اقدام 
كند. سخنگوي كميس��يون تلفيق لايحه بودجه ۱۴۰۲ 
خاطرنشان كرد: سازمان بيمه سلامت موظف است شرايط 
لازم جهت اجراي بيمه همگاني براي كليه افراد جامعه با 
تسهيل فرآيندهاي ثبت نام فراهم كند. اين موضوع در دو 

سه سال گذشته در بودجه آورده شده است.
زارع گفت: كميسيون تلفيق بند »و« تبصره ۱۷ را حذف 
كرد؛ در اين بند آمده بود »ساز و كار و ساختار قيمت گذاري 
دارو و ملزومات پزشكي در بسته بيمه پايه و تعرفه خدمات 
دارويي همانند ساير خدمات تشخيصي و درماني بر اساس 
ساز و كار تعيين شده در بند الف ماده ۹ قانون احكام دايمي 
برنامه هاي توس��عه كشور تعيين خواهد ش��د«؛ در واقع 
كميسيون تلفيق اين فرآيند قيمت گذاري را حذف كرد. 
زارع گفت: طبق مصوبه ديگر كميس��يون تا ۱۰۰ درصد 
هزينه درماني مشمولان مواد ۱۲ و ۱۳ قانون جامع خدمات 
رساني به ايثارگران بر اساس سطح بندي خدمات مورد نياز 
جامعه هدف متناس��ب با نوع ايثارگري و درصد جانبازي 
ارايه مي گردد. سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه 
۱۴۰۲ درباره مصوبه ديگر اين كميسيون گفت: مطالبات و 
بدهي هاي مراكز درماني وزارت بهداشت و سازمان تامين 
اجتماعي از يكديگر با تاييد سازمان برنامه و بودجه قابل 
تهاتر خواهد بود. وي افزود: ماده ۳۸ قانون ماليات بر ارزش 
افزوده درباره درآمد حاصل از يك درصد ماليات بر ارزش 
افزوده مربوط به وزارت بهداشت است، سازمان امور مالياتي 
مكلف شد به خزانه داري كل كشور به محض وصول واريز 
كند. خزان��ه داري مبالغ دريافتي را در هر ماه تا ۱۵ همان 
ماه بايد به وزارت بهداشت واريز كند. وي ادامه داد: در سال 
۹۲ تصويب شد كه از درآمدهاي حاصل از ۹ درصد ماليات 
بر ارزش افزوده يك درصد در اختيار وزارت بهداشت قرار 
گيرد كه اين رقم امسال تقريبا ۲۵ هزار ميليارد تومان است. 
سازمان امور مالياتي با مصوبه مجلس در سال آينده مكلف 
ش��د به محض وصول اين درآمد را به خزان��ه واريز كند و 
خزانه هم بايد تا ۱۵ همان ماه به حساب وزارت بهداشت 

مختص حوزه س��لامت بدهد. وي افزود: دس��تگاه هاي 
اجرايي موظف شدند برنامه هاي اجرايي خود را در راستاي 
برنامه هاي كلان مندرج در اين قانون به تاييد دستگاه هاي 
سياست گذار ذيربط رس��انده و تا پايان خرداد ماه مبادله 
موافقت نامه هاي خود را با س��ازمان برنامه و بودجه كشور 
انجام دهند. همچنين تخصيص اعتبارات با رعايت ماده ۳۰ 
قانون برنامه و بودجه متناسب با تحقق اهداف برنامه هاي 
كلان و با رعايت قوانين و مقررات در حدود منابع وصولي 
بودجه عمومي دولت تعيين مي شود. اين بدان معناست كه 
بر اساس گزارش هاي اجرايي بودجه و پيشرفت عملياتي 
تخصيص صورت مي گيرد. وي افزود: م��ازاد درآمدهاي 
عمومي و اقتصادي دس��تگاه هاي اجرايي در س��قف رقم 
پيش بيني شده در رديف هاي مربوط به بودجه ۱۴۰۲ با 
رعايت قوانين و مقررات مربوط توسط همان دستگاه ها يا 
استان مربوطه قابل هزينه است؛ همچنين به منظور ايجاد 
هماهنگي، شفافيت و يكپارچگي در سياست گذاري حوزه 
كنترل و كاهش آسيب هاي اجتماعي وزارت كشور )سازمان 
امور اجتماعي( موظف است برنامه اجرايي دستگاه هاي 
ذيربط را با همكاري دستگاه مربوطه و تاييد سازمان برنامه 
و بودجه تدوين كرده و تا خرداد ماه براي تصويب به شوراي 
اجتماعي كشور ارايه كند. يكي ديگر از مصوبات مجلس 
مربوط به نقش جديد وزارت امور اقتصادي و دارايي مي شود، 
مصوبه اي ك��ه به نوعي اين وزارتخانه دولت��ي را به بازوي 
مجلس در نظارت بر بودجه بدل مي كند. حسينعلي حاجي 

دليگاني در توضيح مصوبه كميسيون تلفيق گفت: براساس 
اين مصوبه مهم تلفيق، وزارت امور اقتصادي و دارايي كه 
خزانه داري كشور را در اختيار دارد، مكلف شد هر اعتباري را 
كه براساس قانون براي پروژه ها و حقوق و مزايا مي پردازد، به 
صورت برخط و روزانه يا حداكثر ظرف يك هفته به مجلس 

گزارش كند تا در اختيار نمايندگان قرار گيرد.
وي ادام��ه داد: همچنين در اين مصوبه س��ازمان برنامه و 
بودجه هم مكلف شد به گونه اي عمل كند كه تفاوت درصد 
تخصيص ها به موضوعات مختلف كاهش يابد چرا كه اكنون 
مثلا به پروژه اي ۱۰ درصد بودجه تخصيص مي دهند و به 
پروژه اي ديگر ۴۰۰ درص��د. حاجي دليگاني اضافه كرد: 
براس��اس اين مصوبه، سازمان برنامه و بودجه مي تواند در 
همه موارد جدول ۷ بودجه ۱۴۰۲ به جز بحث حقوق و مزايا 
و اعتبارات مربوط به يارانه ها و بحران، حداكثر ۲۰ درصد 
و در جدول متفرقه حداكثر ۳۰ درصد تنظيم گري كند و 
اختلاف تخصيص ها نبايد بيش از درصدهاي فوق باشد. 
اين عضو هيات رييسه مجلس در پايان گفت: يكي از اثرات 
اين مصوبه شفافيت در محل هزينه كرد اعتبارات و كاهش 
جابه جايي تخصيص هاس��ت؛ در واقع اين مصوبه كمك 
مي كند كه بودجه سال آينده در شرايط بهتر و عادلانه تر 
تصويب شود كه در توسعه كشور اثرات بهتري دارد. احتمالا 
در روزهاي آينده، نمايندگان تصوير دقيق تري از بودجه ارايه 
خواهند كرد و بايد ديد در پايان كدام ديدگاه در اين دوگانه 

ايجاد شده دست بالا را خواهد داشت.



تعادل|
اروپايي ها در تلاش هستند اثرپذيري اقتصاد و صنعت 
خود را از قطع صادرات گاز روسيه به اين قاره حداقلي 
جلوه دهند. اما شواهد چيز ديگري مي گويند. به گفته 
انجمن بين المللي كود، بيش از نيمي از شركت هاي 
توليد آمونياك اروپا به عن��وان يك عنصر كليدي در 
كودها بسته شده و اين ماده با واردات جايگزين شده 
است. همچنين صنايع اروپايي به فكر انتقال به چين 
و امريكا براي بهره مندي از سوخت ارزان تر )يك پنجم 

سوخت اروپا( هستند. 
به گزارش خبرنگار »تعادل« از سوي ديگر، بر اساس 
آخرين آمار انجمن جهان��ي فولاد، بحران انرژي اروپا 
سبب شد كه در ماه سپتامبر 2022 افت 16.7 درصدي 
توليد فولاد در 27 كشور اتحاديه اروپا رقم بخورد. افت 
توليد فولاد كشورهاي اتحاديه اروپا در يك ماه به 2.9 
 ميليون تن رسيد كه ضرر 1.7 ميليارد دلاري را به اين 
كش��ورها وارد كرد. همچنين اخباري مبني بر ارايه 
يارانه هيزم به شهروندان اروپايي، حضور آنها به صورت 
پتوپيچ در محل كار و خاموش��ي معابر را مي شنويم. 
اين اخبار نشان دهنده وضعيت اسفناك اروپا و وجود 
زمستان سخت در اين قاره است. بخش خانگي نيز از 
عدم دسترسي به منابع پايدار انرژي متضرر شده است 

و زندگي مردم عادي به سختي مي گذرد. 
مشكلات صنايع اروپا تماماً به نفع كشورهايي مانند 
چين و امريكاس��ت كه در تلاش هس��تند به جذب 
سرمايه ها مبادرت كنند. در همين ارتباط مي توان به 
اخبار منتشره در خصوص خروج سرمايه ها از آلمان به 
عنوان قطب توليد مواد شيميايي اروپا به امريكا استناد 
كرد. در ارتباط با ضرباتي كه اروپا از قطع صادرات گاز 
متحمل شده و فضايي كه براي ساير كشورها به وجود 
آمده است با محمدباقر صدري كارشناس اقتصادي به 

گفت وگو نشستيم كه در ادامه مي خوانيد.
صدري با اشاره به اينكه عدم صادرات گاز روسيه به اروپا 
مشكلات عديده اي را براي مردم اروپا به وجود آورده 
اس��ت، در گفت وگو با خبرنگار»تعادل« تصريح كرد: 
صنايع اروپا به گاز روسيه به شدت وابسته بودند و قطع 
صدور گاز روسيه به كشورهاي اروپايي صنايع اين قاره 
را با مشكلات جدي مواجه كرد. بيكاري و تورم هاي بالا 

بر اثر عدم دسترسي صنايع به انرژي مورد نياز بروز كرد. 
اروپايي ها اقداماتي در راستاي حل اين مشكل به اجرا 
گذاشته اند. مثلًا ذخاير كشورهاي اروپايي حتي الامكان 
پر شد و صرفه جويي در دستور كار قرار گرفت. اما اين 
اقدامات نتوانست اثر عدم صدور گاز روسيه به اروپا را بر 

صنايع اين كشور به صفر برساند. 
وي در ادامه گفت: ضربه اي كه به صنايع اروپا وارد شد، 
از جمله اينكه كاهش توليد محصولاتي همچون چدن 
و فولاد را شاهد هس��تيم و توليد كود و آمونياك افت 
كرده است و ديگر صنايع نيز با تعطيلي مواجه شده اند، 
مقامات اروپا را واداش��ت كه هياتي را براي گفت وگو 
با روس��يه تعيين كنند. اين تلاش هاي طرف اروپايي 
نش��ان دهنده اثرگذاري عدم صادرات گاز روسيه به 

اروپا بر صنايع كش��ورهاي اين قاره اس��ت. از آنجايي 
كه مزي��ت اروپا در صنعتي بودنش هس��ت، ضربه به 
صنايع كشورهاي اين قاره در درازمدت مي تواند اثرات 
نامطلوبي براي اين قاره به لحاظ دسترسي به بازارهاي 

هدف داشته باشد. 
اين كارش��ناس اقتصادي خاطرنش��ان كرد: مردم و 
صنايع اروپا در ش��رايط بدي به سر مي برند و دولت ها 
تحت فشار قرار دارند. زيرا بعد از بروز جنگ روسيه و 
اوكراين و قطع صدور گاز به اروپا آنها مجبور ش��دند 
مبالغ زيادي در حدود 800 ميليارد يورويي را صرف 

ارايه يارانه انرژي به مردم كنند.
وي ادامه داد: همچنين دولت هاي اروپايي مجبورند 
هزينه هاي بالايي با وجود اعطاي يارانه 800 ميليارد 

يورويي را براي تأمين ان��رژي بپردازند و اين موارد بر 
اقتصاد اين كشورها اثر س��وئي دارد. در شرايط فعلي 
فرصتي براي ايران و ديگر كشورهاي دارنده منابع به 
لحاظ توسعه بازارهاي صادراتي به وجود آمده است. 
بايد با هوش��ياري از فرصت ها بهره برداري كنيم و در 

راستاي منافع ملي كشور گام  برداريم. 
وي بيان داشت: برخي رسانه ها از وجود بحران انرژي 
در ايران و زمستان سخت در كشورمان ياد مي كنند. 
مش��كلي كه ما در كش��ورمان به لحاظ انرژي داريم، 
قابل حل و فصل است. با اعمال سياست هاي صحيح 
مي توانيم موضوع انرژي را در كشورمان حل كنيم. ما 
به منابع انرژي دسترسي داريم و با يك مديريت قوي 

مي توانيم مشكلات حوزه انرژي را رفع كنيم.
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افزايش ذخاير امريكا
سد راه صعود نفت شد

قيمت نفت در معاملات روز چهارشنبه تحت تاثير 
رشد بيش از حد انتظار ذخاير نفت امريكا و انتظارات 
براي افزايش بيشتر نرخ بهره كه نگراني ها نسبت به 
ركود اقتصادي و تقاضاي ضعيف تر براي سوخت را 
تجديد كرد، كاهش يافت. بهاي معاملات نفت برنت 
با 72 سنت معادل 0.8 درصد كاهش، به 8۴ دلار و 86 
سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس 
اينترمديت امريكا با 68 س��نت معادل 0.9 درصد 
كاهش، به 78 دلار و ۳8 س��نت در هر بشكه رسيد. 
به گفته منابع آگاه، آمار موسس��ه امريكن پتروليوم 
نشان داد ذخاير نفت امريكا در هفته منتهي به 10 
فوريه، حدود 10.۵ ميليون بشكه رشد كرده است. 
اين رشد بزرگ تر از رشد 1.2 ميليون بشكه بود كه 
تحليلگران در نظرسنجي رويترز، پيش بيني كرده 
بودند و احتمالا از افت تقاضا براي سوخت حكايت 
دارد. ذخاير بنزين در همين مدت، حدود 8۴6 هزار 
بشكه و ذخاير سوخت هاي ديگر حدود 1.7 ميليون 
بشكه، افزايش يافت. تحليلگران هايتونگ فيوچرز 
اظهار كردند: آمار موسسه امريكن پتروليوم، فشار 
نزولي در بازار نفت را تشديد كرد زيرا نشان داد ذخاير 
نفت امريكا براي هشتمين هفته افزايش پيدا كرده 
است. تقاضاي ضعيف در بازار امريكا، در كوتاه مدت 
مانع افزايش قيمت نفت خواهد ش��د. آمار رسمي 
بعدازظهر روز جاري از س��وي اداره اطلاعات انرژي 
امريكا منتشر مي شود. در اين بين، پس از انتشار آمار 
قيمت مصرف كننده امريكا كه در ژانويه رشد پرشتابي 
داشت، يك مقام فدرال رزرو روز سه شنبه اظهار كرد 
بانك مركزي امريكا بايد به افزايش تدريجي نرخ بهره 
براي شكس��تن تورم، ادامه دهد. تحليلگران گروه 
بانكي ANZ در اين باره گفتند: اكنون انتظار داريم 
كميته بازار آزاد فدرال، به تحكيم سياست پولي در 
سه ماهه دوم ادامه دهد و نرخ بهره را در نشست هاي 
سياس��ت گذاري مه و ژوئ��ن، به مي��زان 2۵ واحد 
افزايش ده��د. عامل ديگري كه روي قيمت ها تاثير 
منفي داشت، اعلام فروش 26 ميليون بشكه نفت از 
ذخاير استراتژيك از سوي وزارت انرژي امريكا بود. بر 
اساس گزارش رويترز، اوپك در جديدترين گزارش 
ماهانه اش، برآورد خود از رشد تقاضاي جهاني براي 
نفت در س��ال 202۳ را با اشاره به بازگشايي اقتصاد 
چين، بالا برد. اوپك اعلام كرد تقاضاي جهاني براي 
نفت در سال 202۳، به ميزان 2.۳2 ميليون بشكه در 

روز معادل 2.۳ درصد رشد خواهد كرد.

خبر

سخنگوي كميسيون انرژي خبر داد
موافقت كميسيون تلفيق

با تاسيس صندوق بهينه سازي 
مصرف انرژي

سخنگوي كميسيون انرژي مجلس شوراي اسلامي 
از موافقت كميس��يون تلفيق مجلس با تاس��يس 
صندوق بهينه س��ازي مصرف انرژي با منبع اوليه 
۳0 هزار ميليارد تومان در بودجه 1۴02 خبر داد. 
وعده كميس��يون انرژي براي تمركز در مديريت 
مصرف محقق شد:  به پيشنهاد  كميسيون انرژي، 
تاسيس »صندوق بهينه سازي مصرف انرژي« در 
كميسيون تلفيق  بودجه1۴02 به عنوان بند الحاقي 
تبصره يك با منبع اوليه ۳0 هزار ميليارد تومان به 

تصويب رسيد.
در متن مصوبه كميس��يون تلفيق آمده است كه 
به منظور تس��هيل تامي��ن مالي و اج��راي پروژه 
)طرح( هاي بهينه س��ازي مصرف انرژي، به دولت 
اجازه داده مي ش��ود از طريق وزارت نفت صندوق 

بهينه سازي مصرف انرژي را تاسيس كند.
1- سرمايه اوليه صندوق مذكور مبلغ سيصد هزار 
ميليارد ريال مي باش��د كه از طريق منابع داخلي 
شركت هاي تابعه وزارتخانه نفت و وزارتخانه نيرو 
)معادل 10 درصد منابع س��رمايه اي هر شركت( 
اعتبار رديف مص��ارف جدول تبص��ره 1۴ تامين 
مي گردد. همچنين جهت پايداري منابع صندوق 
حداقل 10 درص��د از منابع حاصل از صرفه جويي 
انرژي در هر يك از طرح هاي مصوب شوراي اقتصاد 
در حوزه بهينه سازي انرژي مبتني بر ماده 12 قانون 
رفع موانع توليد رقابت پذير به عنوان افزايش سرمايه 

اين صندوق اختصاص مي يابد.
2- اس��تفاده از منابع صندوق مذكور صرفا جهت 
اج��راي طرح هاي بهينه س��ازي مص��رف انرژي 
توسط شركت هاي دولتي ذي ربط در قالب وجوه 
اداري ش��ده و نيز ارايه تضمين به سرمايه گذاران 
طرح هاي بهينه سازي مصرف انرژي و همچنين 
خريد گواهي هاي صرفه جويي و ظرفيت منتشر 
شده در بازار بهينه س��ازي انرژي و محيط زيست 
مجاز اس��ت. آيين نامه اجرايي اي��ن بند به همراه 
اساسنامه صندوق مذكور توس��ط وزارتخانه ها و 
با همكاري وزارتخانه هاي ني��رو و امور اقتصادي 
و دارايي، س��ازمان برنامه و بودجه كش��ور و بانك 
مركزي ظرف مدت دو ماه پس از تصويب اين قانون 

تهيه و به تصويب هيات وزيران مي رسد.

ادامه از صفحه اول

 افزايش نرخ ارز
بورس و چشم انداز آينده

 تغييراتي در ب��ازار ايجاد مي كند. مصوبه  مجلس براي 
خودرويي ها به نظر من باعث رشد سودآوري خودرويي ها 
و برچيده شدن قرعه كشي و ثبت نام و... خواهد شد و اگر 
كل محصولات عرضه شود بعيد مي دانم كار به رقابت 
كشيده شود. قيمت هاي پايه هم مرتبا )فصلي( آپديت 
مي شود و درنهايت در طول يك سال باعث رشد فصلي 
سود خودروسازها خواهد شد. يك نكته هم اضافه كنم 
كه از منظر تكنيكالي خودرويي ها در رالي بعدي بازار، 
)بعد از اتمام اصلاح ميانه بازار( رشدهاي خيره كننده اي 
)بعضا بيش از 200 درصد( را ثبت خواهند كرد. مجموعه 
اين گزاره ها حاكي از آن است كه بازار سهام در چشم انداز 
پيش رو با رش��د و رونق قابل قبولي پيش خواهد رفت. 
به عبارت ديگر يكي از پر قدرت ترين موج هاي صعودي 
بازار بعد از اين شاخه  اصلاحي ميانه در بازار را خواهيم ديد 
كه از نظر من در برخي سهام بازدهي بيشتري نسبت به 
سال 99 را رقم خواهد زد. هرچند ممكن است برخي با 
اين ديدگاه ها موافق يا مخالف باشند، اما از يك واقعيت 
عريان نمي توان چشم پوشي كرد و آن اينكه بازار سهام 
در چشم انداز پيش رو با تحولات خاصي همراه خواهد 
شد. در واقع مجموعه نوساناتي كه بازار ارز طي ماه هاي 
مستمر داشته است در ايام پاياني سال و ماه هاي ابتدايي 

سال آينده در بازار سهام نمايان خواهند شد.

زنگ خطر مصرف گاز
به صدا درآمد

با تش��ديد برودت هوا در كشور، از هفته گذشته، 
مص��رف گاز بخش ه��اي خانگ��ي و تج��اري در 
استان هاي ش��مالي افزايش يافته و موجب افت 
فش��ار گاز در اين مناطق شده اس��ت. به گزارش 
ايس��نا، محمدرضا جولايي، مدير ديس��پچينگ 
ش��ركت ملي گاز ايران با اعلام اين خبر، هشدار 
داد: در صورت ادامه افزايش روند مصرف كه طي 
چند روز گذشته به بالاي 6۵0 ميليون مترمكعب 
در روز رس��يده، تأمي��ن گاز در ناحي��ه مذكور، 
علي الخصوص اس��تان هاي مازندران، گلستان و 
اردبيل با مشكل جدي روبرو خواهد شد. وي ادامه 
داد: در حال حاضر، طي چند روز اخير، استان هاي 
تهران، ق��م و البرز با حدود 160 و مازندران با ۴۳ 
ميليون مترمكع��ب در روز رك��ورد جديدي در 
مصرف گاز ثبت كرده اند. مدير ديسپچينگ ملي 
گاز در پايان، با بيان اينكه ش��بكه گاز در تمامي 
استان ها پايدار است، يادآور شد: براي حفظ اين 
پايداري علي الخصوص در مناطق شمالي كشور، 
ضروري اس��ت هموطنان مديريت مصرف گاز را 

جدي بگيرند.

ركوردشكني نفت و گاز
با درآمد ۴ تريليون دلاري

مدير اجراي��ي آژانس بين المللي انرژي اعلام كرد 
سود صنعت نفت و گاز جهاني در سال 2022، به 
حدود چهار تريليون دلار در مقايسه با ميانگين 1.۵ 
تريليون دلار در سال هاي گذشته، افزايش يافت. 
فاتح بيرول خطاب به كنفرانس��ي در اسلو گفت: 
با وجود اين س��ود هنگفت، كشورهاي وابسته به 
درآمد نفت و گاز بايد آماده كاهش وابس��تگي به 
نفت ش��وند زيرا تقاضا در بلندمدت كاهش پيدا 
خواهد كرد. به خصوص كش��ورهاي خاورميانه، 
بايد اقتصادهاي خ��ود را متنوع كنند. از نظر من، 
نشس��ت اقليمي COP28 مي تواند نقطه عطف 
فوق العاده اي براي تغيير سرنوش��ت كش��ورهاي 
خاورميانه باشد. وي در ادامه افزود: ديگر نمي توانيد 
كشوري را كه اقتصادش 90 درصد به درآمد نفت 
و گاز وابسته اس��ت را به دليل كاهش پيدا كردن 
تقاضا ب��راي نفت، اداره كنيد. بر اس��اس گزارش 
رويترز، امارات متحده عربي كه يكي از كشورهاي 
عضو اوپك است، امسال ميزبان كنفرانس اقليمي 

سازمان ملل متحد خواهد بود.

 بازي چين 
در عرصه شطرنج جهاني

 خود انتخاب كند ك��ه در فضاي بين المللي ابتكار 
عمل مناس��بي داشته باش��ند. بنابراين ايران بايد 
به دنبال ايجاد فضاي مناس��ب براي رفع مش��كل 
تحريم ها باش��د. اما اين گزاره به اين معنا نيس��ت 
كه ايران و چين ت��ا زمان رفع تحريم ها نمي توانند 
تعاملات اقتصادي مناسبي با همك داشته باشند. 
چي��ن در اوج تحريم ه��اي امريكا علي��ه ايران به 
بزرگ ترين خريدار نفت ايران بدل ش��د. اين روند 
مي تواند در آينده هم ادامه داشته باشد. ايران و چين 
مي توانند از طريق معامله پاياپاي و تهاتر بسياري 
از پروژه هاي اقتصادي مورد علاقه طرفين را پيش 
ببرند. به عنوان نمونه براي توسعه زيرساخت هاي 
حمل و نقل و احداث راه آهن چين مي تواند از ايران 
نفت خري��داري ك��رده و در ازاي آن در پروژه هاي 
مشترك س��رمايه گذاري كند. يا ايران مي تواند از 
كالاها و ماش��ين آلات و تجهيزات چيني استفاده 
كرده و در ازاي آن نفت يا ساير مواد اوليه مورد نياز 
چين را صادر كند. البته اين به معناي فراموش��ي 
ضرورت تحريم ها نيست، اصل حرف من اين است 
كه ايران و چين حتي در زم��ان محدوديت ها هم 
مي توانند زمينه همكاري هاي مش��ترك را فراهم 
كنند. بنابراين بايد اميدوار باشيم كه سفر رييسي 
به چين توام با دس��تاوردهاي مناسبي براي ايران 
باش��د. دس��تاوردهايي كه تحقق آن نيازمند رفع 
تحريم هاست، اما حتي در زمان تحريم هم مي توان 

از آنها استفاده كرد.

گزارش »تعادل« از شرايط بد مردم اروپا با وجود يارانه 800  ميليارد يورويي

مشكلات صنايع اروپا  به نفع چين و امريكا

 ايران مي تواند ضامن 
امنيت انرژي چين باشد

حذف وابستگي عراق
 به برق و گاز ايران شدني نيست

اوپك به رشد مصرف نفت خوش بين تر شد

پژوهشگر ارشد موسس��ه مطالعات بين المللي انرژي 
وزارت نفت گفت: باتوجه ب��ه پيش بيني هاي صورت 
گرفته مبني بر افزايش تقاضاي نفت چين و پتانسيل 
ايران براي تامين بخش��ي از اين ني��از، ايران مي تواند 
تكيه گاهي براي امنيت انرژي چين باشد. مهدي يوسفي 
در گفت وگو با ايس��نا، با بيان اينكه چين از س��ال هاي 
گذشته يكي از جايگاه هاي اصلي رشد تقاضاي عرضه 
جهاني نفت بود، اظهار كرد: تا قبل از كرونا رشد تقاضاي 
اين كشور به طور متوس��ط حدود ۵00 هزار بشكه در 
روز ب��ود اما ب��ا كرونا اين عدد كاهش يافت و در س��ال 
2020 به عدد 1۳0 هزار بشكه رسيد و در سال 2021 
با جهش بيشتري روبرو بود. وي با بيان اينكه به دليل 
محدوديت هاي كرونايي در چين رش��د تقاضا در سال 
2022 حتي منفي شد، گفت: در سال 202۳ باتوجه به 
بازگشايي هايي كه اتفاق مي افتد، پيش بيني مي شود كه 
رشد تقاضا به متوسط سال هاي قبل از كرونا كه تقريبا 
عددي معادل ۵00 هزار بش��كه در روز بود، بازگردد و 
تقاضاي نفت چين به بيش از 600 هزار بش��كه در روز 
برسد. پژوهشگر ارش��د موسسه مطالعات بين المللي 
انرژي وزارت نفت با اشاره به وضعيت توليد نفت چين، 
گفت: توليد چين حدود ۴.۵ ميليون بشكه در روز است 
و پيش بيني براي سال 202۳ نيز اين است كه احتمالا 
رشدي نداشته باش��د، لذا باتوجه به افزايش تقاضا در 
چين اين كشور مجبور به افزايش واردات نفت خواهد 
شد و به دليل اينكه بازار چين يك مقصد مهم صادراتي 
براي نفت ايران به ويژه در دوره تحريم است اين افزايش 
تقاضاي چين در سال 202۳ مي تواند خبر خوبي براي 
ايران باشد. يوسفي با بيان اينكه احتمالا بخشي از اين 
نياز توسط ايران تامين شود البته اين موضوع بستگي 
به اين دارد كه ديپلماسي انرژي ايران چگونه باشد اما 
احتمالا ايران مي تواند سهمي را از افزايش تقاضاي چين 

داشته باشد، ادامه داد: برخي پيش بيني ها اين است كه 
تقاضاي چين حتي به بيش از اين عدد نيز برسد، باتوجه 
به پيش بيني هاي صورت گرفته براي رشد بيش از پنج 
درصد اقتصاد چين احتمال دارد كه حتي تقاضاي چين 
به بيش از يك ميليون بش��كه نيز افزايش يابد كه اين 
مساله مي تواند خبر خوبي براي ايران باشد. وي با بيان 
اينكه اين موضوع موجب افزاي��ش واردات نفت چين 
خواهد ش��د، گفت: واردات نفت چين در سال 2022 
متوس��ط حدود 10 ميليون و 200 هزار بشكه در روز 
بوده البته اينكه چه ميزان از ايران وارد ش��ده مشخص 
نيست و در آمار رس��مي چين نيز عنوان نمي شود، اما 
باتوجه به وضعيت توليد و تقاضاي اين كشور حدود 600 
هزار بش��كه واردات نفت چين در سال 202۳ افزايش 
پيدا مي كند و اين موجب خواهد ش��د كه ايران بتواند 
سهم بيشتري از اين بازار داشته باشد. پژوهشگر ارشد 
موسسه مطالعات بين المللي انرژي وزارت نفت با بيان 
اينكه افزايش درآمدهاي ايران بستگي به سطح قيمت ها 
دارد، گفت: پيش بيني  از قيمت ها اين است كه احتمالا 
قيمت نفت در س��ال 202۳ به حدود 7۵ تا 87 دلار در 
هر بشكه برسد، اگرچه اين قيمت نسبت به متوسط سال 
گذشته پايين تر است اما نسبت به سال هاي قبل تر عدد 
نسبتا بالايي بوده و مي تواند درآمدهاي ايران را افزايش 
دهد. يوسفي با اش��اره به نقش ايران در تامين امنيت 
انرژي چين، گفت: ظرفيت تولي��د ايران حدود چهار 
ميليون بشكه و توليد نفت نيز حدود 2.6 ميليون بشكه 
در روز است يعني ما ظرفيت خالي براي افزايش توليد و 
صادرات را داريم و اگر بتوانيم مقاصد صادراتي را شكل 
دهيم و نفت بيش��تري را صادر كنيم از لحاظ ظرفيت 
توليد مشكلي نداريم و بيش��تر از آنچه در سال 2022 
نفت ب��ه چين صادر كرديم اكنون مي توانيم در س��ال 

202۳ آن عدد را افزايش دهيم.

عضو اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي نفت، گاز و 
پتروشيمي گفت: عراق هر قدر هم سرمايه گذاري كرده 
و توليد و برداشت گاز داشته باشد، نيازهاي جديد هم 
خواهد داشت، ممكن است بتواند توليد داشته باشد و 
سوخت نيروگاه ها را تامين كند اما در هر حال با توسعه 
صنايع اين كشور و مصرف خانوار نياز به گاز بيشتري 
دارد، ما نيز سال ها صادركننده هم برق و گاز به عراق 

خواهيم بود.
سيد حميد حسيني در گفت وگو با ايلنا، درباره صادرات 
گاز ايران به عراق اظهار داشت: كل ظرفيت بنادر عراق 
كمتر از 20 ميليون تن اس��ت يعني عراق از دريا يك 
ميليون و 200 هزار تن TU  مي تواند واردات كانتينر 
داشته باشد. ظرفيت تركيه هم از هر دو مرز حدود 20 
ميليون تن بيشتر نيست، از عربستان سعودي و كويت 
هم چون فاصله و هم هزينه حمل زياد اس��ت كالاي 
چنداني نمي تواند، وارد كند. بنابراين عراق اجبار دارد 
حدود 20 تا 2۵ ميليون تن از نيازهاي خود را از مسير 
ترانزيتي ايران يا خريد كالاي ايراني تامين كند و اينكه 
عده اي تصور كنند بتوانند ايران را از بازار عراق خارج 

كنند، شدني نيست.
وي افزود: عراق هر قدر هم سرمايه گذاري كرده و توليد 
و برداش��ت گاز داشته باش��د، نيازهاي جديد خواهد 
داشت، ممكن است بتواند توليد داشته باشد و سوخت 
نيروگاه ها را تامين كند اما در هر حال با توسعه صنايع 
اين كشور و مصرف خانوار نياز به گاز بيشتر دارد، ما نيز 
سال ها صادركننده هم برق و گاز به عراق خواهيم بود.

عضو اتحاديه صادركنن��دگان فرآورده هاي نفت، گاز 
و پتروش��يمي درباره بازگش��ت محموله هاي بنزين 
صادراتي به افغانستان تصريح كرد: بنزين پالايشگاهي 
به اين كشور صادر نمي شود. آنچه به اين كشور صادر 
مي ش��ود محصولات ميني ريفاينري است، با توجه 

به س��ختگيري هايي كه افغانستان روي آناليز داشته 
اكنون بس��ياري از اين توليدات به س��مت بازارهاي 
امارات و آفريقا شيفت كرده و ديگر روي بازار افغانستان 

متمركز نيستند.
وي گفت: اكنون برنامه اين است كه هم ما كيفيت را 
ارتقاء دهيم و هم اينكه افغانستان استانداردها را براي 
ميني ريفاينري ها كاهش ده��د. ميني ريفاينري ها 
پتانسيل خاصي دارند اينگونه نيست كه بتوانند مانند 
پالايشگاه ها توليد داشته باشند، عمدتا پالايشگاه شازند 
محصول پيروليز توليد و ارس��ال مي كند، ولي در هر 
حال وابستگي پالايشگاه ميني ريفاينري كشور به بازار 

افغانستان به شدت كاهش يافته است.
حس��يني ظرفيت پالاي��ش و ص��ادرات محصولات 

ميني ريفاينري را ۴0 هزار بشكه در روز عنوان كرد.
وي درباره محموله هاي برگشتني از افغانستان بيان 
كرد: بعضا گفته ش��ده كه اي��ن محموله ها متعلق به 
عراق بوده اس��ت يا احتمالا به ب��ازار ديگري برود، در 
هر صورت طرف افغان محمول��ه را خريداري كرده و 
با گمرك افغانس��تان دچار مشكل شده كه با جريمه 
و برگشت مس��ائل را حل مي كنند، ما مسووليتي در 

قبال آنها نداريم .
عضو اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي نفت، گاز و 
پتروشيمي درباره مشكل افغانستان با بحث كيفي و 
آلايندگي اين محموله ها تاكيد كرد: اين محموله ها 
مشكل كيفيت ندارند، بحث افغان ها تكنيكي است و 

اين كشور روي آلايندگي حساسيتي ندارد.
به گزارش ايلنا، روز گذشته بلومبرگ به نقل از »فواد 
حس��ين« وزير امور خارجه عراق عنوان كرده بود كه 
مذاكراتي با طرف امريكايي و شركت هاي اين كشور 
درباره بهره ب��رداري از گاز همراه نفت با هدف كاهش 

تكيه عراق بر گاز ايران داشته است.

اوپك برآوردش از رشد تقاضاي جهاني براي نفت را براي 
نخس��تين بار در چند ماه گذشته، تحت تاثير تسهيل 
محدوديت ه��اي كرونايي در چين، بالا برد. س��ازمان 
كش��ورهاي صادركننده نفت )اوپك( در جديدترين 
گزارش ماهانه خ��ود، پيش بيني كرد تقاضاي جهاني 
براي نفت امسال به ميزان 2.۳2 ميليون بشكه در روز 
معادل 2.۳ درصد رش��د خواهد كرد. اين برآورد، 100 
هزار بش��كه در روز بالاتر از پيش بيني ماه گذشته اين 
سازمان است. عرضه محدودتر و توازن تقاضا، از قيمت 
نفت كه از دسامبر نس��بتا ثابت بوده است، پشتيباني 
خواهد ك��رد. اوپك پس از چن��د دور بازنگري و تنزل 
دورنماي تقاضا كه در واكنش به تيره شدن چشم انداز 
اقتصادي ص��ورت داده بود، پيش بيني خود از رش��د 
تقاضاي جهاني براي نفت در س��ال 202۳ را در دو ماه 
گذشته بدون تغيير نگه داش��ته بود. در گزارش اوپك 
آمده است: بازگش��ت چين از محدوديت هاي رفت و 
آمد اجباري و تاثيري كه لغ��و محدوديت ها براي اين 

كش��ور خواهد داشت، براي رش��د تقاضا براي نفت در 
سال 202۳، حائز اهميت خواهد بود. نگراني هايي كه 
پيرامون عمق و روند احياي اقتصادي اين كشور و پيامد 
آن، بر تقاض��ا براي نفت تاثيرگذار خواه��د بود. اوپك 
انتظار دارد تقاضاي چين براي نفت در س��ال 202۳، 
به ميزان ۵90 هزار بش��كه در روز رشد كند كه بالاتر از 
پيش بيني ۵10 هزار بشكه در روز در ماه گذشته است. 
مصرف نفت چين در س��ال 2022، براي نخستين بار 
در چند دهه گذشته، تحت تاثير قرنطينه هاي كوويد، 
كاهش سالانه داشت. گزارش اوپك نسبت به چشم انداز 
اقتصادي خوش بين بود و پيش بيني نرخ رشد اقتصاد 
جهاني در س��ال 202۳ را از 2.۵ درصد، به 2.6 درصد 
ارتقا داد. با اين حال، با اشاره به تورم بالا و انتظارات براي 
افزايش بيشتر نرخ بهره، خاطرنشان كرد كندي نسبي 
رشد اقتصادي، آشكار مانده است. طبق گزارش اوپك، 
اين احتمال كه بانك مركزي امريكا موفق شود فرود نرم 
براي اقتصاد امريكا را مديريت كند و ضعف بيشتر قيمت 

كالا، از عوامل موثر براي رش��د بيش��تر تقاضا خواهند 
بود اما عوامل منفي بالقوه ديگر همچنان وجود دارند. 
ريسك هاي نزولي، روشن بوده و شامل تشديد تنش هاي 
ژئوپليتيكي در شرق اروپا، ادامه چالش هاي داخلي چين 
در بحبوحه پاندمي و احتمال سرايت ركود بخش املاك 
چين به بخش هاي ديگر اقتصاد اين كشور هستند. اين 
گزارش همچنين نشان داد توليد نفت اوپك در ژانويه، 
كاهش پيدا كرده است. اوپك و متحدانش در گروه اوپك 
پلاس اواخر سال گذشته توافق كردند براي پشتيباني 
از بازار، هدف توليد گروهي را به ميزان دو ميليون بشكه 
در روز از نوامبر تا پايان سال 202۳ كاهش دهند. سهم 
اوپك از اين كاهش، 1.27 ميليون بشكه در روز است. 
توليد نفت اوپك در ژانويه به ميزان ۴9 هزار بش��كه در 
روز كاهش يافت و به 28.88 ميليون بشكه در روز رسيد. 
اوپك همچنين با اشاره به انتظار براي توليد كمتر امريكا 
و روسيه، پيش بيني خود از رشد عرضه توليدكنندگان 
خارج از اين گروه در سال 202۳ را از 1.۵ ميليون بشكه 

در روز در ماه گذشته، به 1.۴ ميليون بشكه در روز تنزل 
داد. روسيه هفته گذشته در واكنش به مكانيزم سقف 
قيمت غربي براي فروش نفت و فرآورده هاي نفتي اين 
كشور، اعلام كرد توليد نفت را به ميزان ۵00 هزار بشكه 
در روز در مارس كاهش خواهد داد. اوپك كه پيش از اين 
هم كاهش توليد روس��يه در سال 202۳ را پيش بيني 
كرده بود، در جديدترين گزارش خود اعلام كرد توليد 
روسيه امسال، به ميزان 900 هزار بشكه در روز كاهش 
خواهد ياف��ت در حالي كه ماه گذش��ته كاهش توليد 
روسيه را 8۵0 هزار بش��كه در روز برآورد كرده بود. بر 
اساس گزارش رويترز، اوپك با توجه به عرضه كمتر 
توليدكنندگان غيراوپك و رش��د بالاتر تقاضا، پيش 
بيني خود از ميزان نفتي كه اين گروه در سال 202۳ 
براي متوازن كردن ب��ازار بايد توليد كند را به ميزان 
200 هزار بش��كه در روز افزايش داد و 29.۴ ميليون 
بشكه در روز برآورد كرد. اين ميزان، حدود ۵00 هزار 

بشكه در روز بالاتر از توليد اوپك در ژانويه است.



شاخص كل بورس تهران چند روزي مي شود كه مجدد 
روند منفي به خود گرفته و به نوعي بازدهي منفي براي 
سهامداران پديد مي آورد و اين هفته شاخص كل بورس 
بازدهي منفي 1.3 درصدي داشت و در اين مدت قيمت 
پاياني اغلب تك  سهم هاي بازار نيز منفي شد. اين هفته 
قيمت دلار بازار آزاد در هفته اخير روند افزايشي داشته و 
اكنون قيمت دلار فردايي به بيش از 47 هزارتومان رسيده 
است. قيمت دلار و بورس تهران هميشه يك همگرايي 
دارند و با افزايش قيمت دلار شاهد رشد بورس هستيم؛ 
اما افزايش قيم��ت دلار نيمايي تنها مي تواند به صورت 
واقعي روي بازار سرمايه تاثير بگذارد و دلار بازار آزاد تنها به 
صورت هيجاني روي بازار تاثير دارد و سهامداران به صورت 
هيجاني و نوساني از افزايش قيمت دلار تاثير مي گيرند. 
يكي از علت هاي افزايش قيمت دلار عملكرد برعكس 
رييس بانك مركزي است؛ تقريبا 40 روز است كه رييس 
جديد بانك مركزي يعني محمدرضا فرزين روي صندلي 
رياست بانك مركزي تكيه زده و جايگزين علي صالح آبادي 
شده است. در مدت رياست رييس جديد بانك مركزي با 
قيمت گذاري دستوري دلار شاهد زيان 100 هزار ميليارد 
توماني هستيم و اين عدد در 40 روز بوده و در مقايسه با 
كسري بودجه امسال بسيار عدد بزرگي است. هرچند كه 
از رياست فرزين بر بانك مركزي مدت زيادي نگذشته، اما 
او سامانه هاي جديدي از جمله ناخدا و مركز مبادلات ارزي 
را روي كار آورده است؛ با اين حال بايد ديد كه اين سامانه ها 
و سياست ها توانسته اند دردي از قيمت دلار و سكه كه اين 
روزها ترمز بريده اند دوا كند يا خير. قيمت دلار از دي ماه 
تاكنون رشد 5.6 درصدي داشته است، همچنين قيمت 
طلا نيز توانسته در اين بازه زماني 7.5 درصد رشد كند و 
در نهايت قيمت طلا نيز رش��د 15 درصدي ثبت كرده 
است. آمارها نشان دهنده رشد بيش از 5 درصدي قيمت 
دلار در كمتر از دوماه است و اين مهم در حالي رخ داده كه 
محمدرضا فرزين در اولين روزهاي رياست خود گفته بود 
كه مهم ترين وظيفه بانك مركزي، كنترل نرخ تورم و ارز 
است اما نه تنها نرخ ارز كنترل نشده بلكه با رشد نيز همراه 
بوده است؛ از سويي ديگر نرخ تورم سالانه دي ماه 1401 
براي خانوارهاي كشور به 46.3 درصد رسيده كه نسبت 
به همين اطلاع در ماه قبل، 1.3 واحد درصد افزايش يافته 
است. همچنين نرخ تورم ماهانه نيز به 4.3 درصد رسيده 
كه در مقايسه با همين اطلاع در ماه قبل، ۲.4 واحد درصد 

افزايش داشته است.

   بازگشت به سياست هاي اشتباه گذشته؟
يكي از سياس��ت هاي جديد بانك مركزي دلار ۲۸ هزار و 
500 توماني است كه به دلار فرزيني نيز معروف است. اين 
دلار براي اقتصاد كشور غريبه نيست و يادآور دلار 4۲00 
توماني يا همان ارز جهانگيري است كه به دليل رانت هاي 
زيادي كه به وجود آورد دولت در ابتداي س��ال تصميم به 
حذف آن گرفت. حال بسياري از كارشناسان اين سياست 
را نادرست مي دانند و معتقد هستند كه اين مهم مي تواند 
بار ديگر موجب ايجاد رانت و فس��اد گردد. اما فرزين دلار 
خود را متفاوت از ارز 4۲00 توماني مي داند و در اين رابطه 
مي گويد: »ارز 4۲00 توماني قرار بود تمام نيازها را تامين 
كند اما ارز نيمايي ما براي كالاهاي اساس��ي و مواد اوليه و 
ماشين آلات مورد نظر است . نرخ 44 هزار تومان بازار آزاد 
نرخ واقعي نيست و علامت دهي غلط به بازار كالا مي دهد. 
حتما با مداخله مناسب در بازار اين نرخي كه نبايد بپذيريم 
را كاهشي خواهيم كرد.« براساس آمارهاي موجود در زمان 

رياست فرزين 6.5 ميليارد دلار ارز در سامانه نيما به نرخ 
۲۸500تومان عرضه شده كه با احتساب اختلاف قيمت 
حدود 15هزار توماني با بازار آزاد متوجه توزيع 100هزار 
ميليارد تومان رانت ناقابل فقط در 40روز مي شويم و اين 
يعني زيان اقتصاد. اين دلار باعث شده كه بورس نيز واكنش 
منفي داشته باشد؛ چراكه قيمت دلار براي بورس بسيار مهم 
است و با قيمت گذاري دستوري وضعيت اين بازار را برهم 

زده و به نوعي باعث كاهش اعتماد شده است.

   قيمت دلار و تورم
قيمت دلار در معاملات پش��ت خطي بازارهاي همسايه 
سيگنالي افزايشي براي قيمت دلار در داخل كشور است. 
به طور كلي قيمت دلار در بلندمدت تابعي از نقدينگي و تورم 
است كه اين دو نيز اكنون در وضعيتي بحراني به سر مي برند. 
وزارت خزانه داري امريكا پنجشنبه در بيانيه اي اعلام كرد 
كه ۹ ش��ركت فعال در توليد، فروش و ارسال محصولات 
پتروشيمي و نفتي ايران را تحريم كرده است. تحريم هاي 
دفتر كنترل دارايي هاي خارجي وزارت خزانه داري امريكا 
6 توليدكننده پتروشيمي مستقر در ايران يا شركت هاي 
تابعه آنها و س��ه شركت در مالزي و س��نگاپور را با عنوان 
تسهيل فروش فرآورده هاي نفتي هدف قرار داده است. بر 
اساس بيانيه وزارت خزانه داري امريكا عنوان كرده است اين 
 Triliance شركت ها به نمايندگي از شركت پتروشيمي
در تسهيل فروش و ارسال مواد نفتي و فرآورده هاي نفتي 
ايران از سوي شركت ملي نفت ايران مشاركت دارند. همين 
موضوع بهانه اي شد تا دلار پس از پرسه 14 روزه در كانال 
44 هزار تومان، خود را به محدوده اي جديد برساند و با آغاز 
معاملات هفته، مسير صعودي خود را ادامه دهد. با توجه 
به اينكه زماني كه قيمت دلار افزايش پيدا مي كند، همين 
موضوع باعث مي شود، كه اقتصاد كشور دچار تورم شود. 
زماني كه اين اتفاق مي افتد، دارايي هاي شركت هايي كه در 
داخل بورس هستند، مانند كارخانه، ماشين آلات يا حتي 

محصول توليد شده، و انبار شده تحت تأثير اين تورم قرار 
مي گيرند، و قيمت آنها افزايش پيدا خواهد كرد. زماني كه 
اين اتفاق مي افتد، اگر بتوانيم سهام اين شركت را با توجه 
به تورم به وجود آم��ده خريداري كنيم، مي توانيم دارايي 
ارزشمندي داشته باشيم، و ارزش پول خود را حفظ كنيم.

تورم خود ناشي از نرخ ارز است زماني كه نرخ ارز تغيير كند 
تورم اتفاق مي افتد و زماني كه تورم اتفاق مي افتد نرخ ارز 
بالا مي رود كه اين يك دور باطل اس��ت. با اين حال برخي 
از اقتصاددانان معتقد به اصول بازار آزاد ارتباط تورم با نرخ 
دلار را رد مي كنند و حتي چه بسا افزايش نرخ دلار را باعث 

شكوفايي در توليدات داخلي و رونق صادرات مي دانند.

   دلار و بورس
احمد اشتياقي، كارشناس بازار سرمايه درخصوص وضعيت 
اين روزهاي بازار بورس و تاثير نوسانات نرخ دلار بر آن بيان 
كرد: وضعيت كلي بازار سرمايه بعد از افتي كه داشت اين 
است كه به واس��طه حمايت ده بندي كه سازمان بورس 
مصوب كرد با افزايش ن��رخ كاموديتي ها و نرخ ارز تلاقي 
داشت و شاهد رشد بوديم و اين افزايش و رشد بازار سهام 
بسيار شارپ و چشمگير بود . قاعدتا رويه سنتي بازار اين 
اس��ت كه بعد از هر رشد شارپي افراد نوسان گير شروع به 
سيو سود مي كنند.اش��تياقي ادامه داد: اين اتفاق از اواخر 
روز چهارشنبه دو هفته گذشته رخ داده است و سهام بين 
افراد فروشنده و خريدار درحال جابه جايي است. باتوجه به 
اينكه دست برتر با فروشنده است بازار به حالت تعادلي رو 
به منفي مورد معامله قرار مي گيرد. 60 درصد ارزش بازار 
سهام ايران به نرخ دلار برمي گردداين كارشناس در پاسخ 
به اينكه دلار چقدر در اين بازار اثرگذار بوده و هست؟ توضيح 
مي دهد كه مي توان گفت باتوجه به اينكه بازار سرمايه كشور 
ما يك بازار كاموديتي محور است، تقريبا 60 درصد ارزش 
بازار س��هام به نرخ دلار برمي گردد لذا نرخ دلار در قيمت 
فروش محصولات شركت پذيرفته شده در بورس بسيار 

موثر است. وي افزود: بنابراين زماني كه دلار در هفته هاي 
گذشته گام افزايشي به خود گرفت و به تبع آن دلار نيمايي 
نيز از كانال ۲7 هزارتومان خارج و به كانال ۲۸ هزار تومان 
وارد شد مي توان گفت كه چنين مساله اي توانايي دارد كه 
به صورت عملياتي و بنيادي در سودآوري شركت ها موثر 
باشد. اشتياقي ادامه داد: ما هر چقدر هم بتوانيم دلار نيمايي 
را به ن��رخ آزاد نزديك تر كنيم يك فرصت خاصي را براي 
شركت هاي پذيرفته شده در بورس به منظور سودآوري 
ايجاد مي كند و به تبع آن با اقبال س��هامداران نيز مواجه 
مي ش��ود. تحليلگر بازار بورس درانتها يادآور شد: ازطرف 
ديگر نرخ كاموديتي ها نيز تاثير بسيار زيادي در بازار دارد. اگر 
بگوييم شركت هاي بورس 60 درصد ارزش شان به نرخ دلار 
بستگي دارد به راحتي بايد يادآور شويم كه نرخ هاي جهاني 
و كاموديتي ها نيز در اين بازي به همان ميزان نقش دارند و 
كمتر نيستند. اين اتفاق دو هفته گذشته افتاد و شاهد رشد 
شاخص بوديم. حميد ميرمعيني با بيان اينكه رشد حاصل از 
تغيير نرخ ارز در بورس با كمي تاخير اتفاق مي افتد، گفت: در 
چند وقت اخير جو منفي حاكم بر بورس كه در نتيجه توقف 
مذاكرات برجام و ادامه سياست هاي دستوري بر اقتصاد 
بود منجر به افت ادامه دار ش��اخص كل بورس شده بود و 
حالا رشد قيمت ارز منجر به افزايش تقاضا براي بازار سهام 
شده به همين دليل رشد ارزش سهام شركت هاي بزرگ و 
صادراتي منجر به رشد شاخص كل بورس مي شود و همين 
مساله روي معاملات ديگر سهام هم تاثير مي گذارد. او درباره 
اينكه رشد شاخص بورس تا سطحي مي تواند تحت تاثير 
دلار اتفاق بي افتد كه نسبت به رشد دلار در چند وقت اخير 
عقب افتاده است، گفت: به طور قطع بورس نسبت به ساير 
بازارهاي مالي عقب است، به همين دليل انتظار يك رشد 
در كوتاه مدت وجود دارد كه مي تواند بين ۲0 تا 30 درصد 
باشد، اما انتظار رشد بيش از اين بستگي به عوامل مختلفي 
بستگي دارد كه يكي از آنها مي تواند ورود نقدينگي به اين 

بازار از طريق صندوق تثبيت و... باشد.
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بازار سرمايه بهترين محل
براي پوشش سرمايه هاي خرد

بورسنيوز| دولت رييسي در شرايطي وارد آخرين ماه 
از سال 1401 شده كه قيمت دلار ركورد تاريخي 45 هزار 
توماني را شكسته و شواهدي از توقف روند افزايشي نرخ ارز 
نيز مشاهده نمي شود. نرخ تورم نيز در محدوده بالاي 40 
درصد نوسان مي كند و مركز آمار از تداوم روند رو به رشد 
تورم آن خبر داده بود. مجيد افشاري راد، عضو هيات علمي 
دانشكده اقتصاد دانشگاه خوارزمي تش��ريح كرد: درباره 
كليت اقتصاد كشورمان بايد گفت كه آن چيزي كه عيان 
اس��ت چه حاجت به بيان است، البته اين موضوع در تمام 
حوزه ها )بازار س��رمايه، حوزه صنعت، تجارت بين المللي 
و...( بايد مورد بررسي قرار بگيرد. شرايط فعلي نمايانگر اين 
است كه به صورت كلي در اقتصاد روز هاي خوبي را سپري 
نمي كنيم، ولي ممكن است در بعضي حوزه ها شاهد اتفاقاتي 
مثبت و مفيد باشيم. فعلًا وضعيت توليد يا رونق آن با مسائل 
اساسي و زيرساختي مواجه است، يعني اقتصاد براي ورود به 
رونق از جانب سمت عرضه با مشكل مواجه است. بايد اين 
مشكلات زيرساختي، زيربنايي و مشكلات توليد مرتفع شود 
كما اينكه امسال سال توليد، اشتغال و دانش بنيان نام گذاري 
شد اينكه چه اتفاقاتي در حوزه توليد رخ داده است؛ آيا اين 
اقدامات باعث افزايش تعداد شركت هاي دانش بنيان يا رشد 
سرمايه گذاري در آنها شده تا منجر به رونق طرف توليد در 
اقتصاد شود؟ وي ادامه داد: برآيند اين روز ها نمايانگر اين 
اتفاقات نيست، همچنين با افزايش نرخ ارز و بحث خروج 
سرمايه از بورس و ارتباط بازار پول با ساير بازار ها حداقل تا 
پايان سال براي افزايش توليد و رونق اقتصادي چشم انداز 
مثبتي را نمي ت��وان متصور بود حداقل با ش��رايط فعلي 
نمي توان اين تصور را داشت. اين اقتصاددان اظهار داشت: 
قدرت خريد واقعي جامعه بر اساس تورم به شدت كاهش 
پيداكرده است، حتي تقاضا براي كالا هاي مصرفي و عمر 
مفيد كمتر از يك سال هم كاهش پيداكرده و عملًا بسياري 
از گروه هاي كالايي از س��بد خانوار حذف شده است يا در 
حقيقت مخارج افت را تجربه كرده؛ بنابراين با مفروضاتي 
كه شاهد آن هستيم وضعيت معيشت افراد جامعه تا پايان 
سال با همين منوال پيش خواهد رفت مگر اينكه اتفاق هاي 
خاصي در حوزه هاي مختلف )بازار سرمايه، رونق آن، تجارت 
خارجي، كاهش تحريم و ديگر مباحثي كه به نوعي اقتصاد 
را متأثر مي سازد( رخ دهد و بارقه هاي اميد به مردم تزريق 
شود، در شرايط فعلي يكي از متغير هاي تأثيرگذار سرمايه 
اجتماعي اس��ت كه آس��يب خورده و اعتماد از بين رفته 
است. افشاري راد در پايان گفت: در بحث سرمايه گذاري 
خ��رد، ورود به مباحثي همچون بازار ارز، مس��كن، طلا و 
سكه ريسك سرمايه گذاري بالايي را مي طلبد و هم مبالغ 
سرمايه گذاري اوليه هنگفتي نياز دارد كه اين موضوع با توجه 
به ش��رايط موجود در بازار سرمايه ديده نمي شود. بورس 
اگر حمايت لازم از جان��ب دولت صورت گيرد و بارقه اي 
اميدي از شكوفايي اقتصادي در جامعه نمود پيدا كند، 
بازهم جايگاه مناسبي را براي جذب سرمايه خرد مردم 
به خود اختصاص مي دهد. البته كه اين موضوع مستلزم 
شروطي است كه بايد محقق شود. از طرفي ورود به بازار ارز 
با حداقل سرمايه ريسك سرمايه گذاري بالايي را مي طلبد، 
يا ورود به بازار مسكن يا سكه و طلا يا حتي خودرو با ريسك 
سرمايه گذاري بالايي مواجه است. عمدتاً در كشور هاي 
توسعه يافته هم بازار سرمايه است كه محيطي امن براي 

پوشش سرمايه خرد مردم به حساب مي آيد.

نحوه دريافت سهام عدالت 
نوزادان اعلام شد

تجارتني�وز| از آنجايي كه در حال حاضر هيچ امكاني 
براي ثبت نام و شركت در دور دوم سهام عدالت وجود ندارد 
لذا نمي توان به طور دقيق در رابطه با نحوه ثبت نام سهام 
عدالت براي كودكان صحبت كرد، اما چنانچه اتفاق بيفتد 
پيش بيني مي شود كه اين كار را بايد به صورت اينترنتي و 
بدون نياز به مراجعه حضوري انجام داد. از آنجايي كه بسياري 
از افراد واجد شرايط ثبت نام در دور اول عرضه سهام عدالت 
كه از سوي دولت به اقشار ضعيف و دهك هاي پايين جامعه 
تعلق گرفت موفق به دريافت اين سهم نشدند، لذا مجلس 
ب��راي بار دوم اقدام به بررس��ي و تصويب طرحي با عنوان 
برگزاري دور دوم ثبت نام سهام عدالت ويژه افراد جامانده 
از ثبت نام دور اول سهام عدالت كرده است. بخش بزرگي 
از افراد جامانده از ثبت نام سهام عدالت را كودكان تشكيل 
مي دهند و دليل اين امر اين است كه در هنگام اجرايي شدن 
دور اول ثبت نام سهام عدالت اين كودكان هنوز متولد نشده 
بودند لذا سهام عدالت نيز به آنها تعلق نگرفته است. با توجه 
به افزايش هزينه اي كه در سبد مصرفي خانوار ها ايجاد شده 
است و همچنين از آنجايي كه سهام عدالت با هدف ايجاد 
تعادل درآمدي در بين اقشار مختلف جامعه تشكيل شده 
است لذا دولت خود را ملزم مي داند تا اين سهام شامل حال 
تمامي افراد جامعه ش��ود كه از جمله آنها كودكان و افراد 
تازه وارد ش��ده به خانوارها مي باشند. همزمان با بررسي و 
تصويب طرح برگزاري دور دوم نام نويس��ي سهام عدالت 
توسط مجلس، اين س��وال براي بسياري از خانواده ها كه 
داراي فرزندان تازه متولد شده هستند، ايجاد شده است 
كه نحوه ثبت نام سهام عدالت براي كودكان به چه صورت 
است و آيا شرايط خاصي براي انجام اين كار تعريف شده 
است ؟  همانطور كه قبلا نيز اشاره شد در هنگام نام نويسي 
دور اول سهام عدالت بس��ياري از افراد كه شامل مواردي 
مانند كساني كه در آن زمان به هر دليل شناسايي نشدند، 
افرادي كه بعدا تحت پوشش سازمان هاي حمايتي مانند 
بهزيستي، كميته امداد و… قرار گرفته اند، متقاضياني كه 
اقدام به ثبت نام كرده اند اما به دلايل مختلف مانند نقص در 
سيستم هاي ثبت نام موفق به انجام آن نشده اند و ساير موارد 
اين دست وجود داشتند كه موفق به ثبت نام و دريافت سهام 
عدالت نشدند. اما يكي از بزرگ ترين گروه هاي جامانده از 
ثبت نام سهام عدالت را كودكاني كه پس از پايان ثبت نام 
دور اول سهام عدالت متولد شده اند تشكيل مي دهند كه در 
نتيجه آن سهام عدالت اوليه شامل حال آنها نشده است. از 
آنجايي كه طرح برگزاري دور دوم ثبت نام سهام عدالت در 
حال حاضر به طور قطعي تصويب نشده و در حال بررسي 
توسط مجلس مي باشد، لذا نمي توان در رابطه با جزييات آن 
صحبت كرد اما پيش بيني مي شود كه همانند نام نويسي دور 
اول كودكان نيز شامل حال اين سهام شده و خانواده ها براي 

ثبت نام كودكان خود نيز بتوانند اقدام كنند.

نجات صنعت خودرو
از چه مسيري مي گذرد؟

بورس�ان| روح الله ايزدخواه، عضو كميس��يون 
صنايع و معادن مجلس و عضو ناظر شوراي رقابت 
به بررس��ي چالش هاي قيمت گذاري دستوري در 
صنعت خودرو پرداخت گفت: نجات و گذر صنعت 
خودرو از چالش هاي موجود، نيازمند يك بس��ته 
جامع است كه به صورت قانون در ايد و در مجلس به 
تصويب برسد؛ چرا كه مواردي نظير بودجه دولت، 
عمر يك س��اله داش��ته و اين قانون شدن از طريق 
قانون گ��ذار موجب كاهش تضادهاي سياس��تي 
خواهد شد و از سوي ديگر امكان لابي گري را نيز به 

حداقل خواهد رساند.
ايزدخواه در رابطه با مهم ترين مسائل صنعت خودرو 
و دلايل آشفتگي اين بازار اعتقاد داشت؛ بايد مسائل 
صنعت خودرو را به صورت ريشه اي حل كرد. خودرو 
عمدتا يك كالاي مصرفي است و نگاه سرمايه اي به 
اين كالا موجب التهاب در اين بازار خواهد شد. در 
كشور ما اما به دليل انتظارات تورمي و كاهش ارزش 
پول ملي، خودرو به كالايي سرمايه اي تبديل شده 
و حالا لازم اس��ت در جهتي حركت كنيم كه بازار 

خودرو از نگاه سوداگرانه فاصله بگيرد.
وي در واكنش به حواش��ي اخير قيمت گذاري در 
صنعت خودرو گفت: ش��يوه قبل��ي قيمت گذاري 
دس��توري در صنعت خودرو، موجب افزايش زيان 
انباش��ته خودروسازان ش��ده بود. در همين راستا 
بايد خودروسازان به س��مت توليد انبوه در سمت 
عرضه حركت كنند و از سوي ديگر قوانين بازدارنده 
براي جلوگيري از نگاه سرمايه گذاري به خودرو در 
نظر گرفته شود. در حال حاضر با توجه به وضعيت 
موجود به نظر مي رس��د بورس كالا روش مناسبي 

براي كنترل نوسانات اين بازار است. 
البته مقررات دقيقي براي عرضه هاي منظم و از قبل 
تعيين شده بايد لحاظ شود. نبايد از سمت واردات 
خودرو نيز غافل شويم. بايد سالانه تعدادي خودرو به 
اندازه اختلاف توليد داخلي و نياز مصرفي به كشور 
وارد شود كه اين موضوع ضربه اي نيز توليد داخل 

وارد نخواهد كرد.
روح الله ايزدخ��واه در رابطه ب��ا موضوع واگذاري 
خودروس��ازان ب��ا وضعيت فعلي اي��ن صنعت و 
چالش قيمت گذاري دستوري عنوان كرد: مساله 
اصلي در موضوع واگذاري صنعت خودرو، سهم 
15 درص��دي دولت در خودروس��ازان نيس��ت، 
بلكه بايد چالش س��هام چرخش��ي و لايه اي كه 
سهام بسياري از شركت هاي زيرمجموعه توسط 
خود خودروس��ازان خريداري شده است در اين 

شركت ها برطرف شود.
اين عضو كميسيون صنايع و معادن درباره نقش 
برقراري ارتب��اط با فضاي بين المل��ل در بهبود 
وضعيت خودرو خاطرنشان كرد: صنعت خودرو 
يك صنعت جهاني اس��ت و با عدم ارتباط موثر با 
فضاي بين المللي نمي توان به تحولات اين صنعت 
اميدوار ب��ود. البته در دوران قب��ل از تحريم نيز 
سياست هاي درستي در خصوص ورود تكنولوژي 
خودرويي به كشور اتخاذ نشد و شاهد فروش بازار 
داخلي به خودروس��ازان درجه ۲ اروپايي بوديم. 
از سوي ديگر واردات تكنولوژي آن هم به صورت 
تحت ليس��انس، روشي منس��وخ است و صنعت 

خودرو راه درازي براي اصلاحات در پيش دارد.

رقيب بورس كدام بازار است؟
بي�دارب�ورس| ابراهيم س��اجد، كارش��ناس 
بازارسرمايه تصريح كرد: پس از رشد شاخص از 
اوايل آبان ماه كه همس��و با افزايش نرخ دلار در 
بازار آزاد بود، ش��اهد آن بوديم كه عموم سهام و 
شاخص كل رشد به نسبت مناسبي طي يك بازه 
زماني دو ماهه داشته و از حوالي 1۲00 به 1600 

هزار واحد رسيد.
او در ادامه بيان كرد: هر چند اين رشد در مقايسه با 
وضعيت ركودي بازار سرمايه طي دو سال گذشته 
و همچنين رش��د بازارهاي موازي در اين دو سال 
بازدهي كمي محسوب مي گردد، اما رشد شارپ آن 
نيز از ابعادي مي توانست موجب نگراني هايي شود 
لذا با انتشار اخبار لغو عرضه محصولات خودروسازها 
در بورس كه محرك رش��د بورس بود و همچنين 
رنج ه��اي رو به پايين در س��هام اين ش��ركت ها و 
همچنين تعيين نرخ ثابت براي دلار نيما كه بر بخش 
بزرگي از بازار تاثيرگذار بود باعث ش��د تا بسياري 
از اف��راد اقدام به فروش س��هام و ورود در موقعيت 

مناسب تر كنند.
به عقيده وي علي رغم انتش��ار خبر عرضه دوباره 
خودرو در بورس كالا بازهم بازارسرمايه روند منفي 
را تجربه كرد چرا كه با توجه به ضربه دوباره به اعتماد 
س��رمايه گذاران، اقبال مجدد به ب��ورس نيازمند 

حمايت هاي بيشتري خواهد بود.
ابراهيم ساجد در خصوص كمبود نقدينگي و تداوم 
خروج پول حقيقي از بازارسرمايه بيان كرد: با توجه 
به خدشه دار شدن دوباره اعتماد سرمايه گذاران در 
دو س��ال و مخصوصا در چند هفته اخير كه باعث 
ايجاد ركود در معاملات بورس شد، بسياري از افراد 
ترجيح مي دهن��د در دارايي هاي مطمئن از جمله 
ارز و طلا كه اين روزها شرايط كشور آن را جذاب تر 
نموده سرمايه گذاري كنند و اين بازارها را براي حفظ 

قدرت خريد خود انتخاب نمايند.
اين كارشناس بازارسرمايه با يادآوري اين موضوع 
كه معمولا در روزهاي انتهايي س��ال، بازارسرمايه 
معاملات قوي را تجربه نخواهد كرد، تصريح كرد: 
با توجه به عدم عقب نش��يني دلار در ب��ازار آزاد و 
همچنين رقابت مناسب در بورس كالا بنظر مي رسد 
اولين گروه مورد توجه شركت هاي دلاري با وضعيت 
بنيادي مناسب از جمله فلزي ها و سيماني ها خواهند 
بود و پس از آن ساير صنايع با توجه به وضعيت بازار 

مي توانند مورد توجه قرار بگيرند.

»تعادل«گزارشميدهد

بورس درگير افزايش قيمت دلار

شاخص روي مدار نزولي
ش��اخص كل بورس ته��ران در پايان معام��لات ديروز 
چهارشنبه، ۲6 بهمن ماه با 13 هزار و 166 واحد كاهش 
در ارتفاع يك ميليون و 5۲4 هزار واحدي ايستاد. شاخص 
هم وزن با چهار ه��زار و 607 واحد كاهش به 474 هزار و 
7۸1 واحد و ش��اخص قيمت با ۲ هزار و 73۲ واحد افت 
به ۲۸1 هزار و 61۲ واحد رسيد. ديروز در معاملات بورس 
تهران، بيش از 6 ميليارد و 564 ميليون سهم، حق تقدم و 
اوراق بهادار به ارزش 3۸ هزار و 73۸ ميليارد ريال معامله 
شد. همچنين بانك سينا )وسينا( با 1۲6 واحد، بيمه دانا 
)دانا( با 6۹ واحد، بيم��ه اتكايي امين )اتكام( با 5۲ واحد، 
صنايع سيمان دشتستان )سدش��ت( با 45 واحد و مس 
شهيد باهنر )فباهنر( با 44 واحد تاثير مثبت بر شاخص 
بورس داشتند. در مقابل، معدني و صنعتي گل گهر )كگل( 
با يك هزار و 304 واحد، صنايع پتروشيمي خليج فارس 
)فارس( با يك هزار و 1۹7 واحد، توسعه معادن و صنايع 
معدني خاورميانه )ميدكو( با ۸75 واحد، ملي صنايع مس 
ايران )فملي( با 543 واحد، سايپا )خساپا( با 515 واحد و 
گسترش نفت و گاز پارسيان )پارسان( با 4۹3 واحد تاثير 
منفي بر شاخص بورس همراه ش��د. بر پايه اين گزارش، 
آخرين روز كاري هفته نماد سيمان اردستان )اردستان(، 
شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي )شستا(، گسترش 
سرمايه گذاري ايران خودرو )خگس��تر(، صنايع آذرآب 
)فاذر(، پالايش نفت تهران )شتران(، حمل و نقل بين المللي 
خليج فارس )حفارس( و فولاد مباركه اصفهان )فولاد( در 
نمادهاي پُرتراكنش قرار داشتند. گروه فلزات اساسي هم در 
معاملات ديروز صدرنشين برترين گروه هاي صنعت شد و 
در اين گروه 404 ميليون و ۲۹0 هزار برگه سهم به ارزش 
۲ هزار و 41 ميليارد ريال دادوستد شد. شاخص فرابورس 
نيز ديروز بيش از 116 واحد كاهش داش��ت و به 1۹ هزار 
و ۹13 واحد رسيد. در اين بازار بيش از سه ميليارد و 441 
ميليون برگه سهم و اوراق مالي دادوستد شد و تعداد دفعات 
معاملات روز اخير فرابورس بيش از 1۹5 هزار و 670 نوبت 
بود. آهن و فولاد غدير ايرانيان )فغدير(، س��رمايه گذاري 
توس��عه گوهران اميد )گوهران(، سنگ آهن گهرزمين 
)كگهر(، حمل و نقل گهر ترابر سيرجان )حگهر(، فولاد 

هرمزگان جنوب )هرمز(، سرمايه گذاري مس سرچشمه 
)سرچشمه(، صنايع پتروشيمي تخت جمشيد )شجم( و 
توسعه مسير برق گيلان )بگيلان( تاثير مثبت بر شاخص 
فرابورس داش��تند. همچنين پليمر آرياساسول )آريا(، 
پتروشيمي تندگويان )شگويا(، بيمه پاسارگاد )بپاس(، 
پخش البرز )پخش(، پوي��ا زركان آق دره )فزر(، اعتباري 
ملل )وملل( و پالايش نفت شيراز )شراز( با تاثير منفي بر 
اين شاخص همراه بودند. در روز اخير شاخص كل بورس 
روند نزولي داش��ته و به اين واس��طه به نظر مي رسد كه 
شاخص كل تا پايان سال تغيير مسير دهد؟ مجيد محمد 
عليزاده آراني، كارشناس بازار سهام به افت و خيزهاي اخير 
معاملات بورس و نيز عوامل تاثيرگذار بر آن اشاره كرد و 
افزود: عدم اعتماد، اطمينان و نيز ترديد سرمايه گذاران در 
بازار سرمايه باعث رفتارهاي همراه با طمانينه در بورس شد 
و تا حدود زيادي از تهور و ريسك پذيري آنان كاسته و روند 
صعودي بورس را با اختلال مواجه كرده است. عليزاده آراني 
خاطرنشان كرد: بها دادن بيش از اندازه سرمايه گذاران و 
سفته بازان به ش��ايعات و خبرهاي كذب، اظهارنظرهاي 
مداخله جويان��ه  و غيركارشناس��انه ، لواي��ح و طرح هاي 

غير رسمي نمايندگان مجلس زمينه ساز گسترش سايه 
ابهام در تصميم گيري س��رمايه گذاران بوده اس��ت. اين 
كارشناس بازار س��رمايه معتقد است كه ترس، نگراني و 
واهمه  س��رايت قيمت گذاري دستوري در ساير صنايع و 
محصولات شركت هاي بورسي باعث ايجاد دشواري در 
تصميم گيري سرمايه گذاران خواهد شد. وي به ديگر عوامل 
تاثيرگذار در خروج نقدينگي از بازار سهام اشاره كرد و گفت: 
جذابيت ملموس و عيني بازده بازارهاي موازي نيز باعث 
خروج نقدينگي از بورس و س��وگيري به بازارهاي موازي 
شده اس��ت. قرار گرفتن همه اين عوامل در كنار يكديگر 
باعث شده تا رشد شاخص بورس كند شود. اين كارشناس 
بازار سرمايه به راه هاي بهبود روند معاملات بورس و خروج 
از وضعيت فعلي اشاره كرد و گفت: شفافيت اطلاعاتي از 
جمله راهكارهايي است كه مي تواند زمينه ساز تغيير مسير 
معاملات بورس شود. قابليت اعتماد، اتكا و مقايسه به عنوان 
ويژگي هاي كيفي شفافيت اطلاعاتي محسوب مي شود. 
سرمايه گذار تشنه  شفافيت اطلاعات است و تا زماني كه 
سيراب نشود، در تصميم گيري مردد خواهد بود. عليزاده 
آراني ادامه داد: استقلال س��ازمان بورس و عدم دخالت 

دستگاه هاي موازي، از انتظارات ديگر سرمايه گذاران است 
تا قاطعيت دستورالعمل ها و ابلاغيه هاي بازار سرمايه به 
رخ سايرين كشيده ش��ود. اين كارشناس بازار سرمايه با 
بيان اينكه اطمينان بخشي و اعتمادسازي بازار سرمايه از 
اهميت خاصي براي سرمايه گذاران برخوردار است، گفت: 
ثبات اقتصادي و سياسي هرنوع ريسكي را از بازار سرمايه 
دور خواهد كرد. اكنون بازار در موقعيت مناس��بي براي 
س��رمايه گذاري قرار دارد و توجه به اين مسائل مي تواند 
به طور حتم كمكي در بهبود و رونق بازار س��رمايه باشد. 
عليزاده آراني روند معاملات بورس را مورد پيش بيني قرار 
داد و افزود: در صورت دور شدن عوامل خارجي تاثيرگذار، 
ريسك هاي سيستماتيك، سايه تحريم و سياست هاي 
ارزي كشور از حول بورس و عدم تاثيرگذاري تصميمات 
و تصويبات بودجه سال آينده بر س��ود سال مالي آينده 
شركت ها، مي توان ش��اهد روند صعودي شاخص بورس 
تا پايان سال جاري باش��يم. اين كارشناس بازار سرمايه 
ادامه داد: با اين وجود، پيش بيني ها از روند بازار در آخرين 
ماه از سال جاري نوس��اني اما حركت شاخص بورس به 
سمت روند صعودي اس��ت. وي بازار سرمايه را متشكل 
از نوسان گيران و سرمايه گذاران ميان مدتي و بلندمدت 
دانست و گفت: نوسان گيران باتوجه به دانش و معلومات 
بورس��ي، تحليل هاي مربوطه و درجه  ريسك پذيري در 
بازارهاي صعودي و نزولي قادر به كسب منفعت و بازدهي 
از اين بازار خواهند بود. عليزاده آراني خاطرنش��ان كرد: 
س��رمايه گذاران ميان مدتي و بلندمدتي ك��ه با تكيه بر 
تحليل هاي بنيادي و پيشينه  س��ودآوري شركت هاي 
بورسي اقدام به س��رمايه گذاري در بورس كردند، قادر به 
كسب بازدهي هاي معقول نسبت به ساير بازارهاي موازي 
بوده اند. اين كارشناس بازار سرمايه به سهامداران توصيه 
كرد و گفت: بهتر است س��رمايه گذاران باتوجه به سواد و 
دانش بورسي و استراتژي هاي خود، تصميمات لازم نسبت 
به سرمايه گذاري در بورس را اتخاذ كنند و بر استراتژي هاي 
خود پايبند باشند. آينده  بازار سرمايه براي كساني خواهد 
بود كه روز به روز بر معلومات و دانش بورسي خود بيفزايند 

و سرمايه خود را به بهترين شكل مديريت كنند.



گروه راه و شهرسازي |
مركز آمار ايران در حالي كه بانك مركزي، آمار تحولات 
بازار مسكن تهران را حبس كرده است، داده هاي تازه اي از 
تورم مصالح ساختماني در فصل پاييز سال جاري منتشر 
كرد. بر اين اساس، در فصل پاييز١٤٠١ شاخص قيمت 
نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر تهران به عدد 
١٥٦١ رسيد كه نسبت به فصل قبل ٤.٦ درصد، نسبت 
به فصل مشابه س��ال قبل، ٣١.٦ درصد و در چهار فصل 
منتهي به فصل جاري نس��بت به دوره  مشابه سال قبل 
٣٤.٧ درصد افزايش داش��ته است.  در اين فصل در بين 
گروه هاي اجرايي بيشترين تورم سالانه با ٧٦,٦ درصد 
مربوط به گروه اجرايي»شيشه« و كمترين تورم با ١٤.٦ 
درصد مربوط به گروه »آهن آلات، ميلگرد، پروفيل درب 
و پنجره و نرده« بوده است. اين در حالي است كه بر اساس 
آمارهاي رسمي و همچنين تازه ترين اظهارات فعالان 
س��اختماني، تقاضاي ساخت و ساز و در پي آن تقاضاي 
مصالح س��اختماني طي ماه هاي گذش��ته از آغاز سال 
افزايش نيافته است تا تحت تاثير آن، قيمت نهاده هاي 
س��اختماني نيز رش��د كند. از اين رو، همچون 60 ماه 
گذشته مي توان مولفه هاي اقتصاد كلان را بر جهش هاي 
قيمتي در بازار نهاده هاي س��اختماني اثرگذار دانست. 
طبعا با نوس��ان نرخ ارز به عنوان نماگر انتظارات تورمي 
در اقتصاد ايران در پاييز، رشد قيمت مصالح ساختماني 
نيز گريزناپذير ش��ده و در يك فصل 4,6 درصد افزايش 
را تجربه كرده اس��ت. به گزارش »تعادل«، اگر چه بازار 
معاملاتي مس��كن تهران طي سه ماهه گذشته روندي 
صعودي داشته و تعداد معاملات افزايش يافته است، اما 
همزمان قيمت هاي معاملاتي نيز رشد قابل توجهي را 
تجربه كرده اند، به گونه اي كه در پايان ديماه سال جاري 
متوس��ط قيمت هر متر مربع مس��كن در تهران به 54 
ميليون تومان رسيد. همزمان، فعالان صنعت ساختمان 
طي ماه هاي اخير نسبت به تشديد ركود در اين صنعت 
هش��دار داده و خواستار فعال ش��دن طرح هاي دولتي 
ش��ده اند. در اين حال، تازه ترين آمارهاي رسمي حاكي 
از رشد اندك تمايل به توليد ساختمان در تابستان سال 
1401 است. در اين فصل، تعداد پروانه هاي ساختماني 
صادره در كل مناطق شهري كشور با 0,7 رشد نسبت به 
فصل مشابه سال قبل به 32 هزار و 363 فقره رسيد. اين 
رقم نسبت به بهار سال جاري نيز 2,7 درصد افزايش را 
نشان مي دهد. تعداد پروانه هاي ساختماني در بهار 1401 

بالغ بر 31 هزار و 497 فقره بوده است.

   افزايش تورم فصلي
در فصل پاييز ١٤٠١ درصد تغييرات شاخص قيمت 
نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر تهران نسبت 
به فصل قب��ل )تورم فصلي( ٤,٦ درصد اس��ت كه در 

مقايسه با همين اطلاع در فصل قبل )٣.٤- درصد( ٨ 
واحد درصد افزايش داشته است. در فصل پاييز ١٤٠١، 
در بين گروه هاي اجرايي، بيشترين تورم فصلي با ١٨,١ 
درصد مربوط به گ��روه اجرايي »آهن آلات، ميلگرد، 
پروفيل درب و پنجره و نرده « و كمترين تورم فصلي با 
٢.٢ درصد كاهش، مربوط به گروه اجرايي » سيمان، 

بتن، شن و ماسه« است.
در فصل پاييز١٤٠١ درصد تغييرات شاخص قيمت 
نهاده هاي ساختمان هاي مسكوني شهر تهران نسبت 
به فصل مش��ابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( ٣١,٦ 
درصد است كه در مقايسه با همين اطلاع در فصل قبل 

)٢٩.٣ درصد( ٢.٣ واحد درصد افزايش داشته است.
در اين فصل در بين گروه هاي اجرايي، بيشترين تورم 
نقطه به نقطه ب��ا ٦٣,٩ درصد مربوط به گروه اجرايي 
»شيشه« و كمترين تورم نقطه به نقطه با ١٥.٢ درصد 
مربوط به گروه اجرايي »آهن آلات، ميلگرد، پروفيل 

درب و پنجره و نرده« است.

   جهش تورم ملك در دي ماه
به گزارش »تعادل«، بر اساس گزارش مركز آمار ايران، 
نرخ تورم مس��كن در ديماه سال جاري به حدود 10 
درصد )9,8 درصد( رسيده است كه به طور ملموسي از 
نرخ تورم عمومي و حتي بازدهي برخي بازارها از جمله 
بازدهي 8,3 درصدي دلار در ديماه سال جاري بالاتر 
است. به اين ترتيب، ميانگين وزني قيمت هر متر مربع 
مسكن در ش��هر تهران در ماه گذشته، با افزايشي در 
حدود 4,5 ميليون توماني، به 54 ميليون و 926 هزار 
تومان بالغ شده است. در همين حال، تعداد معاملات 
ملكي نيز در ديماه با رشد 3,1 درصدي به 12 هزار و 
139 فقره رسيد و به اين ترتيب، رشد معاملات ملكي 
براي س��ومين ماه پياپي، روندي صعودي طي كرد. 

پيش از اين، در خرداد س��ال جاري بيش از 13 هزار 
فقره معامله ملكي در شهر تهران به ثبت رسيده بود. 
از اين رو، ديماه دومين ماه پرمعامله در س��ال جاري 
شناخته مي ش��ود. به گزارش »تعادل«، در شرايطي 
كه شاخص قيمت مس��كن در فروردين سال جاري 
123,6 بوده اس��ت، با 54,85 درصد رشد، در پايان 
ديماه به عدد 191,4 رس��يده اس��ت. به اين ترتيب، 
تورم مسكن در 10 ماهه نخست سال جاري بيش از 
54 درصد بوده اس��ت. اين در حالي است كه در پاييز 
س��ال جاري، تورم س��الانه نهادهاي ساختماني 34 
درصد بوده است و تقريبا مي توان گفت، 20 درصد از 

كمتر از تورم معاملات ملكي بوده است.

   چند نكته درباره رشد پروانه هاي ساختماني
در عين حال، رشد اندك )2,7 درصد( صدور پروانه هاي 
ساختماني در تابستان سال جاري حاوي چند نكته است. 
اول اينكه نشانه اي از پروژه ساخت مسكن ميليوني دولتي 
در اين آمارها مش��اهده نمي ش��ود. به عبارت روشن تر، 
موتور طرح ساخت 4 ميليون در 4 سال در تابستان سال 
جاري نيز روش��ن نشده است. نكته ديگر اينكه اين آمار 
مربوط به »ساختمان«ها اعم از مسكوني، تجاري و اداري 
اس��ت و به طور خاص پروانه هاي ساختماني مسكوني 
را نمايندگي نمي كند. ضمن اينكه تع��داد پروانه هاي 
واحدهاي مسكوني ذيل اين آمار تعريف مي شوند كه هنوز 

از سوي مركز آمار ايران منتشر نشده اند.
و نكته آخر اينكه بر خلاف رشد بسيار اندك پروانه هاي 
ساختماني كه پس از چندين فصل رشد منفي صورت 
گرفته است، ميزان سرمايه گذاري هاي بخش خصوصي 
در ساختمان هاي جديد ش��هري طي سال ها و طي 
فصل هاي اخير تقريبا به طور متوالي افزايشي بوده است 
كه نشان دهنده افزايش هزينه هاي توليد ساختمان از 

محل تورم عمومي اس��ت. به عبارت روشن تر، در پي 
جهش تورم عمومي و نرخ دلار و در پي آن جهش تورم 
مصالح ساختماني، بخش خصوصي به اجبار نقدينگي 
بيشتري به پروژه هاي ساختماني تحت مديريت خود 

تزريق كرده است.

    روايت سازندگان و فعالان صنعت ساختمان
در همين حال، براي شش��مين ماه پياپي، شامخ كل 
ساختمان در ديماه س��ال جاري زير مرز عدد 50 قرار 
گرفت و از وخيم تر ش��دن وضعيت توليد س��اختمان 
و س��اخت و س��از مس��كن خبر داد. مديران و فعالان 
س��اختماني 91 ش��ركت بزرگ فعال در اين صنعت 
پيش بيني كرده اند كه اين شرايط نامطلوب در بهمن ماه 
نيز تداوم داشته باشد.از نظر فعالان اقتصادي در صورت 
ادامه دار بودن عدم ثبات نرخ ارز، كاهش تقاضا در بازار 
مسكن و همچنين محدوديت دسترسي به حامل هاي 
انرژي، شاهد ركود فزاينده و تشديد روند از بين رفتن 
پايداري اشتغال و تعطيلي واحدهاي توليدي در ماه هاي 
آتي خواهيم بود. فعالان ساختماني با اشاره به در پيش 
ب��ودن تصويب لايحه بودجه س��ال 1402 در مجلس 
تصريح كرده اند، در صورتي كه دولت و مجلس در حوزه 
ساخت مسكن و در بخش بودجه عمراني رديف مناسبي 
را پيش بيني نكنند، انتظار مي رود، در سال آينده نيز اين 

صنعت فعاليت كم رونقي داشته باشد.

   نقش موثر دلار يا رشد نقدينگي؟
اگر چه در چهلمين گزارش شامخ كل ساختمان از نظرات 
مديران و فعالان ساختماني به اثر و نقش نوسان هاي دلار در 
ساخت وساز و افزايش بسيار شديد »قيمت خريد مواد اوليه 
يا لوازم خريداري شده« اشاره شده است، اما نرخ دلار خود 
تابعي از شرايط كلي اقتصاد و سياست ايران و به ويژه رشد 
پايه پولي و افزايش حجم نقدينگي در كشور است. مساله اي 
كه در كسري بودجه دولت و رشد نامتقارن هزينه ها در برابر 
افت توان مالي دولت ريشه دارد. از نگاه اقتصاددانان راه حل 
ريشه اي اين معضل، اصلاحات ساختاري بودجه و كنترل 
سيستماتيك هزينه هاي دولت است. چه آنكه با افزايش 
حجم نقدينگي، ارزش پول ملي تضعيف مي شود و در برابر 
آن قيمت همه كالاها و از جمله نرخ دلار افزايش مي يابد. در 
اين حال، ذكر اين نكته ضروري است كه نرخ دلار طي چند 
ساله اخير به نماگر انتظارات تورمي در اقتصاد ايران تبديل 
شده است و جامعه و تمام صنوف نسبت به افزايش نرخ دلار 
واكنش نشان مي دهند. به گزارش »تعادل«، در دي ماه نرخ 
دلار صرفا حدود 8 درصد افزايش يافته است، اما به واسطه 
جهش هاي اخير خود به ويژه جهش دلار در آذرماه، توانسته 
نرخ مواد اوليه و مصالح س��اختماني را آنگونه كه فعالان 

ساختماني اشاره كرده اند، به طرز چشمگيري رشد دهد.
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توقف خدمات رساني 
خط 6 مترو در جمعه 28 بهمن

ش��ركت مترو اعلام كرد، روز جمع��ه 28 بهمن ماه 
بهره برداري از خط 6 انجام نخواهد ش��د. به گزارش 
ايسنا، شركت راه آهن شهري تهران و حومه )مترو( 
اعلام كرد: مترو به منظورآماده سازي مقدمات افتتاح 
بخش مياني خط 6 مترو- حد فاصل ايستگاه تربيت 
مدرس تا ايس��تگاه ميدان امام حس��ين)ع( - الزام 
به جمع آوري س��كوهاي موقت فلزي در ايس��تگاه 
ميدان امام حس��ين)ع( و ايس��تگاه تربيت مدرس 
دارد. همچنين به منظور ارتقاي پايداري نيروي برق، 
بايد اتصال كابل هاي پست برق در محدوده ايستگاه 
كيانشهر برقرار شود. از اين رو، ضمن هماهنگي هاي 
به عمل آمده با ش��ركت بهره برداري راه آهن شهري 
تهران و حومه جهت تعطيلي يكروزه خط 6 مترو در 
تاريخ 28 بهمن ماه سال جاري براي انجام اقدامات ياد 
شده، شركت متروي تهران مراتب عذرخواهي خود 
از كليه شهروندان و مسافران گرامي كه امكان تردد و 
جابه جايي خود را از طريق اين خط از دست مي دهند، 
اع��لام مي دارد. لازم به ذكر اس��ت توق��ف يك روزه 
بهره برداري از اي��ن خط، صرفاً محدود به روز جمعه 
28 بهمن ماه بوده و تردد و جابه جايي مس��افران از 
شنبه هفته آينده كمافي السابق ادامه خواهد داشت. 

افزايش بودجه جمع آوري 
سگ هاي ولگرد پايتخت

رضا ش��رفي، مديرعامل سازمان مديريت پسماند 
شهرداري تهران گفت: با توجه ويژه شهردار تهران، 
بودجه مباحث جانوران موذي و س��گ هاي ولگرد 
براي سال بعد افزايش پيدا مي كند. به گزارش ايسنا، 
شرفي در مورد جمع آوري سگ هاي بلا صاحب در 
پايتخت، اظهار كرد: ظرفيت نقاهتگاه آرادكوه واقع 
در كهريزك براي نگهداري سگ هاي ولگرد مناسب 
است، اما اعتبار مورد نياز براي نگهداري از سگ هايي 
كه جمع آوري مي ش��وند، مهم اس��ت كه شهردار 
تهران براي سال 1402 نگاه ويژه اي به اين موضوع 
داشتند كه باعث مي شود شرايط بهتري پيش آيد.  
وي افزود: در معابر مركزي سگ ولگرد نداريم، اما 
يكي از مشكلاتي كه در بحث سگ هاي ولگرد داريم 
اين اس��ت كه در معابر حاشيه اي يك رفتار جديد 
از برخي مردم ديده مي ش��ود كه به س��گ ها غذا 
مي دهند؛ سگ ها طبق سرشت خود بايد از طبيعت 
ارتزاق كنند و به واسطه غذا دادن مردم در حاشيه 
جاده ها به اكوسيستم آسيب مي رسد؛ يكي از دلايل 
حضور پرشمار سگ ها در فضاي شهري به اين رفتار 
مربوط مي شود كه از نظر عاطفي و انساني ارزشمند 
است اما منطق اكوسيستم را به هم مي ريزد. شرفي 
عنوان ك��رد: در جمع آوري س��گ هاي ولگرد، آن 
چيزي كه در بضاع��ت داريم را به كار گرفته ايم و با 
توجه ويژه شهردار پايتخت، براي مباحث مربوط 
به جانوران موذي و سگ هاي ولگرد اعتبار بهتري 
براي سال بعد داريم كه اميدواريم با برنامه هايي كه 
مدون كرده ايم بتوانيم اقدامات بهتري انجام دهيم.

واگذاري ۱۰۰۰ هكتار 
زمين رايگان به دولت 

رييس بنياد مستضعفان از واگذاري يك هزار هكتار 
زمين به صورت رايگان با اذن مقام معظم رهبري در 
قالب طرح مسكن ملي به دولت خبر داد. به گزارش 
تس��نيم، س��يد پرويز فتاح در آيين بهره ب��رداري از 
7500 طرح محروميت زدايي بنياد مس��تضعفان به 
ارزش 7 ه��زار ميليارد تومان كه صبح امروز با حضور 
حجت الاس��لام گلپايگاني رييس دفتر مقام معظم 
رهبري و برخي از مديران و معاونان بنياد مستضعفان 
برگزار ش��د، اظهار كرد: يكي از سياس��ت هاي بنياد 
اين است كه همه س��ودآوري در بخش هاي مختلف 
اقتص��ادي را در راس��تاي محروميت زدايي و كمك 
به محرومان هزين��ه كند. وي با اش��اره به همكاري 
مشترك و بس��يار نزديك بنياد مستضعفان با دولت 
آيت الله رييسي، خاطرنش��ان كرد: اگرچه در دولت 
قبل نيز بنياد مستضعفان اين همكاري و همراهي را 
داشت اما در اين دوره شاهد همكاري بسيار نزديك 
اس��تانداران در استان هاي مختلف با مجموعه بنياد 
مستضعفان هستيم. رييس بنياد مستضعفان ادامه 
داد: در همين زمينه ما تمام امكانات بنياد مستضعفان 
در راستاي اهداف دولت سيزدهم قرار داده ايم. فتاح با 
اشاره به بهره برداري از 7500 طرح محروميت زدايي 
به ارزش 7 هزار ميليارد تومان در سال 1401 گفت: 
كارهاي بسيار زيادي در حوزه محروميت انجام شده 
است علاوه بر اينكه بنياد مستضعفان در قالب تحويل 
س��ندهاي املاك به مردم نيز اقدام مناس��بي را در 
سال هاي گذشته آغاز كرده است. وي گفت: در حدود 
دو هفته پيش در قالب يك برنامه ويژه اي 22 هزار فقره 
از اسناد علوي به صورت رايگان در اختيار مردم قرار 
گرفت كه اين زمين ها عموما زمين هاي كشاورزي، 
مسكوني و زراعي هستند كه ارزش ريالي اين زمين ها 
10 هزار ميليارد تومان محاس��به شده است. رييس 
بنياد مستضعفان با اشاره به واگذاري 135 هزار فقره از 
اسناد علوي به مردم، گفت: تلاش خواهيم كرد در سال 
1402 اين افتخار را داشته باشيم كه تمام سند املاك 
پهلوي كه غصب شده بود را به مردم و به نام آنها ثبت 
كنيم. وي گفت: در گذشته اسناد به نام پهلوي ثبت 
شده بود كه با برنامه ريزي مجموعه بنياد مستضعفان 
و واگذاري سند املاك اين كار در قالب اسناد ملت در 
حال انجام است. رييس بنياد مستضعفان اضافه كرد: 
يكي ديگر از برنامه هاي بنياد مستضعفان با مشاركت 
دولت در قالب طرح مسكن ملي است كه در اين ارتباط 
نيز 1000هكتار زمين راي��گان را با اذن مقام معظم 
رهبري در اختيار دولت قرار داده ايم كه تفاهم نامه اين 
واگذاري اين تعداد زمين نيز با حضور رييس جمهور و 

وزير راه و شهرسازي به امضا رسيده است .

آمار بارش در 2۵  استان 
همچنان منفي است

بررسي آمار بارش ها نشان مي دهد در 25 استان ميزان 
بارش  نسبت به دوره بلندمدت منفي است. در اين حال، 
كهگيلويه و بويراحمد با 527ميليمتر بيشترين بارش را 
طي سال جاري در كشور داشته است. به گزارش تسنيم، 
بر اساس اطلاعات پهنه اي بارش سازمان هواشناسي از 
ابتداي سال آبي جاري تا 24 بهمن امسال بارش ها در 
كشور در مقايسه با بارش هاي بلندمدت 14,8 درصد 
كاهش يافته اس��ت. بيش��ترين كاهش بارش با 57,8 
درصد همچنان در اختيار استان سمنان است. ميزان 
كاهش بارش ها در اين استان در تاريخ 30 ديماه امسال 
76,8درصد بود. استان هاي خراس��ان رضوي با رشد 
منفي 48,9 درصد، آذربايجان شرقي با رشد منفي 48,8 
درصد و قزوين با رشد منفي 47,9 درصد در رتبه هاي 
دوم تا چهارم كم بارش ترين اس��تان هاي كش��ور قرار 
دارند. ميزان بارش هاي استان تهران از ابتداي سال آبي 
جاري تا 24 بهمن ماه 72,5 ميليمتر بوده كه در مقايسه 
با دوره بلندمدت 44,3 درصد كمتر است. در 30 ديماه 
امسال ميزان كاهش بارش هاي پايتخت نسبت به دوره 
بلندمدت 63,4 درصد بود. در استان هاي كردستان و 
كرمانشاه ميزان بارش ها به ترتيب 16,1 درصد و 21,5 
درصد كاهش يافته است. در استان هاي ساحلي درياي 
خزر يعني گيلان، مازندران و گلستان ميزان بارش ها به 
ترتيب 35,1 درصد، 35,3 و 35,6 درصد كاهش يافته 
اس��ت. بيش��ترين بارش تا 24 بهمن 1401 با 527,7 
ميليمتر مربوط به كهگيلويه و بويراحمد است. بر اساس 
اين گزارش، در مجموع بارش ها در 25 اس��تان كشور 
منفي شده و در استان هاي اصفهان، بوشهر، چهارمحال 
و بختياري، فارس، كهگيلويه و بويراحمد و يزد بارش ها 

نسبت به دوره بلندمدت افزايش يافته است.

سازمان راهداري:
از سفر غيرضروري پرهيز كنيد

س��ازمان راهداري وحمل و نقل جاده اي با اعلام بارش 
برف و ب��اران در محورهاي چالوس، ه��راز، فيروزكوه، 
آزادراه تهران- شمال و آزادراه قروين- رشت ، از مسافران 
خواست از سفرهاي غيرضروري پرهيز كنند. به گزارش 
ايرنا بر اساس اعلام س��ازمان راهداري، وضعيت جوي 
جاده ها در استان هاي خوزس��تان، لرستان، همدان، 
اصفهان، قم، مركزي، س��منان، قزوين، البرز و تهران، 
كهگيلويه و بوير احمد، فارس، خراسان شمالي و خراسان 
رضوي همراه با بارش برف و باران گزارش ش��ده است. 
اين س��ازمان از كاربران جاده اي و مسافران خواست تا 
با كسب آخرين اطلاعات وضعيت راه ها از سامانه هاي 
اطلاع رساني 141، هنگام تردد احتياط لازم را داشته 
باش��ند و اقدامات پيشگيرانه انجام دهند. در اين حال، 
س��ازمان هواشناس��ي با اعلام تمديد وضعيت جوي 
نارنجي، از تداوم بارش ها در استان هاي غربي و مركزي و 
تشديد بارش ها در چهارمحال و بختياري و 6 استان ديگر 
خبر داد. به گزارش ايرنا، بر اساس تحليل هواشناسي، 
سامانه بارشي تا پايان روز پنجشنبه در كشور فعال است و 
در خراسان شمالي، شمال خراسان رضوي، نيمه شمالي 
فارس و ارتفاعات استان هاي مازندران و گلستان نيز در 
روز پنجشنبه بارش خواهيم داش��ت. انسداد راه هاي 
روس��تايي و اختلال حمل و نقل بين ش��هري و درون 
ش��هري، وقوع بهمن، آب گرفتگي معابر، جاري شدن 
روان آب، سيلابي شدن مسيل ها، بالا آمدن سطح آب 
رودخانه ه��ا و اختلال در فعاليت هاي عمراني از جمله 

مخاطرات تداوم وضعيت جوي نارنجي است.

درخواست بذرپاش
از همتاي چيني خود

وزير راه و شهرسازي ايران در ديدار با وزير حمل و نقل 
چين، برنامه ريزي لازم براي انجام اقدامات مشترك در 
چارچوب تقويت و توسعه شاخه جنوبي جاده ابريشم 
در چارچوب ابتكار »كمربند راه« را براي اتصال چين 
به اروپا از مسير ايران خواستار شد. به گزارش ايسنا، 
مهرداد بذرپاش در ديدار ب��ا وزير حمل و نقل چين 
در پكن با اظهار اميدواري از فضاي سازنده تعاملات 
دو كش��ور و با توجه به ظرفيت هاي عظيم ترانزيتي 
ايران در منطقه غرب آس��يا، ايجاد كارگروه مشترك 
در زمينه فعال س��ازي همكاري هاي حمل ونقلي را 
پيشنهاد و بر مشاركت چين در تزانزيت كالا عبوري 
شرقي-غربي، توسعه خطوط ريلي و جاده اي اي بين 
ايران و افغانستان تا اتصال به چين تأكيد كرد. وزير راه 
و شهرسازي در اين مذاكره گفت: بر اين باور هستيم 
كه دستاوردهاي سازنده تعاملات راهبردي دو كشور 
خصوصا در چارچوب تفاهمنامه همكاري 25 ساله 
گامي موثر به س��وي رونق هر چه بيش��تر تعاملات 
حمل ونقلي و ترانزيتي دو كش��ور و در پي آن توجه 
همه جانبه تجارت بينجام��د. بذرپاش گفت: جريان 
ترانزيت تجارت چين از مس��ير ريلي ايران به سمت 
اروپا، بسيار كم هزينه و با حداقل زمان پيش بيني شده 
است به طوري كه تجار چيني مي توانند تنها با حمل 
ونقل ريلي كالاي خود را به كشورهاي پيراموني ايران 
انتقال دهند. وزير راه و شهرسازي تأكيد كرد: دستيابي 
به اهداف توسعه اي مستلزم همكاري و برنامه ريزي 
مشترك در حوزه حمل و نقل و زيرساخت است كه 
با ش��كل گيري اين تعامل در حوزه ترانزيت مي تواند 
عبور 20 ميليون تن كالاي چيني از طريق ايران را به 

جغرافيايي پيراموني پيش بيني كرد. 

نهاده هاي ساختماني در پاييز سال جاري 34 درصد گران شد 

رييس انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرتي ايران اعلام كرد

نتايج گزارش مركز پژوهش هاي مجلس نشان داد 

بازتاب انتظارات تورمي در بازار مصالح ساختماني

قيمت پرواز كاهش نيافت؛ دستور مقامات روي زمين ماند

توسعه شبكه ريلي نيازمند 60 هزار ميليارد تومان اعتبار 

گروه راه و شهرسازي|
آنگونه كه رييس انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرت 
هواي��ي و جهانگ��ردي اعلام كرده اس��ت: قيمت  بليت 
هواپيما هنوز به حالت قبل برنگشته و به دستور وزير و 
دادستان بي توجهي شده اس��ت. بيش از 20 روز پيش، 
دادستان تهران دس��تور داده بود تا قيمت هاي افزايش 
يافته بليت پروازهاي داخلي به قيمت هاي سابق بازگردند 
اما تاكنون اين دستور اجرايي نشده است. اوايل بهمن ماه 
با افزايش 30 درصد نرخ بلي��ت پروازهاي داخلي، علي 
صالحي، دادس��تان تهران گف��ت: از آنجا ك��ه افزايش 
قيمت بليت پروازها در ماه گذشته توسط شركت هاي 
هواپيمايي روند قانوني را طي نكرده است و تاكنون مورد 
تنفيذ س��تاد تنظيم بازار و دولت نيز قرار نگرفته است؛ 
لذا به ش��ركت هاي هواپيمايي ابلاغ شد در اسرع وقت 
قيمت هاي تعيين ش��ده به حالت قبل از دي ماه س��ال 

جاري اعاده ش��ود. پس از آن، مقصود اسعدي ساماني، 
دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي ايران گفت: با توجه 
به دس��تور دادستان مبني بر برگشت قيمت هاي بليت 
پروازهاي داخلي به نرخ هاي قبلي و اعمال نشدن افزايش 
30 درصدي در قيمت ها،  تابع دستورات دادستان هستيم 
و  نرخ بليت پروازهاي داخلي به قيمت قبلي باز مي گردد. 
اما اكنون، انجمن صنفي دفاتر  خدمات مسافرت هوايي 
و جهانگ��ردي در نامه اي به ش��ركت ها و دفاتر خدمات 
مس��افرتي اعلام كرده بليت هاي گران شده را نفروشند 
و درصورتي كه هر يك از ايرلاين ها قيمت ها را به حالت 
قبل برنگردانند، اطلاع دهند. حرمت الله رفيعي، رييس 
هيات مديره انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرت هوايي 
و جهانگردي در اين باره به ايسنا گفت: نخستين بار بود 
كه وزارت راه به شركت هاي هواپيمايي به خاطر افزايش 
قيمت تذكر داد، ولي با وجود دستور دادستان، قيمت ها 

واقعا صددر صد به حالت قبل برنگش��ته و نرخ ها هنوز 
بالاست و در برخي مسيرها قيمت بليت يك طرفه بيش 
از دو ميليون تومان است.  او افزود: در اين شرايط كه عرضه 
و تقاضا برابر نيست، شركت هاي هواپيمايي هر تصميمي 
كه بخواهند مي گيرند. شركت هاي هواپيمايي در واقع 
بخش��نامه وزير راه را رعايت نكرده ان��د و اين پيام بدي 
است كه نش��ان مي دهد قائل به هيچ قاعده اي نيستند. 
رفيعي بيان كرد: در اين ماجرا فقط مردم متضرر شدند، 
اگر ش��ركت هاي هواپيمايي مدعي هستند كه متضرر 
مي شوند مس��تندات ارايه دهند. اين درحالي است كه 
وقتي بليت مردم سوخت مي شود، اين هزينه مردم است 
كه سوخت مي شود و شركت هاي هواپيمايي در اغلب 
موارد هيچ حقوقي را براي مردم قائل مي شوند. رييس 
هيات انجمن صنفي دفاتر خدمات مسافرت هوايي و 
جهانگردي با اشاره به اينكه دو نوع بليت هواپيما وجود 

دارد، اظهار كرد: يك نوع اين بليت ها، برنامه اي است كه 
قيمت آن را فقط ايرلاين تعيين مي كند و هيچ آژانسي 
نمي تواند حتي در حد يك ريال قيمت اين نوع بليت ها 
را جابه جا كند چنانچه پروازهاي برنامه اي اشباع شد، 
ايرلاين ها امكان ارايه خدمات چارتري دارند، اين اتفاق 
در زم��ان مازاد بر نياز مردم اتف��اق مي افتد. چارتر هم 
معمولا براي مقاصد خاص سفر است كه البته پروازهاي 
چارتري در ايران طبق اين قاعده اجرا نمي شود. رفيعي 
افزود: چارتركننده به لح��اظ قانوني اجازه ندارد پرواز 
چارتر را تك بليت و مثل بليت برنامه اي بفروشند و بايد 
پرواز چارتر را به گروه ها بفروشند، ولي فضاهاي عرضه 
اين بليت ها آنقدر زياد و متنوع شده پروازهاي چارتري 
را مانند پروازهاي برنامه اي مي فروش��ند و قيمت آن 
هم در تباني آژانس و شركت هاي هواپيمايي تعيين 

مي شود كه اين خلاف قانون است.

مطالعات مركز پژوهش هاي مجلس نشان مي دهد، براي 
تحقق هدف جابه جايي 20 درصدي مسافران حمل ونقل 
عمومي زميني توسط ريل در سال 1405، عملكرد بخش 
ريلي بايد به 37 ميليون نفر برسد كه برآورد سرمايه گذاري 
لازم براي آن با قيمت هاي س��ال 1399، حدود 60 هزار 
ميليارد تومان اس��ت. شركت راه آهن جمهوري اسلامي 
ايران در سال 1399، نياز به افزايش هزار دستگاه كشنده 
را تا سال 1403 اعلام كرد )805 باري، 108 مسافر و 87 
مانوري( كه در گزارش هاي ش��ركت راه آهن جمهوري 
اس��لامي ايران در دولت س��يزدهم نيز تكرار شد. دفتر 
مطالعات زيربنايي مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي 
اسلامي به بررسي تقاضاي آيند كشنده ها پرداخته است، 
كه بر اساس آن، يكي از بخش هاي مهم در افزايش كارايي 
عملكرد بخش ريلي، كشنده ريلي )لكوموتيو( است كه 
واگن ها با اتصال به آن، نيروي محركه دريافت مي كنند. 
وضعيت فعلي كش��نده هاي ريلي در ايران، با چالش ها و 
ضعف هايي روبرو است كه دفتر مطالعات زيربنايي مركز 
پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي به بررسي پرداخته 
و راهكارهايي براي مرتفع ش��دن آنها ارايه داده است. به 
گزارش ايسنا، براس��اس برآورد ديگري از سوي شركت 
راه آهن جمهوري اسلامي ايران براي تحقق هدف حمل 
30 درصد بار زميني )مجموع ريل و جاده( توسط ريل در 
سال 1405 و با پيش بيني رسيدن مجموع حمل بار زميني 
به رقم 369 ميليارد تن – كيلومتر در آن س��ال، عملكرد 

بخش ريلي بايد به رقم 111 ميليارد تن – كيلومتر )يعني 
بيش از سه برابر رقم سال 1399( يا به عبارتي، با فرض ثابت 
ماندن متوسط مسافت حمل بار ريلي، به 156 ميليون تن 
برسد. براس��اس همين برآورد، در بخش مسافري، براي 
تحقق هدف جابه جايي 20 درصدي مسافران حمل ونقل 
عمومي زميني توسط ريل در سال 1405 و با پيش بيني 
رس��يدن مجموع جابه جايي مس��افر زميني به رقم 54 
ميليارد نفر – كيلومتر در آن سال، عملكرد بخش ريلي 
بايد به رقم 19.2 ميليارد نفر – كيلومتر يا به عبارتي، به 37 
ميليون نفر برسد. به اين منظور، به 1244 كشنده )حدود 
800 باري، 90 مسافري و 360 مانوري( تا سال 1405 نياز 
است كه برآورد سرمايه گذاري لازم براي آن با قيمت هاي 
سال 1399 به حدود 60 هزار ميليارد تومان مي رسد. بايد 
همزمان توسعه واگن با برآورد حداقل 100 هزار ميليارد 
تومان س��رمايه و توسعه شبكه )ش��امل خطوط فرعي، 
دوخطه كردن، بهس��ازي، نوس��ازي و بازسازي خطوط، 
تراك بندي و ...( با برآورد حداقل 150 هزار ميليارد تومان 
سرمايه نيز رخ دهد. صرف نظر از وجود يا عدم وجود امكان 
عملياتي و مالي براي تحقق اين تعداد كش��نده تا س��ال 
1403 و حت��ي تا س��ال 1405، ملاحظاتي در خصوص 
برآورد انجام شده كشنده هاي مورد نياز وجود دارد. از جمله 
اينكه حتي در صورت تحقق و در دس��ترس قرار گرفتن 
كشنده ها، امكان بهره گيري از آنها براي حمل بار و مسافر به 
دليل محدوديت هايي كه در ساير بخش ها به ويژه ظرفيت 

خطوط وجود دارد، محل تامل جدي است. موضوع ديگر 
اينكه محاس��به تعداد كش��نده مورد نياز )و به طور كلي 
زيرساخت و ناوگان ريلي(، تابع عوامل و فرضيات مختلفي 
است. تغيير اين فرضيات مي تواند برآوردهاي انجام شده 
را به شدت متاثر كند؛ يكي از ورودي هاي برآوردها، تحقق 
اهداف پيش بيني ش��ده در قانون برنامه پنج ساله ششم 
توس��عه است كه س��هم 30 درصد حمل بار و 20 درصد 
جابه جايي مسافر با شيوه ريلي را هدف گذاري كرده بود. 
با توجه به اينكه دوره زماني برنامه شش��م توسعه سپري 
شده اس��ت، در صورتي كه هدف گذاري هاي انجام شده 
در سند بالادستي ديگري مانند برنامه هفتم توسعه تغيير 
كند، برآوردهاي فعلي انجام شده در خصوص نيازمندي ها 
محل تامل قرار مي گيرد. از طرف ديگر با فرض ثابت ماندن 
اهداف ذكرشده، تحقق سهم هاي تعيين شده تابع برآورد 
از ميزان حمل زميني بار و مس��افر كل كشور )و تبع آن 
ميزان حمل بار و مس��افر ريلي( در سال هاي آينده است 
كه خود مي تواند در سناريوها و شرايط مختلف تغيير كند. 
همچنين در برآورد كشنده هاي ريلي، فرضياتي شامل 
متوسط سير بار )كيلومتر(، عمر كشنده، ميزان كشنده 
معادل براي هر دستگاه كشنده باري و مسافري جديد، 
درصد كش��نده هاي رزرو علاوه بر كشنده هاي موجود، 
عملكرد كشنده )يعني بهره وري فرض شده(، و قيمت هر 
دستگاه كشنده )برحسب دلار( وجود دارد كه بايد مدنظر 
قرار گيرد زيرا مي تواند برآوردها را متاثر كند؛ اين در حالي 

است كه اطلاعات شفافي در اين خصوص منتشر نمي شود. 
در سند چشم انداز توسعه حمل ونقل ريلي در افق 1404 
به عنوان تنها سند بالادستي بخش ريلي )تهيه شده در 
اواخر دهه 80 شمسي(، عمر كشنده هاي باري برابر 45 
سال فرض شده، براي رزرو نيز عدد 15 درصد فرض شده 
و نيز بهترين عملكرد كشنده طي بازه پنج سال 1381 تا 
1385 )يعني عدد 82.6 ميليون تن – كيلومتر در سال 
1382( به عنوان مبناي محاسبات قرار گرفته است. عدم 
تناسب رقم هاي اعلام شده در تركيب كشنده ها در سال 
1399 )805 باري، 108 مس��افري و 87 مانوري تا سال 
1403( و در سند ديگري در س��ال 1401 )حدود 800 
باري، 90 مسافري و 360 مانوري تا سال 1405( و تفاوت 
برآوردها نشان دهنده عدم قطعيت 25 درصدي نهاد متولي 

در برآوردهاي انجام شده است.
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پس از گذشت پنج ماه از محدوديت هاي شديد اينترنتي، 
رييس كميته دانش بني��ان و اقتصاد ديجيتال مجلس 
شوراي اسلامي از كاهش 40 درصدي درآمد اپراتورهاي 
اينترنتي بعد از فيلترينگ، خبر داده و با بيان اينكه آمارهاي 
غيررسمي منتشره از ميزان رشد ترافيك داخلي نشان 
مي دهد كه اين ميزان رش��د نمي تواند كاهش ترافيك 
اينترنت ناشي از فيلترينگ را جبران كند و خواستار ارايه 
گزارشي درباره اثرات فيلترينگ و سياست هاي حمايتي 
وزارت ارتباطات درباره وضعيت پلتفرم هاي داخلي شده 
اس��ت، در عين حال وزير ارتباط��ات و فناوري اطلاعات 
همچنان با تاكيد بر حمايت از پيام رسان هاي بومي، اعلام 
كرد كه بزودي تماس تصويري از طريق تلفن همراه بدون 
نياز به نصب نرم افزار فعال خواهد شد؛ به نظر مي رسد هدف 
از راه اندازي مجدد اين تكنولوژي منسوخ شده، رفع يكي از 

مشكلات مردم به دنبال فيلتر واتس اپ باشد.
رييس كميته دانش بني��ان و اقتصاد ديجيتال مجلس 
ش��وراي اسلامي در نامه اي به وزير ارتباطات با اشاره به 
كاهش 40 درصدي درآمد اپراتورهاي اينترنتي به ويژه 
اپراتورهاي همراه كشور بعد از فيلترينگ، خواستار ارايه 
گزارشي درباره اثرات فيلترينگ و سياست هاي حمايتي 
وزارت ارتباط��ات درباره وضعي��ت پلتفرم هاي داخلي 
شد. متن نامه مجتبي توانگر عضو كميسيون اقتصادي 
مجلس به زارع پور وزي��ر ارتباطات و فناوري اطلاعات 
به ش��رح زير است:  »با توجه به گذشت حدود چهار ماه 
از ايج��اد محدوديت در اينترنت كش��ور و به خصوص 
فيلترينگ برخي پيام رسان ها و شبكه هاي اجتماعي، 
جنابعالي ب��ه كرات اعلام كرده ايد اي��ن وزارت خانه در 
خصوص اين محدوديت ه��ا و فيلترينگ تصميم گير 
نيست اما »درباره تقويت پلتفرم هاي داخلي و حمايت 
از آنها احساس مسووليت مي كند و تمركز بر حمايت از 
پيام رسان هايي است كه مردم اقبال بيشتري به آنها نشان 
داده اند و با آماده شدن زيرساخت هايشان، كيفيت آنها 
هم به شكل قابل ملاحظه اي افزايش پيدا كرده است.« 
متاس��فانه گزارش هاي منتشرش��ده از وضعيت مالي 
اپراتورهاي اينترنتي به ويژه اپراتورهاي همراه كش��ور 
نش��ان مي دهد درآمد ماهيانه اين اپراتورها از خدمات 
ديتا نسبت به مدت مشابه پيش از اعمال محدوديت ها 
ح��دود 40 درصد كاهش پيدا كرده اس��ت. با توجه به 
آنكه اپراتورها با ايجاد، توس��عه و به روزس��ازي مستمر 
زيرس��اخت هاي ارتباطي نقش پيش��ران و كليدي در 
اقتصاد ديجيتال كشور دارند استمرار اين كاهش درآمد 
منجر به وارد آمدن زيان هاي جبران ناپذير به اين بخش 

خواهد شد. گذش��ته از ضربه اي كه فيلترينگ و ايجاد 
اختلال در دسترسي به اينترنت به كسب وكارها و كاربران 
وارد كرده است، اين گمان وجود داشت كه اقبال نسبي 
به پلتفرم هاي داخلي بتواند اثر فيلترينگ شبكه هاي 
خارجي را تا ح��دي جبران كند. متاس��فانه آمارهاي 
غيررسمي منتشره از ميزان رشد ترافيك داخلي نشان 
مي دهد: اولًا اين ميزان رشد در حدي نيست كه كاهش 
ترافيك اينترنت ناشي از فيلترينگ را جبران كند و ثانياً به 
دليل مدل اقتصادي كاملًا غلط در تعرفه گذاري ترافيك 
داخلي افزايش آن نيز منجر به جبران درآمد از دست رفته 
اپراتورها نمي شود. با توجه به آنكه تاكنون به  جز اعلام 
تعداد كاربران ثبت شده، ماهيانه و روزانه فعال برخي از 
پيام رسان هاي داخلي، هيچ آمار ديگري به صورت رسمي 
براي ارزيابي اثرات فيلترينگ و سياست هاي حمايتي آن 
وزارت خانه از سكوهاي داخلي منتشر نشده است لازم 
است براي ارزيابي دقيق تاثير سياست هاي آن وزارتخانه 
در چن��د ماه اخير، موارد زير ب��ه تفكيك براي ماه هاي 
مرداد، شهريور، مهر، آبان، آذر و دي ماه )تا پانزدهم ماه( 
۱40۱ اعلام شود: ميزان كل ترافيك ماهيانه اپراتورهاي 
تلفن همراه به تفكيك هر اپراتور و نيز به تفكيك ترافيك 
بين الملل و داخلي )بر حس��ب پتابايت(؛ ميزان درآمد 
محقق شده ماهيانه اپراتورهاي تلفن همراه به تفكيك 
هر اپراتور و نيز به تفكيك بين الملل و داخلي از ترافيك 
اينترنت؛ س��هم ترافيك ماهيانه هر يك از س��كوهاي: 
روبيكا، ايتا، بله، سروش، گپ،  اي گپ و تلوبيون از ميزان 
ترافيك هر يك از اپراتورها به تفكيك بر حسب ترابايت؛ 
خواهشمند است دستور فرماييد ظرف يك هفته آينده 

اين آمار در اختيار كميته دانش بنيان اقتصاد ديجيتال 
مجلس شوراي اسلامي قرار گيرد.«

   امكان تماس تصويري
بدون نياز به نصب اپليكيشن فعال مي شود

با وجود اين، عيس��ي زارع پور، همچن��ان بر حمايت از 
پلتفرم هاي داخلي تاكيد دارد. او روز گذشته و در حاشيه 
جلس��ه هيات دولت از راه اندازي تماس تصويري روي 
تلفن همراه خبر داد. به گفته او، اين امكان بدون نصب 
نرم افزار فراهم خواهد ش��د و هزينه زيادي نيز نخواهد 
داشت. امكاني كه زارع پور از آن سخن مي گويد، به نظر 
مي رس��د نوعي تكنولوژي قديمي اس��ت كه به عنوان 
مزيت رقابتي رايتل براي مدتي در ايران فعال شد. رايتل 
در زمستان سال ۱390 امكان برقراري تماس تصويري 
از طريق نسل سوم ش��بكه تلفن همراه را در ايران ارايه 
كرد، اما عمرش به يك سال و نيم قد نداد. در خردادماه 
۱392 و پ��س از مخالفت برخي مراجع تقليد، به دليل 
آنچه كه »فقدان پيوس��ت فرهنگي« عنوان شده بود، 
ارايه اين س��رويس متوقف شد. تابس��تان سال ۱393 
نيز مقرر شد كه پيوست فرهنگي اين سرويس توسط 
مركز ملي فضاي مجازي، تدوين و تصويب شود و براي 
تصويب نهايي به شوراي عالي فضاي مجازي ارايه شود. 
با  وجود اين، هيچ توفيقي در اين زمينه حاصل نشد و در 
خردادماه ۱395 پرونده تماس هاي تصويري كه بيش از 
دو سال به زمان تصويب پيوست فرهنگي موكول شده 
بود، درنهايت بسته شد. ابوالحس��ن فيروزآبادي، دبير 
وقت ش��وراي عالي فضاي مج��ازي، در آن زمان اعلام 

كرد دوره تماس هاي تصويري به سر آمده است. با توجه 
به گسترش پيام رسان ها، اين تكنولوژي در دنيا نيز 
كمتر كاربرد دارد، اما در ايران قرار است دوباره فعال 
ش��ود. به نظر مي رس��د يكي از دلاي��ل اين تصميم، 
ادامه داربودن فيلتر واتس اپ باش��د؛ پيام رساني كه 
امكان تماس تصويري و صوتي را براي كاربران خود 

فراهم كرده و بسيار پركاربرد است.

   قوانين فعاليت اينترنت ماهواره اي را
ابلاغ كرديم

زارع پور همچنين در واكنش به فعاليت اينترنت ماهواره اي 
استارلينك در ايران، بر لزوم رعايت قواعد سرزميني ايران 
تأكيد كرد. او اظهار كرد: »طبق قواعد اتحاديه بين المللي 
مخابرات )ITU(، هر اپراتوري كه قصد فعاليت در كشوري 
را دارد بايد قوانين لندينگ رايت آن كشور را رعايت كند. 
ما اين قواعد سرزميني را كه در كميسيون تنظيم مقررات 
تصويب شده است، رسماً ابلاغ كرده ايم؛ گفته ايم اگر اين را 
رعايت كنيد، ما استقبال مي كنيم و منتظر پاسخ هستيم.« 
او تأكيد دارد اگر اپراتورها اين قواعد را رعايت كنند، از آنها 
استقبال خواهند كرد: »مثل چند اپراتور ماهواره اي كه الان 
فعال هستند و البته منظومه اي نيستند، مثل همان ها با 
آنها رفتار خواهيم كرد.« آن طور كه پيداست مقصود وزير 
ارتباطات از اين سخنان، اينترنت ماهواره اي استارلينك 
بوده كه مدتي اس��ت در ايران فعال ش��ده. ارايه اينترنت 
استارلينك در ايران به اواخر شهريورماه و فيلتر اينستاگرام 
و واتس اپ بازمي گردد. از زمان اعلام »ايلان ماسك« مبني 
بر فعال بودن اين اينترن��ت براي ايران، وزير ارتباطات در 
گفت وگوهاي مختلف بر لزوم رعايت قواعد سرزميني ايران 
توسط اپراتورهاي ماهواره اي تأكيد كرده است. او همچنين 
پيش بيني كرده بود كه سرويس استارلينك به اين زودي ها 
در ايران فعال نخواهد شد: »استارلينك نمي تواند به اين 
زودي دسترس��ي به اينترنت ماهواره اي را براي ايراني ها 
فراهم كند؛ چرا كه سرويسشان كامل نيست.« بااين حال، 
به نظر مي رسد پيش بيني وزير ارتباطات درست از آب در 
نيامد و براساس آخرين آمار اعلام شده از سوي اتحاديه 
دس��تگاه هاي مخابراتي، به نقل از يك مقام مس��وول، 
800 دستگاه اينترنت ماهواره اي استارلينك تا اواسط 
دي ماه در ايران فعال شده است و خود ايلان ماسك نيز 
از فعال بودن چند دستگاه در ايران صحبت كرده است. 
به گفته »مهدي محبي«، رييس اين اتحاديه، ورود اين 
دستگاه ها به صورت قاچاق است و به همين علت امكان 

استفاده از اين دستگاه رشد زيادي خواهد داشت.
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رد پاي اينترنت در انتشار سالانه 
۱،۶ ميليارد تن گاز گلخانه اي

اينترنت در انتشار سالانه ۱.۶ ميليارد تن گاز گلخانه اي 
سهم دارد. به گزارش ايسنا، اينترنت به سرعت به بخش 
تفكيك ناپذيري از زندگي روزمره تبديل شده است و طبق 
برآورد اتحاديه جهاني مخابرات، پنج ميليارد و 300 ميليون 
نفر )۶۶ درصد از جمعيت جهان( اكنون به اينترنت متصل 
هستند كه در مقايسه با 54 درصد در سال 20۱9، رشد 
كرده و نشان مي دهد در مدت سه سال، يك ميليارد و ۱00 
ميليون نفر به جمعيت كاربران اينترنت، اضافه شده است. 
استفاده از جديدترين دستگاه هاي متصل به اينترنت، بدون 
ترديد در بخش هاي مختلف زندگي براي افراد مفيد بوده 
است اما همه اين دستگاه ها و اينترنت، در بخش بزرگي 
از انتشار گازهاي گلخانه اي، س��هم دارند. طبق گزارش 
بيزنس اينسايدر، اينترنت عامل انتشار سالانه ۱.۶ ميليارد 
تن گاز گلخانه اي است. هوش مصنوعي، زندگي ديجيتالي 
را براي كاربران بسيار راحت تر كرده است اما نگراني جدي 
درباره ميزان مشاركت مدل هاي هوش مصنوعي در انتشار 
گازهاي گلخانه اي وجود دارد. طبق يافته هاي يك تحليل 
دقيق، برخي از محبوب ترين سرويس هاي آنلاين جهان، 
رد پاي بزرگ تري در انتشار گازهاي گلخانه اي دارند. در 
مقايسه با ۱4 ساعت پرواز، پخش ويدئو از سايت هايي مانند 
نتفليكس و يوتيوب به مدت يك روز، ۱4 برابر دي اكسيد 
كربن بيشتري منتشر مي كند. بر اساس گزارش وب سايت 
گري��ك ريپورتر، در مي��ان چهار اپليكيش��ن محبوب، 
نتفليكس به دليل ش��مار بالاي كاربران و قابليت پخش 
ويدئوهاي 4k، عامل انتشار بالاترين ميزان آلايندگي است.

سامسونگ از زيردست خود
۱۶ ميليارد دلار قرض گرفت

سامس��ونگ الكترونيكس ح��دود ۱۶ ميلي��ارد دلار از 
زيرمجموعه توليدكننده نمايشگر خود استقراض خواهد 
كرد تا به حفظ روند سرمايه گذاري كمك كند. به گزارش 
ايسنا، بر اساس اسنادي كه »سامسونگ الكترونيكس« نزد 
رگولاتوري تنظيم كرد، اين سازنده محصولات الكترونيكي 
كره جنوبي قراردادي با شركت »سامسونگ ديسپلي« 
براي اس��تقراض 20 تريليون وون با نرخ بهره 4.۶ درصد 
امضا كرده اس��ت. موعد بازپرداخت اين وام، اوت س��ال 
2025 اس��ت و هدف آن، تضمين سرمايه گذاري است. 
»سامسونگ الكترونيكس« در 85 درصد »سامسونگ 
ديسپلي« سهم دارد. سامسونگ الكترونيكس در ژانويه 
اعلام كرد با وجود كندي اقتص��ادي جهاني و برخلاف 
انتظارات، تصميم دارد هزينه سرمايه گذاري را در سال 
جاري مطابق با سال گذشته حفظ كند. سامسونگ اعلام 
كرد به هزينه در تراشه ها كه سال گذشته به 4۷.9 تريليون 
وون )39 ميليارد دلار( رس��يد، ادام��ه مي دهد. رقيبان 
كوچك تر سامسونگ در سطح جهاني، هزينه ها را كاهش 
داده اند. شركت امريكايي سازنده تراشه حافظه »ميكرون 
تكنولوژي« اعلام كرده اس��ت هزينه براي كارخانه ها و 

تجهيزات جديد و همچنين توليد را كاهش مي دهد.

هزينه مواد اوليه آيفون ۱۴ پرومكس 
۴۵۴ دلار تخمين زده شد

طبق تحليلي از شركت تحقيقات بازاري »كانتر پوينت 
ريسرچ« تخمين زده مي شود هزينه ساخت آيفون ۱4 
پرو مكس )گرانقيمت ترين سري جديد موبايل اپل( از 
لحاظ مواد اوليه 454 دلار است. به گزارش مهر به نقل از 
ايونينگ استاندارد، هرچند اين رقم بسيار كمتر از قيمت 
پايه آيفون ۱4 پرومكس به حساب مي آيد، بايد عنوان كرد 
تحليل مذكور فقط هزينه مواد خام را در نظر گرفته كه 
به طور عمده خريده مي شوند. تحليل هزينه تركيب مواد 
كه توسط اين شركت انجام شده هزينه هاي سرهم بندي 
قطعات، بسته بندي، توزيع و بازاريابي را شامل نمي شود. 
علاوه بر آن هزينه هاي عظيم بخش تحقيق و توس��عه 
مرتبط با توليد موبايل هاي مدرن نيز محاس��به نشده 
است. البته فقط شركت اپل از ميزان هزينه هايي كه 
براي اين موارد خرج مي كند، اطلاع دارد اما مي توان با 
كمك داده هاي شركت اين امر را نيز تخمين زد. اپل 
در گزارش سه ماهه نخست 2023 ميلادي خود اعلام 
كرد حاشيه سود ناخالص محصولاتش 3۷ درصد بوده 
است. هرچند اين رقم براي هر دستگاه ارايه نشده اما 

احتمالا آيفون ۱4 پرومكس را نيز در بر مي گيرد. 

افزايش ريسك حملات سايبري 
به سيستم هاي مالي

كشورهاي اروپايي
به گفته يك سازمان ناظر كشورهاي اتحاديه اروپا بايد سپر 
دفاعي خود در برابر حملات سايبري به زيرساخت مالي شان 
را ارتقا دهند زيراجنگ روسيه و اوكراين ريسك هك توسط 
قدرت هاي خارجي را افزايش مي دهد. به گزارش خبرگزاري 
مهر به نقل از رويترز، به گفته ناظر ريسك سيستماتيك 
اتحاديه اروپا، كشورهاي منطقه بايد سپر دفاعي خود در 
برابر حملات سايبري به زيرساخت مالي شان را ارتقا دهند 
زيرا جنگ روسيه و اكراين ريسك هك توسط قدرت هاي 
خارجي را افزايش مي دهد. كشورهاي اروپايي براي ارتقاي 
زيرساخت انرژي خود در برابر حملات فيزيكي عجله دارند 
اما »هيات ريسك سيستماتيك اروپا« )ESRB( اعلام كرد 
بايد فعاليت هاي بيشتري در مقابل جنگ افزارهاي سايبري 
عليه موسسات مالي و شبكه هاي مخابراتي و شبكه هاي 
توزيع برق انجام شود؛ ESRB در گزارشي در اين باره نوشت: 
جنگ در اوكراين، چشم انداز وسيع تر ژئوپليتيك منطقه و 
افزايش استفاده از حملات سايبري، بيش از پيش تهديد 
سايبري را افزايش داده اس��ت. اكنون ريسك حملات 
سايبري به سيس��تم هاي مالي اتحاديه اروپا توسط 
دولت ها يا عاملان دولتي بيشتر شده است. اين ناظر 
به خصوص تأييد كرد مقامات كشورها بايد تست هاي 
  ESBRفشار و تحليل تأثيرات را با استفاده از ابزارهاي
آغاز كنند تا نقاط ضعف را شناسايي و مقاومت خود را 

در برابر حملات سايبري ارزيابي كنند.

مجتبي توانگر: درآمد اپراتورهاي اينترنتي بعد از فيلترينگ، ۴۰ درصد كاهش يافت

تلاش براي جايگزيني قابليت هاي فيلترشده

به مناسبت دهه مبارک فجر

مركز نوآوری شركت فولاد مباركه
 در دانشگاه صنعتی اصفهان افتتاح شد

به مناسبت دهه مبارک فجر مرکز نوآوری شرکت 
فولاد مبارکه در دانش��گاه صنعتی اصفهان با هدف 
اس��تفاده حداکث��ری از ت��وان علمی دانش��گاه ها 
در اولويت های شناسايی ش��ده صنع��ت فولاد، با 
حض��ور مديرعامل فولاد مبارکه، رييس دانش��گاه 
صنعتی اصفهان و مديرعامل ش��رکت پشتيبانی و 
توس��عه فناوری و نوآوری فولاد مبارکه افتتاح شد. 
به گزارش خبرن��گار فولاد، محمدياس��ر طيب نيا 
مديرعامل فولاد مبارکه در اين آيين طی سخنانی 
با اش��اره به اهميت و جاي��گاه ن��وآوری در دنيای 
امروز گفت: فولاد مبارکه با ايجاد مراکز نوآوری در 
دانشگاه صنعتی اصفهان درصدد نقش آفرينی در 
تحقق آرمان های تمدن اسلامی- ايرانی است. وی 
در بخش آغازين س��خنان خود ضمن گراميداشت 
ايام الله دهه فجر خاطرنشان کرد: آن هدف مقدسی 
که امام خمين��ی)ره( در جريان انق��لاب تعريف و 
دنبال کردند، صرفاً انقلاب و تغيير رژيم نبود، بلکه 
پايه گذاری عملکرد نوين اس��لامی- ايرانی بود که 
اگرچه در دهه های گذش��ته افتخارات ارزشمندی 
در جمهوری اسلامی رقم خورده اما با هدف گذاری 
تمدن اس��لامی-ايرانی مورد نظر بنيانگذار انقلاب 
اسلامی همچنان فاصله دارد. طيب نيا گفت: دليل 
همزمان��ی ايجاد مرک��ز نوآوری ف��ولاد مبارکه در 
دانش��گاه صنعتی اصفهان با دهه مبارک فجر اين 
اس��ت که يکی از پايه های ايجاد تمدن اس��لامی-

ايران��ی، چني��ن حرکت هايی در راس��تای تحقق 
نوآوری است.

    تعريف مأموريت در فولاد مبارکه
 برای تحقق تمدن اسلامی-ايرانی

مديرعامل ف��ولاد مبارکه اظهار کرد: اين ش��رکت 
ب��رای تحقق آرمان ه��ای تمدن اس��لامی-ايرانی، 
ماموريت های زيادی را برای خود تعريف کرده و در 
سی امين سالگرد تاس��يس به دستاوردهای زيادی 
ازجمله حجم بالايی از بومی س��ازی، اش��تغال زايی 
و توليد محصولات متنوع دس��ت يافته اس��ت و از 
اي��ن پس برای اي��ن که بتوان��د در ح��وزه نوآوری 
به ط��ور جدی ورود کند، برای خ��ود ماموريت های 
بس��يار جدی تری در نظر دارد. ب��ه گفته طيب نيا 
چشم انداز فولاد مبارکه برای 30 سال آينده، نقش 
تعيين کنندگ��ی ب��رای خلق آينده ای بهتر، رش��د 
اقتصادی و تحقق اقتصاد بدون نفت است، از اين رو 

برای تحقق اهداف ش��رکت تا افق ۱4۱0 می توان 
برنامه های ف��ولاد مبارکه برای کس��ب درآمد ۱5 
ميليارد دلاری، حفظ و ارتقای جايگاه خود در عرصه 
بهتري��ن بنگاه های فعال اقتصادی کش��ور، ارتقای 
جايگاه خود در بين برترين توليدکنندگان فولاد دنيا 
اشاره کرد. وی خاطرنشان کرد: يکی از اقداماتی که 
فولاد مبارکه در رويکرد جديد و برای دست يابی به 
اهداف ترسيم شده تا افق ۱4۱0 درنظر گرفته است، 
تحقق توسعه متوازن است. فولاد مبارکه معتقد است 
اگر در حوزه های مختلف توسعه پيدا نکند و نتواند از 
ظرفيت های موجود استفاده حداکثری داشته باشد، 

قطعا نخواهد توانست به اهداف خود دست يابد.

    تغيير نگاه فولاد مبارکه به نوآوری
 از نگاه سنتی به نگاه باز

بناب��ر اظهارات مدي��ر عامل ف��ولاد مبارکه، حوزه 
فناوری و نوآوری يکی از بخش های مهم و زيربنايی 
است که فولاد مبارکه به عنوان يک مجموعه پيشتاز 
از بيش از يک س��ال گذش��ته تاکنون برای تحقق 
اهداف اين بخش گام های ارزش��مندی برداشته و 
معتقد اس��ت، اگر به عنوان يک مجموعه پيشرو و 
با اهداف توس��عه متوازن در اين بخ��ش نيز برنامه 
و عملکرد خوبی نداش��ته باش��د، به يقين نخواهد 
توانست اهداف ترسيم ش��ده را محقق کند. وی با 
تاکيد بر اي��ن که تاکنون بيش از 50 درصد منابع و 
س��رمايه گذاری های فولاد مبارک��ه در حوزه های 
تحقيقاتی در دانش��گاه صنعتی بوده است، تصريح 
کرد: ورود فولاد مبارکه به ح��وزه نوآوری با ايجاد 
مرکز نوآوری در دانشگاه صنعتی اصفهان نسبت به 
گذشته متفاوت است؛ نگاه فولاد مبارکه به نوآوری 
از نگاه سنتی به نگاه باز و همه جانبه تغيير پيدا کرده 
و هدف گذاری آن س��رمايه گذاری در دانشگاه های 
پيشرو اس��ت. طيب نيا در همين زمينه تاکيد کرد: 
فولاد مبارکه در نگاه جديد، صرفا به کس��ب و کار 
خود نگاه نمی کند بلکه به کسب و کارهای مجاور و 
جديد نيز تمرکز دارد و به گونه ای برنامه ريزی کرده 
است که 20 درصد سرمايه گذاری خود را بر کسب 
و کارهای جديد متمرکز نمايد. از اين رو با حضور و 
سرمايه گذاری در مراکز دانشگاهی و کمک گرفتن 
از ظرفيت های آن ها تلاش دارد تا به اهداف توسعه 
متوازن شرکت و توس��عه پيرامون خود و در نهايت 

به توسعه کشور همت گمارد.

    نوآوری، منبعی 
برای توليد ثروت و رشد اقتصادی

وی با اشاره به اين که تعداد قابل توجهی از مديران 
تاثيرگذار کش��ور، محصول دانش��گاه های برتری 
همچون دانش��گاه صنعتی اصفهان هستند، عنوان 
کرد: نگاه به نوآوری، بايد نگاهی ويژه باش��د چراکه 
نوآوری يکی از منابع توليد ثروت و رش��د اقتصادی 
اس��ت. فولاد مبارکه در سی ساله دوم عمر خود بنا 
دارد تا آن اتفاق ميم��ون بيرونی را رقم بزند. از اين 
رو معتقد است نوآوری منبعی برای توليد ثروت و از 
منابع رشد اقتصادی است و فولاد مبارکه به عنوان 
يک بنگاه اقتصادی به معنی واقعی، علاوه بر توسعه 
مرزهای دانش کشور، با نگاه توسعه اقتصادی کلان 

خود و کشور پا به اين عرصه گذاشته است.

    پيشرفت صنعت و توسعه دانش
 از طريق اقتصاد نوآورانه

مدير عامل فولاد مبارکه با اش��اره به ظرفيت های 
ب��الای دانش��گاه در تحق��ق توس��عه اقتص��ادی، 
خاطرنش��ان کرد: اين ش��رکت به عنوان يک بنگاه 
اقتصادی پيش��ران، از دانش��گاه انتظ��ار دارد، اين 
ظرفي��ت علمی به حل مش��کلات موجود کش��ور، 
به ويژه صنعت و نگاه به اقتصاد نوآوری کارگشا باشد. 
اقتصاد نوآورانه ای که هم به نفع صنعت است و هم 

توسعه دانش و دانشگاه را درپی دارد.

    فولاد مبارکه با ايجاد مرکز نوآوری
 در دانش�گاه صنعتی اصفهان، به مقوله ارتباط 

دانشگاه با صنعت عينيت بخشيد
س��يد علی محم��د ميرمحمدی ميب��دی، رييس 
دانشگاه صنعتی اصفهان: امروز وظيفه ما اين است 
که به دنبال پرورش نيروهای نوآور باشيم؛ بايد نقش 
خود را در عرصه های نوآور به خوبی ايفا کنيم و فولاد 
مبارکه با ايجاد مرکز نوآوری در دانش��گاه صنعتی 
اصفهان، نخس��تين گام در اين زمينه را برداشت و 

مقوله ارتباط دانشگاه با صنعت را عينيت بخشيد.

    امروز تمام کشور به وجود فولاد مبارکه
 افتخار می کند

محم��د ناظمی هرن��دی معاون تکنول��وژی فولاد 
مبارکه: طی سی سال اخير کارهای بزرگ در فولاد 
مبارکه انجام شده است اين شرکت که برای توليد 
2.4 ميليون تن فولاد در سال در نظر گرفته شده بود 
اما هم اکنون به مجموعه ای با ظرفيت ۱0ميليون 

تن توليد تبديل شده است. 
واقعيت اين اس��ت که در مسيری که فولاد مبارکه 
تاکنون طی نموده  عوام��ل مختلفی نقش آفرينی 
کردن��د ک��ه از جمل��ه اي��ن عوام��ل می ت��وان به 
هم��کاری مؤثر مجموعه فولاد مبارکه با بس��ياری 
از مجموعه های دانش��گاهی و دانش بنيان کش��ور 
اشاره کرد که همه آنها کمک کردند تا اين شرکت با 
حل مسائل خود يکی پس از ديگری پله های رشد 
و ترقی را طی نمايد و به نقطه برس��د که امروز تمام 
کشور ايران به وجود آن افتخار می کند. با توجه به 
فضايی کاملا رقابتی که در حوزه صنعت فولاد جهان 
مشاهده می کنيم، واقعيت اين است که مسير آينده 
فولاد مبارکه چندان راحت و هموار نخواهد بود در 
آن چالش های بزرگی مانن��د رقابت وجود خواهد 
داش��ت. از س��وی ديگر محدوديت ها و انتظارات 
مختلف زيست محيطی، مسئوليت های اجتماعی 
و بس��ياری از مباحث ديگر بايد در اين مسير ديده 
شود. به همين منظور بايد ش��رايطی فراهم کنيم 
که طی کردن مسير آينده رونوشتی از روش و طی 
طريق مسير گذشته نباش��د. واقعيت اين است که 

همه بنگاه ه��ای اقتصادی داخلی و جهانی تقريبا با 
چنين چالش هايی مواجه هستند.

    توجه ويژه به دو موضوع و الزام جديد 
به نام نوآوری و پايداری

در راهکار هايی که شرکت های متعالی يا پيموده اند 
يا در حال انجام هستند، توجه ويژه به دو موضوع و 
الزام جديد به نام نوآوری و پايداری است. به همين 
منظور مديريت ش��رکت برای آينده، فولاد مبارکه 
نوآور و پايدار را تعريف و بر همين اس��اس اس��ناد 

استراتژيک مرتبط با آن را تدوين نموده است.
امروز که در دانش��گاه صنعتی اصفهان با امضای اين 
تفاه��م نامه و افتت��اح مرکز نوآوری در دانش��گاه، در 
حقيقت ش��روع و افتتاح يک رويکرد در دانشگاه های 
مختلف در کشور را آغاز کرديم. و در اين مسير با رويکرد 
حمايت و اس��تفاده حداکثری از ظرفيت های علمی 
نخبگان کشور، بنا داريم تلاش ها و ظرفيت های اين 
عزيزان را به سمت موضوعات کلان زمان حال و به ويژه 
آينده صنعت فولاد کشورسوق دهيم تا موضوعات به 
سمت کلان روندها سوق داده شوند. موضوعاتی که نه 
فقط مشکلات فولاد مبارکه بلکه مباحث کلان صنعت 
فولاد کشور را در بر خواهد گرفت. مصمم هستيم که 
در اين مسير دانشجويان را پذيرا باشيم. تا آنها فولاد 
مبارکه و صنعت فولاد کش��ور را بيشتر بشناسند و با 
انتخاب موضوعات مورد توجه صنعت و کار کردن روی 
آن ها ضمن توانمند س��ازی خود، در حل مشکلات و 

چالش ها نيز منشأ اثر واقع شوند.

ويژه



تعادل| فرشته فريادرس |
باتصميم مجلس و براساس لايحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
)به منظور تحقق  جهش  تولي��د دانش بنيان(، صنايع 
صادراتي باي��د 5درصد عوارض پرداخ��ت كنند. اين 
اقدام به ش��دت مورد انتقاد صادركنندگان قرار گرفت 
و نسبت به مخاطرات وپيامدهاي اين تصميم هشدار 
دادند. آنها مي گويند: دريافت عوارض صادراتي، لطمات 
جبران ناپذيري به صادرات وارد و جذب س��رمايه را با 
اخلال مواجه مي كند. از طرفي اجراي اين مصوبه باعث 
تعطيل��ي واحدهاي توليدي وح��ذف صادركنندگان 
ايراني در بازارهاي اس��تراتژيك خواهد ش��د. به گفته 
صادركنندگان، كش��ور تركيه با تحركات��ي كه انجام 
داده، صادركنن��دگان ايراني را از ب��ازار عراق به عنوان 
اس��تراتژيك ترين مقصد صادراتي حذف كرده، اما در 
اينجا به ما گفته مي شود كه صادركننده اگر مي خواهد 
ارز به كش��ور وارد كند بايد ماليات هم بدهد. پرسش 
اصلي آنها اين است؛ چرا بايد براي تقويت شركت هاي 
دانش بنيان كه به قول نهادهاي حاكميتي قرار اس��ت 
ارزش افزوده ايجاد كنند؛ بخش خصوصي بايد قرباني 
اين هدف شود؟ يا زماني كه صادرات اين فرآورده ها به 
حدود 3۰ ميليارد دلار مي رسد چرا دولت با يك تصميم 
كارشناسي نش��ده بايد ۱.5 ميليارد دلار از اين در آمد 
را از آن خ��ود كند؟ فعالان اين حوزه تاكيد كردند، اگر 
قانونگ��ذاران در مجلس در تصمي��م خود تجديد نظر 
نكنند، بايد فاتحه صادرات ارزآور در شرايط فعلي اقتصاد 

به ويژه صادرات فرآورده هاي نفتي را خواند.

مانعصادراتيمجلسيها
به پيش��نهاد نمايندگان در كميسيون انرژي و تلفيق، 
در بند ن تبصره 6 لايحه بودجه ۱۴۰۲ آمده اس��ت، به  
منظور اجراي  سياس��ت هاي  كلي  ابلاغي  مقام معظم  
رهب��ري  در جهت  تحقق  جهش  تولي��د دانش بنيان و 
توسعه  زنجيره ارزش توليد و عبور از خام فروشي ، درآمد 
حاصل  از صادرات م��واد و محصولات معدني  و صنايع  
معدني  فلزي  و غيرفلزي  از جمله ، ۱- بيلت ، ۲- بلوم و 
3-اسلپ ، ۴-محصولات نفتي ، 5-گازي  و پتروشيمي  
از جمله 6- قير و 7-متان��ول، 8- اوره و 9-پلي اتيلن  به  
صورت خام و نيمه خام در تمام نقاط كش��ور، مشمول 
ماليات و عوارض صادراتي  مي ش��ود. براساس اين بند 
صادرات كنندگان فرآورده هاي نفت، گاز و پتروشيمي 
بايد 5 درصد از ارزش ص��ادرات را به خزانه دولت واريز 
كنند؛ موضوعي كه به شدت مورد انتقاد فعالان اين حوزه 
قرار گرفته است. درهمين حال، اتحاديه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفت، گاز و پتروشيمي ايران در نشستي 
فوري نسبت به پيامدها و آثار ناگوار اين مصوبه بر صنعت، 

اقتصاد و صادرات كشور هشدار دادند. 

مصوبهايبرخلافقوانينبالادستي!
دبيركل اتحاديه صادركنن��دگان فرآورده هاي نفت، 
گاز و پتروشيمي ايران در نقد اين مصوبه در اظهاراتي 
گفت: دريافت 5درصد عوارض صادراتي امكان جذب 
س��رمايه داخلي و خارجي را با اخلال مواجه مي كند و 
سرمايه گذاري هاي فعلي و درمدار بهره برداري را نيز با 

مشكل مواجه خواهد كرد.
فريدون اس��عدي، يادآور شد: جذب سرمايه در كشور 
ب��راي تحقق رون��ق اقتص��ادي بايد م��ورد توجه قرار 
گيرد، اما تصميماتي كه گرفته مي شود متغاير با رشد 
سرمايه گذاري بوده و با اسناد بالادستي مطابقت ندارد.

بنابه اظهارات اس��عدي، در صورت تصويب اين بند در 
لايحه بودجه ۱۴۰۲، تعطيلي بنگاه هايي كه در زمينه 

صادرات فعاليت مي كنند قابل انتظار است. 

او عنوان كرد كه اين مصوبه كميسيون تلفيق، با ماده 
۱۴6 قانون ماليات مستقيم، ماده ۱3 قانون چگونگي 
اداره مناط��ق آزاد، بند 9 نظام قانون گذاري كش��ور و 
قوانين بالادستي كش��ور در تناقض است و در صورت 
تصويب، زمينه حذف بخش خصوصي واقعي از بازارهاي 

صادراتي را فراهم مي كنيم.
اس��عدي با تاكيد بر اينكه ۲۲9 كالاي صادراتي شامل 
عوارض صادراتي مي ش��وند، افزود: اجراي اين مصوبه 

باعث تعطيلي واحدهاي توليدي خواهد شد.
او درعين حال عنوان كرد كه عراق با توليد قير بي كيفيت 
در بازارهاي صادراتي ايران وارد مي شود و زمينه حذف 
بخش خصوصي واقع��ي از بازارهاي صادراتي را فراهم 

مي كند. 

تنبيهصادركنندهبهجايتشويق!
حميد حسيني عضو اتحاديه صادركنندگان فرآوردهاي 
نفت، گاز و پتروش��يمي هم در ادامه ب��ا انتقاد از وضع 
ع��وارض صادراتي اينط��ور گفت: بعد از برنامه س��وم 
توسعه، صادرات محوري رويكرد اقتصاد كشور بود اما 
رفته رفته مشوق هاي صادراتي يك به يك حذف شدند 
و اكنون ش��اهد تنبيه صادركنندگان به جاي اعطاي 
مشوق هاي صادراتي هستيم؛ اگر عوارض 5 درصدي نيز 
براي صادرات در بودجه تصويب شود، به معناي تنبيه 
صادرات است.  حسيني با انتقاد از تصميم مجلس درباره 
وضع ع��وارض صادراتي اظهار ك��رد: 3۰ هزار ميليارد 
تومان صادرات فلزي، فرآورده هاي نفتي و پتروشيمي 
در طول سال است كه 5 درصد آن اگر به عنوان عوارض 
دريافت ش��ود، ۱.5 ميليارد دلار در س��ال مي شود كه 
طبق طرح پيشنهادي مجلس، قرار است اين رقم صرف 
شركت هاي دانش بنيان شود و سوال اينجاست كه با چه 
توجيهي شركت هاي توليدكننده و صادركننده را دچار 
مشكل مي كنند تا شركت دانش بنياني ايجاد شود؟ او 
با اشاره به اينكه در بازارهاي جهاني قيمت محصولات 
پتروشيمي با توجه به كاهش قيمت گاز، پايين آمده و 
قيمت اوره از 8۰۰ دلار به 35۰ دلار رسيده، اظهار كرد: 
متانول نيز در بازارهاي جهاني كاهش قيمت داش��ته 
و اين دو محصول بدون در نظ��ر گرفتن عوارض هم با 
توجه به قيمت هاي فعلي خوراك زيان ده هس��تند و 
افزايش قيمت خوراك گاز در سال آينده فشار مضاعفي 

خواهد داشت.
اين فعال اقتصادي با اشاره به اينكه قيمت گاز در هانري 
هاب امريكا به ازاي ۲8 متر مكعب ۲.8 دلار است، افزود: 
قيمت گاز در دنيا در حال كاهش است؛ اما در سال آينده 
قيمت خوراك پتروشيمي ها در كشور افزايش مي يابد و 

در مقابل نيز عوارض صادراتي وضع مي شود.
به گفته او، صنعت پتروشيمي و فرآورده هاي نفتي اگر 
هرسال با اين نوسانات و تغيير قيمت خوراك و عوارض 
مواجه باشد، نه تنها س��رمايه گذاري شكل نمي گيرد، 
سرمايه گذاران قبلي نيز به مشكل مي خورند. حسيني 
با اش��اره به اينكه ۴ ماه است درباره خوراك متانولي ها 
تصميم گيري شود و به تدريج اوره سازان نيز با مشكل 
مواجه مي شوند، ادامه داد: با اين تصميمات شركت هاي 
پتروشيمي توان صادراتي خود را از دست خواهند داد و 
از دست دادن بازار صادراتي به راحتي جبران نمي شود.

قيرتهاتريحذفشد
او در ادامه اين راهم گفت كه اقدام خوبي كه در مجلس 
انجام شد، بحث حذف قير تهاتري بود و قرار شد به جاي 
آن، بودجه اي براي خريد و فروش قير گذاشته شود كه 

اقدامي مطلوب و درخور توجه است.
حس��يني تصريح كرد: ما مخالفيم كه دولت و مجلس 
در بحث خ��وراك ورود كنند؛ چون در جايي كه دولت 
انحصار تأمين گاز دارد، بايد قانون گذار اختيار تعيين 
نرخ را به شوراي رقابت واگذار كند اما شاهد هستيم كه 
در دولت و مجلس، در خصوص تشكيل نظام تنظيم و 

رگولاتوري مقاومت مي شود.

چقدرفرآوردهنفتيصادرميكنيم؟
بنابر آمار اعلامي در اين نشس��ت، طب��ق آمار 9 ماهه 
امس��ال، متانول با صادرات 6 ميليون و 8۰۰ هزار تني، 
درآمدزايي يك ميلي��ارد و 87۰ ميليون دلاري براي 
كشور داشته است. صادرات گاز مايع 6 ميليون و 6۰۰ 
هزار تن بوده كه ۴ ميليارد و 9۰۰ ميليون دلار ارزآوري 
داشته است. همچنين در بخش صادرات گازمايع با رشد 
۱۲۰ درصدي نسبت به سال قبل مواجه ايم. همچنين 
مطابق آمارهاي اعلامي، صادرات اوره ۱.6 ميليون تن 
بوده كه 975 ميليون دلار ارزآوري براي كشور داشته، 
ام��ا در همين حال، صادرات پليم��ر 77 درصد افت را 
تجربه كرده است. به گفته اين فعال اقتصادي، از مجموع 
۴5 ميلي��ارد دلار درآمد صادرات��ي، ۱۲ ميليارد دلار 
مربوط به صادرات محصولات پتروشيمي و ۱3 ميليارد 
دلار مربوط به فرآورده هاي نفتي و ميعانات گازي است.

قانونگذارتجديدنظركند
در ادام��ه ريي��س جدي��د هيات مدي��ره اتحادي��ه 
صادركنندگان فرآوردهاي نفت، گاز و پتروشيمي هم 
با اش��اره وضع 5درصدي ع��وارض صادراتي بر صنايع 
مختل��ف توضي��ح داد: در لايحه بودجه به پيش��نهاد 

نمايندگان در كميسيون انرژي و تلفيق، وضع 5 درصد 
عوارض صادراتي لحاظ ش��ده كه در صورت تصويب، 
لطمات جبران ناپذيري به صادرات فرآورده هاي نفتي و 

پتروشيمي وارد مي كند.
احمد معروف خاني، تاكيد كرد: اساس وضع اين عوارض، 
به خاطر جلوگيري از خام فروشي و جلوگيري از كمبود 
خوراك واحدهاي داخلي است، اما در اجرا با تصميمات 
نسنجيده به س��متي مي رود كه توليد و صادرات را با 

چالش مواجه خواهد كرد.
معروف خاني با بيان اينكه نياز كش��ور به قير سالانه ۲ 
ميليون تن است، گفت: با توليدات 7 ميليون تني قير 
در س��ال، 5 ميليون تن مازاد بر نياز داخل داريم كه با 
صادرات آن، يك ميليارد دلار در يك سال اخير ارز آوري 

براي كشور داشته ايم.
او ب��ا تاكيد بر اينكه وضع 5 درصد ع��وارض صادراتي، 
تبعات جبران ناپذيري به دنبال خواهد داش��ت، گفت: 
به نظر مي رسد نمايندگان قانون گذار، متوجه اين عواقب 
نيس��تند؛ درحالي كه اين وضع عوارض كه در بند )ن( 
تبصره 6 لايجه بودجه آمده، با قوانين بالادس��تي نيز 
مغايرت دارد. رييس هيات مديره اتحاديه صادركنندگان 
فرآوردهاي نفت، گاز و پتروشيمي با تأكيد بر ضرورت 
حمايت از صادرات ارزآور در شرايط فعلي اقتصاد كشور 
گفت: اميدواريم قانون گ��ذاران در مجلس در تصويب 
چنين ماده اي تجديدنظر كنند و اين قانون، كه اساس 
آن خوب است با نظر كارشناسي صاحب نظران اصلاح 

شود.

حذفصادركنندگانايرانيازبازارعراق!
در بخ��ش ديگري از اين نشس��ت، عل��ي خليلي و از 
صادركنندگان حوزه قير ني��ز در اظهاراتي بيان كرد: 
صادرات صنعت قير به صورت كاملا خصوصي و بدون 
حمايت انجام مي شود و آنهم در شرايط رقابتي بورس 
كه با حراج باز، با بالاترين قيمت مواد اوليه را خريداري 

مي كنيم.
او گفت: دولت امسال به صراحت گفته است كه پول 
نداريم كه 9 درص��د ارزش افزوده صادرات را بدهيم و 
به صادركننده تكليف كرده كه ارز نيمايي را بالاي 9 
درصد نسبت به قيمت روز بازار بفروشد و 9 درصد هم 
كمتر برگرداند. حال اگر 5 درصد ديگر هم به اين اضافه 
شود؛ ۲3 درصد مي شود. من نمي دانم كدام صنف يا 
كارش��ناس قبول مي كند كه يك صنف ۲3 درصد به 
دولت كه خودش بزرگ ترين مشكل را در راه صادرات 

ايجاد مي كند هزينه بدهد تا اجازه صادرات بگيرد.
عضو هيات مديره اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي 
نفت، گاز و پتروش��يمي، با بيان اينكه دولت با اين كار 
صادركنن��ده را از بين خواهد برد تا به ش��ركت  هاي 
دانش بنيان كمك كند، تاكيد ك��رد: به نظر من اين 
ظلمي است كه شايد امروز زور دولت برسد اما نتيجه 

آن را بعدا در از بين رفتن اشتغال مي بيند.
خليل��ي در بخ��ش ديگ��ري از صحبت ه��اي گلايه 
آميز خ��ود تصريح ك��رد: نمي دانم تركي��ه كه امروز 
با وضعيت مش��ابه ما رو به رو بوده آيا به همين شكل 
رفتار كرده اس��ت؟ تركيه ما را از ب��ازار عراق به عنوان 
استراتژيك ترين كشور صادراتي بيرون انداخته است و 
رشد وحشتناك صادرات تركيه خود آنها را هم متعجب 
كرده؛ اما در كشور ما گفته مي شود كه صادركننده كه 
مي خواهد ارز به كشور وارد كند بايد ماليات هم بدهد. 
عضو هيات مديره اتحاديه صادركنندگان فرآورده هاي 
نفت، گاز و پتروشيمي در پايان اظهار كرد: تمام دنيا 
تورم را با ص��ادرات خنثي مي كنند اما در كش��ور ما 

اينگونه نيست.
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امضايسندهمكاريايران
وزيمبابوه

س��ند همكاري في مابين سازمان هاي توسعه تجارت 
ايران و جمهوري زيمبابوه، امضا شد. به گزارش شاتا، در 
حاشيه نهمين اجلاس كميسيون مشترك جمهوري 
اس��لامي ايران و جمهوري زيمبابوه كه بهمن ماه سال 
جاري و به ميزباني وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي، 
در تهران برگزار ش��د، س��ند همكاري هاي س��ازمان 
توسعه تجارت ايران و دستگاه متولي تجارت زيمبابوه 
)ZIM TRADE( ب��ا ه��دف بهبود و توس��عه روابط 
تجاري في مابين دو كش��ور و با حضور »س��يدمحمد 
صادق قنادزاده« مديركل دفت��ر آفريقا به نمايندگي 
از سازمان توس��عه تجارت ايران، وزير تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي كشور و وزراي امور خارجه، بازرگاني و صنايع، 
ارتباطات و فناوري اطلاعات زيمبابوه به امضا رس��يد. 
براس��اس مفاد يادداش��ت تفاهم فوق الذكر، موضوع 
توسعه مناسبات تجاري دو كشور از طريق مشاركت در 
نمايشگاه هاي تخصصي و ساير رويدادهاي بين المللي، 
تبادل هيات هاي تجاري و سرمايه گذاري ميان دوكشور 
مورد تاكيد قرار گرفته و هريك از دستگاه ها متعهد شدند 
كه در يك بازه زماني 3 ماهه پس از امضاي اين يادداشت 
تفاهم، فهرس��ت پروژه ها و طرح هاي سرمايه گذاري 
خود را به منظور همكاري هاي مشترك در بخش هاي 
مختلف معدني، صنعتي و خدمات فني و مهندسي، و... 
تهيه و تبادل كنند. همچنين دو طرف آمادگي خود را 
به منظور صادرات مجدد كالا از طريق مجاري ارتباطي 
مناطق آزاد مستقر در دو كشور، برگزاري سمينارهاي 
تخصصي به منظور معرفي فرصت ها و توانمندي هاي 
تجاري و سرمايه گذاري دو كشور، انتقال تكنولوژي و 
دانش فني، اراي��ه آموزش هاي فني و حرفه اي و تبادل 
اطلاعات پيرامون قوانين و مق��ررات تجاري )عوارض 
واردات و ماليات( دو كشور اعلام كردند. با توجه به اهميت 
توسعه روابط تجاري ميان دو كشور و افزايش بيش از 
پيش حجم تجارت في مابين، طي مذاكرات انجام شده 
در خلال اين تفاهم، مقرر شد كه فهرست كالاهاي قابل 
 ZIM صدور از سوي سازمان توس��عه تجارت ايران و
TRADE در اسرع وقت تهيه و در اختيار طرفين قرار 
گيرد. در اين يادداشت تفاهم، ضمن تاكيد بر موضوع 
تهاتر، معرفي محصولات قابل تهاتر به منظور تسهيل 

روابط تجاري نيز مورد تاكيد قرار گرفت.

افزايشقيمتجديدي
درحوزهلوازمخانگينداريم

رييس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي با بيان اينكه در 
ميانه دي ماه برخي از برندها، قيمت لوازم خانگي بزرگ 
مانند يخچال و فريزر، ماشين لباسشويي، ظرفشويي و 
غيره را پنج تا ۱5 درصد و كول��ر آبي را 6۰ تا 65 درصد 
افزايش دادند، تصريح ك��رد: دبير اتحاديه هم اخيرا در 
يك مصاحبه راديويي همين موضوع را اعلام كرده، اما 
خبر به گونه اي منعكس شده كه انگار كل صنعت لوازم 
خانگي 6۰ درصد افزايش قيمت داشته كه اين موضوع 
درست نيست. اكبر پازوكي در گفت وگو با ايسنا، با بيان 
اينكه افزايش قيمت جديدي در بازار لوازم خانگي اتفاق 
نيفتاده و البته هيچ كدام از شركت ها براي افزايش قيمت 
اخير مجوز افزايش ندارند و س��ازمان حمايت گفته در 
حال بررسي است، اظهار كرد: بايد سه ضلع توليد مواد 
اوليه، توليد لوازم خانگي و مصرف يا فروشنده كالا را با هم 
ببينيم. اگر صحبت هر كدام از اين سه ضلع را نشنويم 
ممكن است برداشت متفاوتي داشته باشيم . اما مشكل 
اينجاست كه وقتي دست همه از همه جا كوتاه مي شود 
مي گويند كاس��ب گران كرده اس��ت. اما فروشندگان 
نه تعيين كننده قيمت و نه قيمت گذار كالا هس��تند. 
توليد كننده بر اساس قيمت مواد اوليه مثل ورق، رنگ، 
مواد پتروش��يمي، فوم و غيره قيمت را تعيين مي كند. 
رييس اتحاديه فروش��ندگان لوازم خانگي تهران ادامه 
داد: حرف فروش��ندگان اين اس��ت كه اگر طبق گفته 
توليدكنندگان و سازمان صمت مواد اوليه امسال تا 75 
درصد بومي سازي شده و ايران هشتمين توليد كننده 
فولاد در جهان اس��ت، بايد ف��ولاد در بورس به قيمت 
دلار روز قيمت گ��ذاري و به توليدكننده عرضه ش��ود. 
اين وضعيت صادرات را نيز تحت تاثير قرار داده اس��ت . 
شركت توليدي نمي تواند به طرف خارجي بگويد فولاد 
گران شده يا رنگ ندارد. وي افزود: اگر قرار است قيمت 
ثابت بماند دولت بايد حداقل به مدت شش ماه تا يك سال 
ورق، فولاد، مواد پتروشيمي، رنگ و غيره را به قيمت ثابت 
به توليد كننده بدهد و قيمت ارز نيما را ثابت نگه دارد. در 
اين شرايط بگويد توليدكننده حق افزايش قيمت ندارد. 
نظارت براي زماني است كه مواد اوليه با قيمت مشخص 
به توليدكننده عرضه شود و بعد نظارت شود كه از قانون 
تخطي و گرانفروشي نكنند. گراني در كشور هست اما 
گرانفروشي نداريم . به گفته رييس اتحاديه فروشندگان 
لوازم خانگي، شركت كولرس��ازي يكي از دلايل اصلي 
افزايش 6۰ درصدي قيمت را افزايش قيمت ورق از ۲3 
هزار تومان به نزديك 5۰ هزار تومان عنوان كرده است. 
هر كولر 7۰۰۰ حدود هشت كيلو ورق نياز دارد كه قيمت 
آن چهار ميليون تومان است. همچنين قيمت موتور يك 
ميليون و 7۰۰ هزار تومان است و بايد قيمت پمپ، كارگر، 
رنگ و غيره را در نظر گرفت. وي با بيان اينكه بايد حرف 
توليدكننده را شنيد، تصريح كرد: توليدكننده درخواست 
افزايش قيمت دارد و سازمان صمت و سازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان متولي اين كار است. 
چرا وقتي توليدكننده درخواست افزايش قيمت دارد 
و آناليز قيمت را به س��ازمان حمايت ارايه كرده سريع 
بررسي نمي شود؟ پازوكي با بيان اينكه بايد به اين نكته 
اشاره كرد كه با افزايش قيمت، هر روز قدرت خريد مردم 
كم مي شود، تصريح كرد: حقوق كارمندان به اندازه تورم 
افزايش پيدا نكرده اس��ت . از طرف ديگر با وجود اينكه 
در اين چهار سال كه واردات لوازم خانگي ممنوع شده، 
كسبه س��عي كردند سليقه مردم كه به كالاي خارجي 
عادت كرده بودند را عوض كنند. اما در مقابل وسط همه 
برنامه هاي تلويزيوني تبليغ فروش لوازم خانگي قسطي 
مي شود و مردم ديگر از مغازه ها خريد نمي كنند چون 
پول آن را ندارند. فروشندگان لوازم خانگي در حال ضعيف 
شدن هستند و مي توان بررسي كرد كه در هفته چند كالا 

فاكتور مي كنند.

چراآيفونگرانشد؟
دبير انجمن واردكنندگان تلفن همراه، تبلت و لوازم 
جانبي با بيان اينكه افزاي��ش قيمت آيفون به خاطر 
كاهش توليد است و ربطي به خبر ممنوعيت واردات 
آيفون ۱۴ از رويه مس��افري ندارد، گفت: موبايل هاي 
ب��الاي 6۰۰ دلار در برگيرنده كل مدل هاي اپل و 7 يا 
8 مدل ديگر از برندهاست كه هيچ محدوديتي براي 
واردات اين موبايل ها وجود ندارد، اما آيفون ۱۴ مجوز 

واردات نگرفته است.
واردات آيفون ۱۴ به كشور با حواشي همراه بوده و در 
ماه هاي اخير رجيستر شدن يا نشدن آن در هاله اي از 
ابهام قرار داشت. در جديدترين اقدام هم سازمان توسعه 
تجارت طي ابلاغيه اي به گمرگ از اول اسفندماه سال 
جاري، ورود آيفون ۱۴ و مدل هاي بعد از آن به عنوان 
كالاي همراه مس��افر يا پس��تي را ممنوع اعلام كرده 
است. هنوز مشخص نيست اين تصميم دايمي است يا 
خير، اما دبير انجمن واردكنندگان تلفن همراه، تبلت 
و لوازم جانبي بخشي از ابهامات اين موضوع را برطرف 

كرده است.
مهدي عبقري در گفت وگو با ايس��نا، ب��ا بيان اينكه 
ممنوعيت واردات آيفون ۱۴ به شكل مسافري موضوع 
جديدي نيست، تصريح كرد: اين موضوع قبلا هم در 
مبادي ورودي اعلام مي شد. تنها تفاوت اين است كه 
ابلاغ هاي قبلي زمان داشت و تمديد مي شد، اما اين بار 

اعلام شده تا اطلاع ثانوي ممنوعيت ادامه دارد.
وي با بيان اينكه تاكنون كس��اني كه از رويه مسافري 
براي واردات موبايل قاچاق به كشور استفاده مي كردند، 
اخبار اين حوزه را به شكل ديگري مطرح مي كردند، 
گفت: گوشي همراه مسافري بايد در بدو ورود ثبت شود 
و با توجه به طرح رجيستري وقتي موبايل ثبت نشده، 

فقط يك ماه قابل استفاده است.
عبقري در پاس��خ به اينكه آيا خبر ممنوعيت واردات 
آيفون مسافري بر قيمت  ساير مدل هاي آيفون تاثير 
داش��ته؟ تصريح كرد: اين موض��وع تاثيري بر قيمت 
موبايل نداشته است. اگر اخيراً قيمت ساير مدل هاي 
برند آيفون افزايش يافته به اين دليل است كه با توجه 
به توليد آيفون ۱۴، توليد مدل هاي قبلي كاهش يافته، 
بازرگانان سخت تر مدل هاي قبلي را پيدا مي كنند و 
منجر به افزايش قيمت شده است. تعطيلات عيد چين 

هم بر اين وضعيت تاثير داشته است.
وي درباره تعيين تكليف موبايل هاي آيفون ۱۴ وارد 
شده تاكنون نيز اظهار كرد: مسافر واقعي كالاي آيفون 
۱۴ را س��وم تا دهم مهر ماه وارد ك��رده، چرا كه در آن 
مقطع به مبادي ورودي اعلام نشده بود كه نمي توانند 
اين كالا را ثبت كنن��د. اما از دهم مهرماه اين موضوع 
اعلام شده اس��ت. در اين فاصله زماني حدود 8۰۰۰ 
آيفون ۱۴ به كشور وارد ش��ده كه رجيستر هم شده 
است. مابقي چون ثبت مس��افري نمي شده، قاچاق 
بوده است. بارها هم اعلام ش��ده كه موبايل هاي وارد 
شده از طريق رويه مس��افري، تجاري نيست و نبايد 

خريد و فروش شود.
دبير انجمن موبايل در پاسخ به اينكه تكليف آيفون هاي 
۱۴ كه اكنون دست مردم است چه مي شود، تصريح 
كرد: اين افراد كالاي قاچاق خريده اند و در اين رابطه 

دولت بايد تصميم گيري كند.
وي در پاسخ به اينكه آيا ممنوعيت واردات براي ساير 
گوشي هاي بالاي 6۰۰ دلار هم مطرح هست يا خير؟ 
گفت: اين موض��وع در مورد س��اير موبايل ها مطرح 
نيست. حتي S۲3، جديدترين مدل سامسونگ، ۱۲ 

مهر در دنيا رونمايي شد و ۱9 مهر كف بازار ايران بود.
به طور كلي به گفته دبير انجمن موبايل، موبايل هاي 
بالاي 6۰۰ دلار در برگيرنده كل مدل هاي اپل و 7 يا 8 
مدل از ديگر برندهاست. هيچ محدوديتي براي واردات 
اين موبايل وجود ندارد، اما آيفون ۱۴ به هر دليلي كه 
ما هم از آن مطلع نيستيم، مجوز واردات نگرفته است. 
در اين ش��رايط هم ديگر فرقي ندارد رويه مسافري يا 
تجاري باشد و در هر دو حالت سامانه همتا نمي تواند 

ثبت رجيستري را انجام دهد.
گفتني اس��ت پيش از اي��ن ابلاغيه ني��ز در آخرين 
اظهارنظره��ا، س��خنگوي وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت گفته بود كه كه واردات رسمي و تجاري آيفون 
انجام نخواهد شد و درباره رجيستري آيفون ۱۴ وارد 
شده از طريق رويه مسافري نيز هنوز تصميم گرفته 

نشده است.

تفويضاختياراتدبيرخانه
تنظيمبازاربهسازمانحمايت

قائ��م مقام وزي��ر در ام��ور بازرگاني ط��ي نامه اي 
مس��ووليت همه امور مربوط به ستاد تنظيم بازار 
را به رييس س��ازمان حماي��ت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان واگذار كرد. به گزارش روابط عمومي 
سازمان حمايت؛ قائم مقام وزير در امور بازرگاني طي 
نامه اي خطاب به حسين فرهيدزاده رييس سازمان 
حمايت نوشت: بدين وسيله ماموريت و مسووليت 
پيگيري و اقدام كليه موضوع��ات مرتبط و ارجاع 
شده از سوي ستاد تنظيم بازار به جنابعالي واگذار 
مي شود. س��يدمهدي نيازي افزود: شايسته است 
با استفاده از ظرفيت س��ازمان حمايت، همكاري 
معاونت ها، ادارات استاني و عنداللزوم هماهنگي با 
ساير دستگاه هاي ذيربط، نسبت به اجراي ماموريت 
محوله و پيگيري موضوعات اقدام نماييد. براساس 
اين نامه؛ ماموريت تنظيم بازار محصولات و كالاهاي 
مرتبط با وزارت صنعت، معدن و تجارت مطابق با 
شرح وظايف و ساختار ابلاغي، بر عهده دفاتر رشته 

فعاليتي و معاونت هاي ذيربط است.
قائم مقام در ام��ور بازرگاني در اين نامه تاكيد كرد: 
ضمن ساماندهي مناسبت در س��ازمان حمايت، 
برنامه ري��زي و هماهنگي لازم ص��ورت پذيرفته و 

اقدامات مورد نياز در اسرع وقت انجام شود.
سيدمهدي نيازي در پايان خواستار انعكاس مستمر 
گزارش اقدامات صورت گرفته و موانع پيشرو براي 
اجراي ماموريت ها و تكاليف محوله ش��ده و براي 

ايشان آرزوي توفيق كرده است.

صادركنندگان از وضع عوارض بر ۲۲۹  قلم كالاي صادراتي انتقاد كردند

تركيه صادركنندگان ايراني را از بازار استراتژيك عراق حذف كرد!

مجلس عليه صادرات

ثبت سفارش ۸۰  هزار دستگاه خودروي خارجي/ فروش خودرو هاي وارداتي تغيير كرد؟

دوخبرمهمخودرويي
تعادل| 

با وجود اينكه در آيين نامه واردات تاكيد ش��ده بود كه 
خودرو هاي وارداتي فقط در بورس كالا عرضه خواهند 
شد و فروش آنها از مسير بورس كالا است؛ هيات دولت 
هفته گذش��ته تصويب كرد كه عب��ارت »خودرو هاي 
وارداتي صرف��ا در بورس كالا عرضه مي ش��ود« از بند 
٢ آيين نامه واردات حذف ش��ود. بر همين اس��اس، به 
نظر مي رس��د كه دولت علاوه بر ف��روش خودرو هاي 
وارداتي در بورس كالا، برنامه هاي ديگري براي عرضه 
اين خودرو هاي خارجي دارد. اين در شرايطي است كه 
موضوع تعيين قيمت اين خودرو هاي وارداتي كه تا پيش 
از اين قرار بود قيمت بر روي تابلو بورس مشخص شود و 
براساس رقابت باشد، احتمالا با اين مصوبه هيات دولت، 
نحوه تعيين قيمت متفاوت خواهد شد. از سوي ديگر، 
سخنگوي وزارت صمت خبر داده كه تاكنون 8۰ هزار 
دستگاه خودروي خارجي ثبت سفارش شده و اين عدد 

تا پايان سال به ۱۰۰ هزار دستگاه مي رسد. 

جزيياتاصلاحيهضوابطوارداتخودرو
 اصلاحيه ضواب��ط واردات خودرو توس��ط معاون اول 
رييس جمهور ابلاغ شد و بر اساس اين ابلاغيه، واردات 
خودرو خارج از بورس كالا آزاد ش��د. قابل توجه اس��ت 
كه در آيين نامه واردات خودرو تاكيد ش��ده اس��ت كه 
خودروهاي وارداتي صرفا در بورس كالا عرضه خواهند 
ش��د و فروش آنها تنه��ا از طريق ب��ورس خواهد بود. 
ول��ي با حذف بند ۲ اين آيين نام��ه فروش خودروهاي 
وارداتي تنها از مس��ير بورس كالا انجام نخواهد ش��د. 

ب��ه موجب اصلاحي��ه ضواب��ط واردات خ��ودرو كه به 
پيش��نهاد وزارتخانه هاي صمت و اقتصاد انجام شده، 
عبارت »خودروهاي وارداتي صرفاً در بورس كالا عرضه 
مي ش��وند« از بند دوم آيين نامه حذف شد. همچنين 
در بند )۲( آيين نامه تصريح ش��ده بود »كارگروهي با 
مس��ووليت وزارت صمت و عضوي��ت وزارت اقتصاد و 
سازمان برنامه و بودجه موظف است نرخ سود بازرگاني 
خودروهاي وارداتي بر حسب ارزش )فوب( را به گونه اي 
تأمين كند كه مابه التفاوت قيمت پايه با قيمت پاياني در 
بورس كالا معادل سود عادلانه باشد« كه عبارت »بورس 

كالا« از آن حذف شده است. بند )5( اين آيين نامه هم 
اينگونه اصلاح ش��ده كه خودروهاي داراي مجوز تردد 
در مناطق آزاد، مش��روط به پرداخت تمامي عوارض و 
بدهي ه��اي مربوطه و حقوق ورودي )گمركي و س��ود 
بازرگاني( مجاز به پلاك گذاري ملي و تردد در سرزمين 
اصلي خواهند بود كه البته خودروهاي مستثني از حكم 
بند )۱( تفاهم نامه مشترك شوراي عالي مناطق آزاد و 
ويژه و گمرك، مشمول اين بند نمي شوند. در تبصره اين 
بند آمده است: »قيمت خودرو براي محاسبه حقوق و 
عوارض گمركي با رعايت ماده )۱۴( قانون امور گمركي 

مصوب سال 9۰ از طريق سامانه مرتبط با سازمان امور 
مالياتي كشور )س��امانه پرداخت ماليات نقل و انتقال 
خودرو( تعيين مي شود« و »سازمان مذكور موظف است 
اطلاعات قيمتي اين سامانه را به طور مستمر به روزرساني 
كند.« قابل توجه است كه ضوابط واردات خودرو سوم 
شهريور ماه امسال به تصويب هيات دولت رسيده است.

ثبتسفارش80هزارخودرو
در همين رابطه، سخنگوي وزارت صمت هم اعلام كرده، 
ك��ه خودرو هاي وارداتي فقط در ب��ورس كالا به فروش 
نمي رس��د. اميد قاليباف ضمن بيان مطلب فوق گفته 
اس��ت: براس��اس ابلاغيه جديد، علاوه بر مسير فروش 
خودرو ه��اي وارداتي در ب��ورس كالا، زمينه هاي ديگر 
هم براي فروش اين خودرو ها باز شده است. وي عنوان 
كرده اس��ت: وزارت صمت هم در حال طراحي روش يا 
روش هاي ديگري است كه بتواند خودرو هاي وارداتي را 
به فروش برساند. سخنگوي صمت همچنين در گفت وگو 
با خبرن��گار مهر در مورد ميزان ثبت س��فارش واردات 
خودرو گفته است: بر اس��اس آخرين آمار تاكنون 8۰ 
هزار دستگاه خودروي وارداتي ثبت سفارش شده است 
و اين عدد تا پايان س��ال به ۱۰۰ هزار دستگاه مي رسد. 
سخنگوي وزارت صمت با بيان اينكه ۲9 شركت مجوز 
واردات خودرو گرفتند، افزود: خودروهاي ثبت سفارش 
شده نيز در حال ورود به كش��ور هستند و در اين روند 
توقفي نداري��م. وي در مورد نح��وه عرضه خودروهاي 
وارداتي نيز گفت: در خصوص نحوه فروش خودروهاي 

وارداتي هفته آينده اخبار تكميلي اعلام مي شود.
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خبرروز

تلفات زلزله از مرز 42 هزار نفر گذشت
حالا ديگر اميدي به زنده پيدا كردن افراد از زير آوارهاي به جا مانده در س��وريه و تركيه نيس��ت. در برخي نقاط امدادگران 
از بلند ش��دن بوي اجساد زير آوار خبر مي دهند. از س��وي ديگر ذخيره غذايي در برخي مناطق رو به اتمام است و وضعيت 
بحراني به نظر مي رس��د. اين در حالي است كه بسياري از روس��تاها و مناطق دور افتاده هنوز مورد ارزيابي قرار نگرفته اند. 
بيش از 5 ميليون نفر در س��وريه و بيش از 1 ميليون نفر در تركيه خانه هاي خود را از دست داده اند. وضعيت روحي و رواني 
افراد بازمانده خوب نيست. وضعيت بهداشت و درمان مناسب نيست و با توجه به سردي هوا امكان شيوع بيماري ها در بين 

افراد زلزله زده بسيار زياد است. از سوي ديگر بازسازي اين همه خرابي نياز به زماني طولاني دارد.

رويداد

سال هاست كه بارش برف حتي در سردسيرترين مناطق 
ايران هم به اين وس��عت نبوده و امسال زمستان با تمام 
وجود خودش را نشان داد، اين در حالي است كه برخي 
مناطق كشور با بارش هاي فراوان مواجه بوده اند و زندگي 
افراد با اختلال رو به رو ش��ده است. وقتي در پايتخت با 
بارش برفي كه 3 سانتي متر ارتفاع دارد ترافيك عظيمي 
ايجاد مي ش��ود، در كوهرنگ كه ارتفاع برف به 2/5 متر 
رسيده است قطعا مشكلات زيادي براي مردم و ساكنان 
آن به وجود مي آيد. بس��ياري از خانه ها زير برف مدفون 
شده اند، خطر ريزش سقف خانه ها بسيار زياد است. رفت 
و آمد به طور كلي مختل شده است. برخي روستاها نياز به 
امداد فوري دارند. مسوولان بايد قبل از اينكه دير بشود و 
اتفاق تلخ ديگري رخ بدهد، به داد مردم كوهرنگ برسند.

   تخليه اضطراري 12 خانه
در روستاهاي كوهرنگ

مس��عود مثنوي، مديرعامل جمعيت هلال احمر 
استان در خصوص وضعيت كوهرنگ اظهار داشت: 
در حال حاضر اولويت هشدار تخليه خانه هايي است 
كه ممكن اس��ت دچار ريزش شوند، روستايي مثل 
نياكان احتمال س��قوط بهمن وجود دارد و در حال 
هماهنگي هستيم كه مردم نيز همكاري مي كنند. او 
مطرح كرد: تاكنون چند خانواده از روستاهاي استان 
امدادرساني ش��دند و در روستاي دهنو 2 خانوار، 7 
خانوار در روس��تاي نياكان و سه خانوار در فاني آباد 
تخليه اضطراري شدند، معمولًا خانوارها خانه اقوام 
و... دارند و تا زمان بارندگي در خانه اقوام مي مانند اما 
اگر نياز باشد حتماً اسكان اضطراري داده مي شود. 
مديرعامل جمعيت هلال احمر استان گفت: اسكان 
اضطراري هلال احمر، چادر اس��ت و در اين شرايط 
جوي و بارش ها نمي توان چادر برپا كرد. اگر در فضاي 
امن باشد چادر برپا مي شود و از نظر مواد غذايي همه 

انبارهاي جمعيت هلال احمر استان تكميل است و 
مشكلي وجود ندارد. او با اشاره به وضعيت كوهرنگ، 
ادامه داد: در كوهرنگ موارد موردي در بحث اسكان 
و آذوقه كمك شد و حتماً در صورت نياز اقدامات لازم 
انجام مي ش��ود. در حال حاضر مشكل اصلي راه ها و 
مسيرهاي دسترسي بوده كه امدادرساني را مشكل 
كرده است. مثنوي در پايان خاطرنشان كرد: انتقال 
بيمار و مادران باردار در اين چند روز در كوهرنگ زياد 
انجام شد. بايد مسير دسترسي باز شود تا بتوان بهتر 
به مردم كوهرنگ و مابقي مناطقي كه درگير بارش 

سنگين شدند كمك كرد.

   تداوم انسداد گردنه هاي كوهرنگ
روح الله غلام��ي، مديركل راه��داري و حمل و نقل 
جاده اي اس��تان نيز، با اشاره به اينكه در حال حاضر 
كليه جاده هاي استان باز است و مشكلي وجود ندارد 
اظهار داش��ت: در اثر بارش برف گردنه هاي چري ، 
ش��اه منصوري و تاراز همچنان مسدود هستند اما 
راهداران بي وقفه در ح��ال انجام عمليات راهداري 
زمس��تاني براي بازگش��ايي اين گردنه ها هستند. 
مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي چهارمحال 
و بختياري با اش��اره به اينكه با توجه به توپوگرافي 
اس��تان و برف گير بودن گردنه ها ت��ردد حتماً بايد 
در كليه محورهاي استان با زنجير چرخ انجام شود 
افزود: مس��افراني كه به س��مت كوهرنگ مي روند 
حتماً بايد زنجير چرخ به همراه داش��ته باش��ند. او 
عنوان كرد: با توجه به كوهستاني بودن مسيرهاي 
استان از مسافران خواهش��منديم از سفرهاي غير 
ضرور خ��ودداري كنند و در صورت نياز به س��فر از 
همراه داشتن تجهيزات ايمني، زنجير چرخ، وسايل 
گرمايشي، سوخت كافي، البسه گرم و سلامت كامل 

خودرو اطمينان حاصل كنند. 

   نياز فوري شهرستان كوهرنگ
به تجهيزات برف روبي

ايمان زمان پور، عضو شوراي اسلامي شهرستان كوهرنگ 
در گفت وگو با خبرنگار تسنيم، اظهار داشت: با توجه به 
بارش مستمر و شديد برف، از روز يكشنبه هفته جاري 
تاكنون و انباش��ت برف سنگين در معابر اصلي و فرعي 
و محاصره ش��دن منازل و اماكن تجاري مردم، س��ريعاً 
نياز به كمك رساني است. او افزود: علي رغم تلاش هاي 
مسوولان شهرستان و استان، هر لحظه دسترسي مردم 
به مايحتاج ضروري زندگي، سخت و سخت تر مي شود و با 
توجه به عادت خريد مردم به صورت روزانه و احتمال اتمام 
آذوقه، در حال حاضر باز نگه داشتن راه هاي دسترسي 
مردم به جاده هاي اصلي و فرعي بس��يار ضرورت دارد. 
عضو شوراي اسلامي شهرستان كوهرنگ گفت: اكنون 
نياز به تجهيزات و ماشين آلات س��نگين برف روبي از 
جمله ماشين هاي برف خور و پرتاب برف يا بلدوزرهاي 
بزرگ و قدرتمند است چرا كه بازگشايي مرتب سه شهر 
و حدود 220 روستا در اين شرايط سخت گذر محيطي 
و كوهس��تاني و گردنه هاي برف گير و بهمن خيز بسيار 
مشكل است. زمان پور با اشاره به ضرورت برف روبي پشت 
بام منازل قديمي و غيرمستحكم و كمبود نيروي انساني 
جهت انجام اين مهم، تصريح كرد: به منظور بازگشايي 
درب اماكن تجاري و حياط هاي منازل، درخواست فوري 
كمك از نهادهاي نظامي جهت اعزام نيرو و همكاري با 
مردم مخصوصاً سالمندان ساكن روستاها در انجام اين 
مهم و جلوگيري از بروز خس��ارات ناشي از دپوي برف 
را درخواس��ت داريم. زمان پور با بيان اينكه توزيع اقلام 
حمايتي در ميان مردم محاصره در برف ضرورت دارد، 
بيان داش��ت: عدم اقدام جدي و گسترده و البته فوري، 
جهت موارد بيان شده باعث محبوس شدن كامل خانه ها 
و تهديد جدي براي مردم شهرستان مخصوصا سالمندان 

و بيماران با شرايط خاص است.

وضعيت بحراني در كوهرنگ
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 فقر و دوري از
خصلت هاي انساني

باعث مي شود كه هر كسي در درجه اول به فكر 
منافع خود باشد تا بتواند از افتادن در چاله فقر 
خود داري كند. وقتي امنيت شغلي در جامعه 
وجود نداشته باش��د يعني امنيت رواني وجود 
ن��دارد، يعني افراد جامعه ب��راي اينكه بتوانند 
شكم خود را سير كنند مدام بايد به اين مساله 
فكر كنند كه آيا توانايي حفظ شغل خود را دارند 
يا نه. اين اما و اگرها اين عدم امنيت هاي روحي 
و رواني باعث مي ش��ود تا اخلاقيات در جامعه 
سقوط كند. اين س��قوط مراحل مختلف دارد، 
اگر به موقع به داد آن نرس��يم ممكن است كه 
خيلي دير بشود، اما نگاه به افزايش آسيب هاي 
اجتماعي مانند اعتياد، دزدي، طلاق، فساد و ... 
نش��ان مي دهد كه زمان در حال از دست رفتن 
است و بايد در اين زمينه كاري صورت بگيرد تا 
مانع از بروز هر نوع اتفاق تلخي در ساحت انساني 
جامعه شود. وقتي ما رفاه نسبي را به عموم مردم 
بدهيم، وقتي امنيت ش��غلي در كش��ور وجود 
داشته باش��د، وقتي مهم ترين دغدغه انسان ها 
معيشت آنها نباشد، آن وقت مي توانيم در مورد 
ارزش هاي والاي انس��اني بحث كنيم، آن وقت 
مي توانيم ب��ه نوجوانان و جوانان اين واقعيت را 
نشان بدهيم كه پول تنها عامل موفقيت نبوده و 
نخواهد بود. اين تفكر اشتباه مي تواند جاي خود 

را به خرد انساني ببخشد.

ايران، چين و تحريم ها
 تم��ام س��ال هاي گذش��ته نيز لق��ب گرفته 
است. از س��وي ديگر ما در صادرات و واردات 
غيرنفتي نيز همواره با چين روابط گسترده اي 
داشته ايم و اين كشور شريك اصلي تجاري ما 
به ش��مار مي رود. تحت تاثير همين شرايط، 
س��فر رييس جمهوري به چين مي تواند براي 
اقتصاد ما نتايج مثبت جديدي به همراه آورد و 
با تلاش براي كنار زدن محدوديت ها، مي توان 
انتظار داش��ت كه تجارت مش��ترك ميان دو 

كشور افزايش پيدا كند.

بورس  ارزنده
 دارند درست اس��ت كه بازده به دست مي آورند 
اما چن��دان نمي توانند بر روي NAV س��هم و 
همچنين NAV كل صندوق تأثيرگذار باشند. 
قاعدتا در حال حاضر به واسطه نظام كارمزدي كه 
در صندوق هاي سهامي ديده شده مانند گذشته 
نمي توانند از محل معاملات غيرمعمول بازدهي 
زيادي كسب كنند بنابراين بسيار به عملكرد مدير 

صندوق وابسته است.

۵۰  درصد تالاب هاي كشور داراي پتانسيل غبارخيزي
رييس گروه مناب��ع آب و پايش تالاب های س��ازمان 
حفاظت محيط زيست با اشاره به اينكه در حال حاضر 
حدود نيمي از وسعت تالاب هاي كشور داراي پتانسيل 
غبارخيزي هس��تند، گفت: از 22۶ تالاب ثبت شده 
در فهرس��ت آيين نامه اجرايي قانون حفاظت، احيا و 
مديريت تالاب هاي كشور، تالاب هاي با وسعت بيش 
از ۴۶.1 ميليون هكتار، منش��أ گرد و غبار هس��تند. 
صديقه مدرس طباطبايي با اش��اره به توسعه ناپايدار 
در حوزه هاي آبخيز تالابي كش��ور اظهار كرد: در چند 
دهه گذشته توسعه ناپايدار در حوزه هاي آبخيز تالابي 
از جمله صنعت و كش��اورزي و توسعه شهرها موجب 
نابودي تالاب ها شده است. به تبع آن نابودي خدمات 
و كاركردهاي آنها را به دنبال داشته و در نتيجه زندگي 
جوامع بشري حاشيه آنها را با تهديدات جدي مواجه 
كرده اس��ت. او با اش��اره به تعداد تالاب هايي كه منشأ 
گردوغبار هس��تند، اظهاركرد: از مجموع 22۶ تالاب 
ذكر شده در فهرست آيين نامه اجرايي قانون حفاظت، 
احيا و مديريت تالاب هاي كشور، تالاب هايي با وسعتي 

بيش از ۴۶.1 ميليون هكتار منشأ گرد و غبار هستند كه 
از جمله آنها مي توان به تالاب هاي هورالعظيم، شادگان، 
اروميه، هامون، ميقان، صالحيه، بختگان و... اشاره كرد 
همچنين نياز آبي محيط زيس��تي كليه تالاب هاي با 
منشأ غبارخيزي كشور تعيين شده است و جاي آن دارد 
كه اقدام موثري براي تامين آب مورد نياز اين تالاب ها 
توس��ط وزارت نيرو صورت بگيرد. مدرس طباطبايي 
در پايان گفت: در حال حاضر حدود نيمي از وس��عت 
تالاب هاي كشور داراي پتانسيل غبارخيزي هستند كه 
با توجه به شرايط اقليمي و عدم تامين حق آبه هاي تالابي 

طي سال هاي اخير اين ميزان در حال افزايش است.

مسوولان پاسخ روشني به مساله مسموميت ها در مدارس دخترانه قم نمي دهند

وزير آموزش و پرورش: آلودگي و عارضه اي در دانش آموزان قمي وجود نداشت

فوبياي تهوع؟!

گليماندگار|
اولين ب��ار نه��م آذر ماه ب��ود كه خبر 
مسموميت دختران دبيرستان نور در 
قم در فهرس��ت اخبار قرار گرفت. آن روز اين خبر 

چندان عجيب به نظر نمي رسيد. 
در واقع همه فكر مي كردند اتفاقي اس��ت كه شايد 
بر اثر نشس��ت گاز در مدرس��ه رخ داده و با حضور 
اورژانس و آتش نشاني ختم به خير شده است، اما 
اين اتفاق بارها و بارها تكرار شد، تنها در قم و تنها 

در دبيرستان هاي دخترانه. 
همين مس��اله باعث ش��ده تا ع��لاوه ب��ر اوليای 
دانش آموزان كه ديگر توان تحمل چنين اتفاقات 
تلخي را ندارند و براي پيگي��ري پرونده اين اتفاق 
راه��ي فرمانداري قم ش��ده اند، بس��ياري از افراد 
هم اين س��وال برايشان ايجاد ش��ود كه واقعا چه 
اتفاق��ي رخ داده كه دبيرس��تان هاي دخترانه قم 
با چنين مش��كلي مواج��ه مي ش��وند؟ البته هيچ 
كدام از مس��وولان پاس��خ هايي كه اعلام كرده اند 
قانع كننده نبود و اين در حالي است كه در روز 25 
بهمن در يك دبيرستان دخترانه تهران نيز همين 
ماجرا تكرار ش��ده است، دختران دانش آموز دچار 
حالت سرگيجه و تهوع ش��ده و با حضور اورژانس 
در مدرس��ه برخي از آنها به بيمارستان انتقال پيدا 

كردند. 
از وقت��ي س��ريال مس��موميت هاي دانش آموزان 
دختر در قم ش��روع ش��د ت��ا به ام��روز هيچ كدام 
از مس��وولان محل��ي و حت��ي وزي��ران آموزش و 
 پرورش و بهداش��ت ه��م پاس��خ قانع كننده اي به 

اين اتفاقات نداده اند. 
آنچ��ه بيش��تر در ص��در اهمي��ت اظهارنظرهاي 
مس��وولان قرار داش��ته پرداختن به مساله شايعه 
پراكني در مورد اين اتفاق است و حتي فرماندار قم 
اين مساله را به فوبيا تش��بيه كرده و گفته كه اين 
اتفاق اصلا رخ نداده بلكه دانش آموزان تحت تاثير 
توهم و حرف هاي ديگران اين احساس مسموميت 

در آنها به وجود آمده است.

   اعتراض اوليا و بي توجهي مسوولان
به هر حال اوليای اين دانش آموزان براي بار دوم در 
مقابل فرمانداري قم تجمع كردند تا بالاخره مساله 
اين مسموميت ها روشن شود، بار اول برخي از اوليا 
براي اينكه ج��واب قانع كننده اي دريافت كنند به 
س��راغ آموزش و پرورش رفتند و از آنجا كه به آنها 
گفته ش��د اتفاق بوده و ديگر رخ نخواهد داد اما به 
فاصله چند روز در دو مدرسه ديگر اين حادثه تكرار 
شد اين بار اوليا به س��راغ فرماندار رفتند تا به آنها 

پاسخ قانع كننده اي بدهد.

   فرماندار اصل ماجرا را قبول ندارد
محمود پدر يكي از دانش آموزان مس��موم ش��ده به 
»تعادل« مي گويد: مشكل ما اينجاست كه فرماندار 
اصلا ماجرا را به طور كل��ي انكار مي كند، هر چه پدر 
و مادرها فرياد مي زنند كه فرزندان ما بيمار شده اند 
در بيمارس��تان بس��تري ش��ده اند ممكن است اين 
مس��موميت هاي عوارض بلندمدت داشته باشد، باز 
هم آقايان بر سر حرف خود هستند كه اين مساله به 
خاطر تلقين به وج��ود آمده و اينها دارند تحت تاثير 
شايعات رفتار مي كنند. او مي افزايد: مگر مي شود اين 
همه دانش آموز تحت تاثير شايعه به ناگهان سرگيجه 
بگيرند، حالت تهوع داشته باشند، تنگي نفس به آنها 
دس��ت بدهد، حتي اگر اين مس��اله رواني باشد بايد 
براي هر كسي نمودهاي بيروني آن متفاوت باشد، اما 
وقتي همه بچه ها يك علائم را دارند اين ديگر مساله 

رواني نيست و قطعا اتفاقي رخ داده است. 

   گفتند فرزندانتان را به مدرسه نفرستيد
ش��هلا مادر يكي ديگر از دانش آموزان مسموم شده 
به »تعادل« مي گوي��د: معاونان م��دارس گفتند تا 
آرام شدن اوضاع فرزندانتان را به مدارس نفرستيد، 
چه اوضاعي بايد آرام ش��ود، چه اتفاق��ي رخ داده كه 
بچه هاي ما اينطور بيمار شده اند. چرا كسي واقعيت را 
به ما نمي گويد،  مسوولان موظفند جواب ما را بدهند. 
چرا بايد فضاي مدرس��ه براي فرزندان ما تا اين حد 

ناامن شود. چطور ممكن است اين اتفاق بارها و بارها 
در مدارس مختلف آن هم فقط مدارس دخترانه رخ 
بدهد، اما مسوولان هيچ پاسخ قانع كننده اي براي آن 
نداشته باشند، چرا با ما كه معترض به خطر افتادن جان 
فرزندانمان هستيم مثل مجرمان سابقه دار برخورد 
مي كنند. ما مي خواهيم حقيقت را بدانيم و اين حق 
ماس��ت. مدرس��ه خانه دوم بچه ها به شمار مي رود، 
بايد براي آنها امن باش��د، نبايد والدين با فرس��تادن 
بچه هايشان به مدرسه مدام به اين فكر كنند كه امروز 

قرار است چه بلايي سرشان بيايد. 

   آلودگي و عارضه اي
در دانش آموزان قمي وجود نداشت

اين در حالي اس��ت كه وزير آموزش و پرورش در 
حاشيه جلسه روز گذشته هيات دولت در پاسخ به 
خبرنگاران درباره مسموميت دانش آموزان گفت: 
هيچگونه آلودگي ميكروبي گزارش نشده است، يا 
هيچ عارضه  ماندگاري در دانش آموزاني كه مسموم 
شدند يا احساس مسموميت كردند وجود نداشته 
اس��ت. يوس��ف نوري اظهار كرد: در اين زمينه كه 
آغاز آن از تاريخ ۹ آذر بود، همه حوزه هاي مرتبط 
از جمله وزارت بهداشت براي اطمينان از آن درگير 
شدند و تاكنون مطابق گزارشي كه از وزير بهداشت 
گرفتم، هيچگونه آلودگي ميكروبي گزارش نشده 
يا هيچ عارض��ه  مان��دگاري در دانش آموزاني كه 
مسموم ش��دند يا احس��اس مس��موميت كردند 
وجود نداشته است. او افزود: شايد دچار يك سري 
اختلالات ناشي از همين شايعات مطرح شده باشد 
و دليلي هم براي تعطيلی م��دارس وجود ندارد و 
وزير بهداشت هم جلسه اي نهايي را در اين زمينه 

خواهند داشت.

   تحت تاثير شايعات نبايد مدارس را
 تعطيل كرد

نوري تاكيد كرد: س��لامت دانش آم��وزان براي ما 
اهميت بسيار دارد اما در دوران كرونا هم به دليل 

ش��تاب و برجس��تگي ش��ايعاتي كه وجود داشت 
مدارس م��ا برخلاف ديگر نقاط دني��ا تعطيل بود. 
در خوي هم با اينكه پس لرزه ها تمام ش��ده است 
اما مدارس همچنان باز نش��ده اند. وزير آموزش و 
پرورش گفت: بررس��ي ما در چندين نقطه ش��هر 
قم و جلس��اتي كه با استاندار داش��تيم نشان داد 
كه تحت تاثير آن ش��ايعات مدارس باز نش��ده اند، 
هرچند از يكي دو روز گذشته مدارس باز شده اند. 
اما در قم هم بخش اعظم اين مش��كلات ناش��ي از 
شايعاتي بود كه مردم و دانش آموزان را دچار يك 

ترس كرده است. 
نوري يادآور ش��د: روز دوش��نبه هم در تعدادي از 
مدارس اين بو احس��اس شده اس��ت و بعد تعداد 
زي��ادي از دانش آموزان به بيمارس��تان رفتند و از 
اين ميان تعدادي ه��م بيماري زمينه اي دارند كه 
پزش��كان براي اينكه به اين موارد رسيدگي كنند 
برخ��ي را نگه مي دارند اما باز اين ش��ايعه ش��كل 

مي گيرد كه ي��ك دانش آموز فلج ش��د و ماموري 
كه به آنجا رفت دچار عارضه ش��د و مواردي نظير 
آن در حال��ي كه چنين موردي را در ماموران خود 

نداشته ايم.

   سفر وزير بهداشت به قم
از س��وي ديگر وزير بهداش��ت و درمان با سفر به 
استان قم خواستار بررسي بيشتر ابعاد مسموميت 
سريالي دانش آموزان در اين استان شد. دكتر بهرام 
عين اللهي تاكيد كرد: نمونه هاي زيادي از بيماران 
گرفته شد و به مراكز پيشرفته ما در انستيتو پاستور 
و... ارسال شد و خوش��بختانه هيچ نوع ميكروب و 
ويروس��ي در رابطه با ايجاد مس��موميت شناخته 
نشد. او افزود: 2۶بهمن در قم در بيمارستان شهيد 
بهش��تي حضور پيدا كردم و تعدادي از افرادي كه 
به دليل مس��موميت از مدارس به اين بيمارستان 
منتقل ش��ده بودند را ويزيت كردم و با پزش��كان 

و اف��راد مطلع ني��ز مذاكراتي انج��ام دادم. به طور 
كلي جمع بندي ما اين اس��ت كه اين مسموميت 
بسيار خفيف است و هيچگونه عارضه اي از شروع 
مس��موميت ها تا به امروز براي افراد ايجاد نكرده 
است و هيچ گونه نگراني در اين رابطه وجود ندارد.

   عامل مسموميت ميكروبي نيست
او تاكيد كرد: خود اساتيد و پزشكان دانشگاه علوم 
پزشكي قم نهايت تلاش را انجام دادند تا درمان به 
موقع ارايه شود و چند تيم بهداشتي و درماني هم 
از تهران اعزام ش��ده است و در واقع جمع بندي ما 
اين است كه عامل اين مسموميت ميكروبي نيست. 
همچنين كميته ملي ويژه اي با اس��اتيد برجسته 
دانش��گاه هاي علوم پزشكي كش��ور با مسووليت 
معاون درمان وزارت بهداش��ت مس��وول كردم تا 
تحقيق و بررسي ويژه تري انجام دهند و زماني كه 

به نتيجه برسيم اين نتايج اعلام خواهد شد.

گزارش

مرگ دو راس زرافه در صفادشت

رييس اداره نظارت بر امور حيات وحش اس��تان تهران از 
مرگ دو راس زرافه در باغ وحش صفادشت خبر داد و گفت: 
علت اين اتفاق در دست بررسي است. پس از تلف شدن 
يك قلاده ببر در سال ۹۸ همچنين مرگ دو راس گورخر 
و يك زرافه در مركز نگهداري حيات وحش صفادش��ت، 
يك قلاده شير دريايي در سال 1۴00 - كه در پي تعطيلي 
دلفيناريوم برج ميلاد به اين مركز منتقل شده بود- حالا 
مرگ دو راس ديگر از زرافه هاي اين باغ وحش رس��انه اي 
شده است. محمد كرمي با اشاره به تلف شدن دو راس زرافه 
ماده در ماه هاي اخير در باغ وحش صفادشت اظهاركرد: 
يكي از زرافه هاي باغ وحش صفادشت شهريور ماه و ديگري 
دي ماه تلف شد و علت اين اتفاق در حال بررسي و قرار است 
سازمان دامپزشكي پس از جمع بندي بررسي ها، نتايج را به 
ما اعلام كند. او اضافه كرد: نمايندگان سازمان دامپزشكي 
از زرافه هاي تلف شده نمونه برداري كردند، كالبدشكافي 
نيز انجام ش��ده است و پس از مشخص شدن نتايج از اين 
سازمان درخواست برگزاري جلسه را خواهيم كرد تا نتايج 

به دست آمده را به صورت مشترك بررسي كنيم. كرمي 
در پاسخ به اين پرس��ش كه آيا علت تلف شدن زرافه در 
شهريور ماه كهولت س��ن بوده است، اظهار كرد: كهولت 
سن زرافه را تاييد نمي كنم چرا كه زرافه ها در چند ماهگي 
از مراكز پرورش به باغ وحش ها منتقل مي شوند تا انتقال 
آنها آسان تر باشد. اين دو زرافه نيز در همين بازه سني در 
سال ۹7 از آفريقاي جنوبي به ايران منتقل شدند و موقع 
مرگ حدود پنج سال داشتند اين در حالي است كه زرافه ها 
به طور ميانگين 25 سال عمر مي كنند. كرمي در پايان در 
پاسخ به اين پرس��ش كه با توجه به تلف شدن گونه هاي 
ديگري در باغ وحش صفادش��ت طي سال هاي گذشته 
آيا قرار است در زمينه تلف شدن زرافه ها در اين مركز نيز 
اقدام حقوقي صورت بگيرد، گفت: ما منتظر مشخص شدن 
نتايج بررسي هاي سازمان دامپزشكي هستيم و در صورت 
محرز شدن قصور باغ وحش، تصميم خواهيم گرفت كه آيا 
به صورت مشترك از آن شكايت كنيم يا اداره كل حفاظت 

محيط زيست استان تهران راسا به اين كار اقدام كند.


